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این  همان 
مهدی 

خودمان است ؟
طارمی در فوتبال اروپا 

به يک فوق ستاره 
بدل شده . چگونه اين 

اتفاق افتاده است ؟

آر. ام. سی فرانسه گل مهدی طارمی در بازی 
با ژیل ویسنته را یک گل استثنایی می خواند 
و می نویســد: »دردقیقه 9 بازی مهاجم تیم 
ملی فوتبال ایران در دایره مرکزی زمین به 
دنبال توپ بود. او پاس نرم مدافع حریف را 
با لمس توپ ربود و سپس با شوت از راه دور 
دروازه بان حریف که بیش از حد جلو آمده 
بود را با یک شــوت غافلگیر کرد. این گل 
فوق العاده بود. دو بار لمس توپ و یک شلیک 
40متری. مهدی طارمی فقط به چند ثانیه نیاز 
داشت تا یکی از زیباترین گل های این فصل 
لیگ برتر پرتغال را به نام خود ثبت کند. این 
چهارمین گل مهدی طارمی در فصل جدید 
لیگ برتر پرتغال بود.... می شود گفت مهدی 
طارمی اکنون به یک بازیکن غیر قابل بحث 
در تیم کنسیسائو تبدیل شده است؛ نه تنها 
در لیگ برتر پرتغال بلکه در آوریل گذشته با 
یک حرکت آکروباتیک دروازه تیم چلسی را 

در لیگ قهرمانان اروپا باز کرد.«
این فقط یکی از تحلیل هــا و واکنش ها به 
گل باورنکردنی مهــدی طارمی مقابل ژیل 
ویسنته اســت. البته فوتبال جهان از این 
دست گل ها زیاد به خود دیده است. نمی توان 
گل طارمی را باورنکردنی دانست اما استفاده 
از این صفت برای گل او مقابل ژیل ویسنته، 
فقط و فقط به این دلیل است که آن را مهدی 
طارمی به ثمر رسانده . کیست که فرصت های 
صددرصدی او در پرسپولیس و تیم ملی را که 
از دست رفته اند فراموش کرده باشد؟ فرصتی 
که او در دقیقه 90 بازی مقابل پرتغال در جام 
جهانی از دست داد، اگر گل می شد، ایران را 
صدرنشین گروه مرگ می کرد! کافی است 
در گوگل فرصت های از دست رفته طارمی را 
سرچ کنید تا با انبوهی از ویدئوها و کلیپ ها 
مواجه شوید. اما  حالا در پرتغال از وسط زمین 
دروازه حریفان را باز می کند! او هفته گذشته 
یک بار هم برای پورتــو دبل کرد و دو هفته 
پیش از وسط زمین پا به توپ حرکت کرد و 
در حالی که مدافع حریف رهایش نمی کرد، 
از زاویه ای بسته دروازه حریف را باز کرد. گل 
کردن این توپ خیلی سخت تر از گل کردن 
آن فرصت مقابل تیم ملــی پرتغال بود. چه 
اتفاقی افتاده؟ همدم خوشــی های محسن 
مسلمان و پای ثابت کنسرت خواننده های 
درجه دو پاپ در تهران و عینک های تزئینی 
و شــلوارهای کوتاه و عکس های مشترک 
عاشقانه با سحر قریشی و بعد هم آن جنجال 
نابود کننده ترکیه و پنالتی دو ضرب با رامین 
رضائیان و فرصت های صد درصد گلزنی که با 
عدم تمرکز لازم از دست می داد و...؟ پس این 
طارمی جدید از کجا آمده ؟ این فوتبالیست 
مدرن و باهوش و پرتلاش که در هربازی بیش 
از ســیزده کیلومتر می دود و موقعیت ها را 
مثل عقاب شکار می کند و بعد هم با اعتماد 
به نفس جلوی دوربین ها انگلیســی حرف 
می زند؟ نه فقط در پورتو حتی در تیم ملی هم 
کلاس بالای خودش را به نمایش می گذارد . 
 این همان مهدی است ؟سبک زندگی اش چه 
تغییری کرده؟ چه کسی پشت این دگردیسی 
اعجاب برانگیــز اســت؟ یک محافظ ؟ یک 

محبوبه ؟ یا اراده شخصی ؟ 
شاید بد نباشد تحقیقاتی هم صورت بگیرد، 
ممکن اســت آن طارمی که در پرسپولیس 
بازی می کرد، بَدَل این طارمی باشــد! اصلا 

شاید هم یک تناسخ واقعی رخ داده است. 

سارقان مسلح طلافروشي هاي كرج و خانه هاي مرفه تهران 
در عملیات گسترده چندين واحد پلیس به دام افتادند

سارا غضنفری|»وقتی خشکســالی بیاید همه درختان از 
بین می رونــد. وقتی هم که فقر آمده همــه از بین می روند. 
من به خاطر فقر دست به سرقت زده ام و با پول هایم عشق و 
حال می کردم«؛ این جملات متهم متولد 1374 در عملیات 
دستگیري سارقان خشــن بزرگراه همت است كه دیروز در 
آگاهي گفته بود. نام این عملیات را گذاشته اند پروژه مشترك 
پلیس براي دستگیري سارقان مسلح و خشن بزرگراه همت، 
ماموراني كه از ســه نقطه تهران، البرز و اسلامشهر به دنبال 
این سارقان بودند كه در پرونده شان سرقت از طلافروشي هاي 
كرج و خانه هاي مرفه شمال تهران وجود دارد. اگر خاطرتان 
باشــد و فیلم ها را در فضاي مجازي دنبال كرده باشید شب 
هجدهم شهریورماه ماموران گشت نامحسوس كلانتري باغ 
فیض در ابتدا به خودروي پژو این افراد مشكوك مي شوند و 
به آنها دستور بازرسي خودرو را مي دهند كه به یك باره این 
سارقان مسلح سلاح كشیده و یك مامور كلانتري باغ فیض 
را از ناحیه دست مجروح مي كنند و به پاي یك شهروند خانم 
هم تیر مي زننــد. اما این دو مامور تمام تلاش شــان را براي 
متوقف كردن این سارقان خشن مي كنند و تیري به پاي یكي 
از این سارقان اصابت مي كند اما نفر بعدي او را كشان كشان 
از صحنه دور كرده و به داخل حاشیه سبز اتوبان مي كشاند 
و با اسلحه مقابل چشم سایر خودروها جلوي یك خودروي 
207 را مي گیرند، شهروند و همسرش را پیاده كرده و از محل 
متواري مي شوند. حالا این سارقان خشن داراي پرونده هاي 
متعدد سرقت دستگیر شــده اند و یكي از آنها مي گوید براي 
عبور از فقر سرقت مي كردیم و با پول ها عشق و حال كرده ام! 
این سارقان با یكدیگر نسبت خانوادگي هم دارند و پر بیراه 
نبوده كه وقتي یكي از آنها تیر مي خورد بــه جاي فرار او  را 

به دنبال خود مي كشیده است چرا كه پاي برادرش در میان 
بوده است. 

  جزئیات حادثه و دستگیري متهمان 19 تا30 ساله
در تاریخ هجدهم شهریور ماه امســال گروهی از سارقان 
مسلح با تعدادی از ماموران پلیس درگیر شده و با شلیک 
تیر به سمت آنان یکی از ماموران پلیس را مصدوم کردند. 
این افراد سپس با زورگیری یک دســتگاه سواری پژو در 
بزرگراه همت پا به فرار گذاشــتند. با کسب این اطلاعات 
تیمی ویژه در پلیس آگاهی رســیدگی بــه موضوع را در 
دستور کار خود قرار داده و با انجام کار گسترده اطلاعاتی 
و میدانی مدتی بعد اعضای این باند را مورد شناسایی قرار 
داده و در عملیات های جداگانه دستگیر کردند که آخرین 
مورد آن روز جمعه با دستگیری ســه نفر از سرکردگان و 
اعضای اصلی این باند انجام شــد. پیش از این نیز هشــت 
عضو دیگر این باند در عملیات های مختلف پلیسی دستگیر 
شــدند. ســرهنگ مرتضی نثاری معاون مبارزه با جرایم 
جنایی پلیس آگاهی تهران بزرگ در حاشــیه دستگیری 
این افراد گفت: »متهمان دستگیر شده مرتبط با این باند 
در مجموع 11نفر هســتند. این افراد از حدود 1۹سال تا 
32سال سن داشته و اکثر آنان دارای سوابق متعدد کیفری 
هستند.« او  با بیان اینکه در پرونده این افراد مواردی نظیر 
سرقت مســلحانه از چندین طلافروشی، سرقت مسلحانه 
از منازل، درگیری مســلحانه و ... وجود دارد، گفت: »این 
افراد علاوه بر مقادیر زیادی طلا و جواهر چندین برگ سند 
متعلق به خانه و خودرو را نیز از گاوصندوقی ربوده بودند. 
همچنین یک کلاه خود و سینه ریز که بنا بر اعتراف سارقان 

قدمت آن به دوران اشکانی می رسد نیز از مخفیگاه این افراد 
کشف و ضبط شده است که البته درباره قدمت آن راستی 
آزمایی خواهد شد. این ســارقان علاوه بر تهران از سوی 
مراجع قضایی در اســتان های فارس، اصفهان، قم و غرب 
استان تهران نیز تحت تعقیب بودند. آنها عمده سرقت های 
خود را در مناطق شمالی و مرفه نشــین شهر تهران انجام 
داده بودنــد. از این افراد پنج قبضه ســلاح از جمله کلت، 
کلاشینکف و وینچستر به همراه ده ها عدد فشنگ کشف 

و ضبط شده است. 

  سرقت براي عشق و حال
روزگذشته دو متهم دســتگیر شده در این عملیات به مقر 
پلیس آگاهی منتقل شــده بودند که یکی از آنان از ناحیه 
پا مورد اصابت گلوله قرار گرفته بود.  این ســارق 26 ساله 
که چهار سال از عمر خود را در زندان بوده و تاکنون دو بار 
به دلیل سرقت از منزل دستگیر شــده، درباره شناسایی 
طعمه ها و محل های سرقت گفت: »در شهر گشت می زدیم 
و طلافروشی هایی که در آن باز بود و سیستم ایمنی قوی 
نداشت را شناسایی می کردیم. روز بعد نقشه سرقت را اجرا 
می کردیم. ما زمانی دستگیر شدیم که به یک طلافروشی 
با سیســتم امنیتی بالا رفته و نتوانســتیم وارد آن شویم، 
همین موضوع نیز ما را به دردسر انداخت.« همدست دیگر 
این متهم نیز درباره انگیزه اش از ســرقت گفت: »قصد ما 
عشق و حال بود و می خواســتیم در زندگی حال کنیم. با 
توجه به اینکه وضع مالی خوبی نداشتیم تصمیم به سرقت 
گرفتیم.« لازم به ذكر است دو نفري كه در اتوبان همت آن 

اقدامات را انجام دادند فرزاد و نادر دو برادر بودند.

موردپیچیدهواکسنبچهها
وزارت بهداشت بايد ترديدها در مورد تزريق واکسن به کودکان را برطرف کند صفحه 03

دهلی نو    سلام
با ستاره های فوتبال زنان ايرانی در بازی 

شگفت آور مقابل اردن آشنا شويد
روز پیش یک رخداد تاریخی برای فوتبال زنان 
ایران رقم خورد. 12 بازیکن ما دیروز در جدال 
با اردن توانستند حضور خود در جام ملت های 

آسیا را برای اولین بار تضمین کنند. گذشته 
زخم خورده و تکه پاره آنها پیش بینی پیروزی 

در برابر تیم بالاتر از خود در ... صفحه 03

 سرقت   100ميلياردی  از 
خانه  خيابان  سي و چهارم
از اين باند سه نفره دهه هفتادي دو نفر متواري 

و يكي از آنها دستگیر شده است صفحه  13
عمليات زمينگير کردن 
شبکه های ماهواره  ای

چگونه پلتفرم های داخلی  رونق سريال ها ی 
ترکیه ای را تحت الشعاع قرار داده اند صفحه 08

صرافی های خارجی 
قتلگاه دارایی  ایرانيان

 دو هشدار جدی ،  هم به صرافی های ديجیتال، 
 هم کاربران ايرانی آنها صفحه 08 را بخوانید

بعد از ظهر سوم مهرماه
در خيابان صدف   صفحه 04 را بخوانید
يک وقايع نگاری کسالت بار و يک نو ستالژی کهنه

داستان فرار حميرا از کابل
تريتا پارسی، نخست وزير يونان و باقی ماجرا صفحه 02

 قيمت 3000تومان

اعترافات  شگفت  انگيز
سارقان  مسلح اتوبان همت 

سید عباس عراقچی، معاون سیاسی وزیر سابق امورخارجه در کانال 
تلگرامی اش روایتی منتشر کرده درباره یکی از رویدادهای بی سابقه 
در جریان مذاکرات برجام. روزی که وندی شرمن مذاکره کننده 
ارشد دولت آمریکا و قائم مقام فعلی وزارت امورخارجه این کشور، 
در جلسه با ایرانی ها به گریه افتاد. عراقچی این توضیحات را در واقع 
به عنوان پاسخ به یادداشت روزنامه کیهان منتشر کرده که چند 
روز پیش با استناد به بخش هایی از کتاب خاطرات وندی شرمن از او 
انتقاد کرده بود. در بخش هایی از یادداشت کیهان با عنوان »مسلط 
به فنون مذاکره بودند و آن خسارت محض را بار آوردند؟! « آمده بود:  
»وندی شرمن، مذاکره کننده آمریکایی در کتاب خاطراتش آورده 
که در بخشی از مذاکره کشورش خواسته ای داشته که نمی توانسته 
آن را به طرف ایرانی بقبولاند و همین کار را مشــکل کرده بود. تا 
اینکه وندی شرمن با نشان دادن عکس نوه اش که تازه به دنیا آمده 
بود و ریختن چند قطره اشک باعث می شود عراقچی خواسته طرف 
مقابل را قبول کند«؛ حالا پاسخ عباس عراقچی مذاکره کننده ارشد 

ایران را بخوانید.
این داستان چند سالی است که توسط افراد مختلف و رسانه های گوناگون 
مرتبا تکرار می شود. اینجانب برای جلوگیری از ایجاد حواشی برای مسئولیت 
و ماموریتی که در وزارت امور خارجه به عهده داشــتم همواره ســکوت را 

ترجیح می دادم، اما اکنون که فراغ بالی دارم، چند نکته را توضیح می دهم:
1. اینجانب هیچگاه در مورد تخصص کاری خود در وزارت امور خارجه 
ادعایی نداشته ام، اما اگر قرار اســت در این مورد قضاوتی صورت گیرد 
شایسته است که مستند آن ادعاهای یک دیپلمات کهنه کار آمریکایی 

که قرار است به هر قول و فعل آنها بی اعتماد باشیم، نباشد. 
2. جای تعجب دارد که ادعای یک دیپلمات آمریکایی مورد پذیرش واقع 
می شود و از آن به عنوان مستمسکی برای تمسخر دیپلمات جمهوری 
اسلامی، یا حداقل یک برادر دینی، اســتفاده می شود. مگر اصل بر این 
نیســت که آمریکایی ها حیله گر و غیرقابل اعتماد هستند؟ چطور شده 
است که نوشته های آنان مرجع قضاوت در مورد سربازان خط مقدم شما 
شده است؟ چطور شده است که در شب های مقدس ماه مبارک رمضان 
فردی که لباس روحانیت دارد در سیمای جمهوری اسلامی کتاب شرمن 
را سر دست بلند می کند و به جمله جمله آن استناد می کند تا ثابت کند 

عراقچی به آمریکایی ها اعتماد کرده است؟!
3. اگر به خانم شرمن اعتماد دارید حداقل ادعای او را از کتاب خاطراتش 
درست و کامل نقل کنید: »عراقچی پیش از آن که به چارچوب قطعنامه 
بپردازد، گفت که نکته دیگری هست که می خواهد بر سر آن بحث کند. او 
نکته ای را که پیش تر بر سر آن توافق شده بود به چالش کشید. این یکی 
از ویژگی های ثابت شیوه مذاکره ایرانی ها بود. همین که به نظر می رسید 
اجماع واقع شده، آنها ناگهان چیزی را پیش می کشیدند و باز اوضاع را به 
هم می ریختند. منطق شان این بود که ما چیزی را که شما می خواستید 
دادیم، حالا یکی از چیزهایی را که ما می خواستیم و شما برداشته بودید، 
به ما بدهید.  اما در آن لحظه من صبرم به ســر رســیده بود. درست در 
لحظه ای که در آستانه توافق قرار داشتیم، خطر این وجود داشت که همه 
چیز از دست برود. با توجه به آنچه خارج از این جلسه ممکن بود رخ دهد 
و تمام زحماتی که ما کشیده بودیم، این حرکت او برای من دیوانه کننده 
بود.  من جواب دادم: عباس،  کافی است. شما همیشه بیشتر می خواهید. ما 
اینجا هستیم، در حالی که از مهلت مقرر عبور کرده ایم و کنگره به زودی به 
تعطیلات می رود.  من می شنیدم که دارم داد می زنم. در آن موقع ناراحتی 
من از تمایل ایرانی ها به بازی های تاکتیکی داشت زیاد می شد و برخلاف 
اراده ام، اشک در چشمانم در حال جمع شدن بود. این اولین باری نبود که 
چنین چیزی برای من پیش می آمد، اما این قطعا نامناسب ترین زمان بود. 
من نفهمیدم که چه زمانی در درونم احساساتم به هم ریخت و در وضعیت 
گریه و خشم قرار گرفتم. در هر صورت، کار دیگری از من برنمی آمد، جز 
آن که اشک هایم را نادیده بگیرم و ادامه دهم. من به ایرانی ها کلافگی ام 
را توضیح دادم و این که چگونه تاکتیک های آنها برنامه های زندگی ام را 
به هم ریخته است و گفتم: من دیگر نمی دانم چه کنم، اما مهم تر از همه،  

شما دارید تمام زحماتمان را به خطر می اندازید.ادامه در صفحه 03

  روایت

روايت عراقچی از 
روز گريه وندی شرمن

نادر نامدار  
هفتصبح

سی انکپ؛ ترازوی مخصوص چينی؟
ايمنی خودروهای چینی معمولًا توسط نهادهای مشهور همچون يورو انکپ سنجیده 

نمی شود؛ آنها سازوکار مخصوص به خود يعنی سی انکپ را دارند صفحه 05



باشگاه خبر
 روزنامه صبح ایران  سال یازدهم  شماره 3041  یکشنبه  4 مهر  1400

  یک روز با سیاستمداران 

احمد مسعود: آزادی خط سرخ 
است، از آن دفاع کردیم

مصاحبه محمدحسین جعفریان با فرمانده 
نیروی مقاومت پنجشیر

محمد حســین جعفریان، کارشــناس ارشد مسائل 
افغانستان، شامگاه روز جمعه، در یک لایو اینستاگرامی 
برای نخستین بار، از زمان اشغال معابر اصلی پنجشیر 
توسط طالبان، با احمد مسعود، فرمانده جریان مقاومت 
افغانستان یک مصاحبه زنده برگزار کرد. در این مصاحبه 
به دلیل شرایط امنیتی، صرفا صدای احمد مسعود پخش 
شــد. هفت صبح به خاطر اهمیت این مصاحبه آن را 
پیاده کرده که بخش اول آن امروز و بخش های دیگر در 
روزهای آینده منتشر خواهد شد. برای رعایت اختصار، 

احوالپرسی ابتدای این لایو حذف شده است. 
احمد مســعود:آقای جعفریان لازم می دانم که در ابتدا از ملت 
ایران و مردم انسان دوست، نوع دوست و آزادی خواه که از مردم 
افغانستان، مبارزه و دفاع مردم افغانستان و دفاع ملت افغانستان 
در مقابل وحشت و دهشــت دفاع کردند، ایستادند و حمایت 
کردند سپاسگزاری می کنم. همچنین از تمام شخصیت هایی 
که در ایــن مدت از مردم مــا و از مقاومت مــا حمایت کردند 
سپاســگزاریم و این را به دیده قدر می نگریــم و حقیقتا برای 
مقاومت گــران دلگرم کننده بود وقتی می شــنیدند برادرها و 
خواهرها در آن طرف مرزها به یادشــان هستند و حمایتشان 

می کنند. واقعا سپاسگزار هستیم. 
جعفریان زنده باشید...آقای مسعود شما به عنوان رهبر 
جریان مقاومت ممکن است در مقابل پرسش هایی قرار 
گیرید که پاسخ دادن به آن آسان نباشد از جمله اینکه 
ممکن است برخی از مخاطبان شما بپرسند که چرا باید 
به جنگ طالبان رفت؟ طالبانی که پرچمشان کلمه خدا 
است. طالبانی که طلبه های علوم دین هستند. نظر شما 

چیست؟
احمد مسعود: بسیار پاسخ آسان است. ما به هیچ عنوان جنگ 
را بر کسی تحمیل نکردیم و ما جنگ خواه و جنگ طلب نبودیم 
و همیشــه دروازه صلح و مذاکره و مصالحه را باز گذاشتیم اما 
متاسفانه این تصمیم دیگران بود که جنگ را بر مردم ما و ملت ما 
تحمیل کردند و تمام چیزهایی که پیش بینی کرده بودیم که به 
هیچ عنوان باوری به آزادی، باوری به حقوق و رای مردم، باوری 
به حقوق انسان، باوری به حقوق زن، باوری به تحصیلات و علم 
موجود نیست و تمامش تمامیت خواهی، دگم اندیشی و عقبگرد 
به گذشته است، تمام این پیش بینی ها درست درآمد و می بینیم 
که روزبه روز همان سیاست تعقیب می شود توسط گروه خاصی. 
لهذا مبارزه ما برای دفاع از این ارزش هایی بود که برای مردم ما 
و ملت ما به عنوان خطوط سرخ مطرح است. ما در طول چندین 
دهه گذشته شهید دادیم که این ارزش ها حفظ شود. هیچ وقت 
مسئله شخصی و تصمیم شخص خاصی نبوده و ما به نمایندگی 
از کل مردم افغانســتان به خاطر حفظ این ارزش ها و به خاطر 
فهماندن به تمام طرف ها که این ارزش هاست که باعث ثبات در 
افغانستان می شود مبارزه کردیم و ایستادیم و ما می خواستیم با 
مبارزات سیاسی مسئله را پیش ببریم. وقتی جنگ به ما تحمیل 
شد. بالای خانه های ما جنگ آمد. بالای خانه های مردم جنگ 
آمد؛ ما مجبور به دفاع از مردم شــدیم. مجبور به دفاع از خود 
شدیم و مجبور به دفاع از کشور خود شدیم. هیچ وقت جنگ را 
بالای خانه هیچ کسی و بالای سرزمین هیچ کسی نبردیم. لهذا 
این حق مسلم شرعی ما، حق مسلم دینی ما، حق مسلم میهنی 
ماست که در مقابل گروهی که می خواهند عزت مردم را، آبروی 
مردم را، جان مردم را و مال مردم را در خطر بیندازد، بایستیم 
و دفاع بکنیم. هر کســی که می گوید این مسائل اتفاق نیفتاده 
است؛ شما می بینید که دنیا و کوهی از اسناد و مدارک در دست 
است که شما می بینید به دنبال چه مسائلی هستند. صحبت از 
حکومت فراگیر بود؛ دیدیم حکومت فراگیر در عمل چه هست. 
لهذا مبارزه ما برای دفاع از ارزش ها بوده و ما لحظه ای تا تحقق 
آن ارزش ها از پای نمی نشینیم و مقاومت خود را ادامه می دهیم. 
به این منظور در آخر قصه و به خاطر اینکه شما اشاره کردید که 
بیرق و چادری که روی آن کلمه لااله الا الله و محمد رسول الله 
نوشته شده است. شما می بینید که روی پرچم داعش نیز چنین 
چیزی نوشته شده است. پس چرا مبارزه با داعش درست است 
اما مبارزه با دیگرانی که عین )اعمال داعش( را تکرار می کنند 
و عین آن دیدگاه افراطی را دارنــد و عین آن جنایت هایی که 
داعش مرتکب شد را این ها در طول چندین دهه مرتکب شدند، 
روا نیست؟ بدون شک هم از منظر دین و هم از منظر تمدنی و 
هم از منظر ملی و هم از منظر انســانی، مبارزه و دفاع به خاطر 
تحقق ارزش ها در مقابل همین گروه، بدون شرکت روا است و 

ما به این مسئله افتخار می کنیم. 
جعفریان: برخــی طرفداران شــما در فضای مجازی 
مقاومت پنجشیر را به یک قوم خاص نسبت می دهند. 
به دیگر اقوام به خصوص پشتون ها پرخاش می کنند و 
بعضی می گویند در جمع کردن اقوام و بلندکردن پرچم 
ملی باید تلاش بیشتری شود. به صراحت نظر خودت را 

در این مورد بگو.
احمد مســعود: مبارزه و مقاومت ما برای اســتقلال و آزادی 
افغانستان است نه برای استقلال و آزادی یک منطقه جغرافیایی 
یا قوم منطقه ای خاص. به وضوح برای شما باید بگویم ظلمی که 
در حق مردم پشتون ما در چند ما اخیر در قندهار صورت گرفته، 
کوچ های اجباری که انجام شد، قتل های مرموز و دسته جمعی 
که انجام شد، کوچ اجباری که امروز مردم دایکندی و قوم شریف 
هزاره ما داده می شود و قتل  هایی که صورت می گیرد؛ چه بسا 
که به مراتب کلان تر از جنایتی باشد که در پنجشیر انجام داد. 
ما به خاطر تمام این مردم مبارزه می کنیم و تلاشمان به خاطر 
دفاع از همه است. همیشه چه در دفتر کاری خود و چه به یک 
ترتیبی در کارهای خود و برنامه هــای خود، ما به بیرق ملی به 
عنوان وحدت ملی مان و نماد وحدت کشورمان افتخار کردیم و 
حضور دارد. بیرق دولت اسلامی هم به عنوان یک نماد مقاومت 
و ایستادگی در کنار مردم ما حضور داشــته و این نمادها را به 
شدت ارج می نهیم و برای ما ارزشمند هستند و به هیچ عنوان 

مخالفتی وجود ندارد. 
هر فردی یا گروهی که می آیند و صحبتی می کنند که مبارزه و 
تلاش ما به خاطر قوم خاص و جغرافیای خاص است؛ کاملا آن ها 
از منظر ما و از دید ما، حتی اگر از جمع طرفداران ما باشند غلط 
هستند و او به هیچ عنوان از ما نمایندگی نمی کند. مبارزه ما به 
خاطر استقلال افغانستانی است که متاسفانه امروز استقلالش 
زیر سوال رفته اســت. واضح صحبت می کنیم. مبارزه ما برای 
آزادی است که امروز سلاخی شده اســت. مبارزه ما به خاطر 
عدالتی است که امروز متاســفانه موجود نیست و مبارزه ما به 

خاطر انسانیتی است که امروز در زنجیر است. 

داستان جالب فرار حمیرا
روزنامه واشنگتن پست در گزارشی اختصاصی ماجرای فرار حمیرا 
ایوبی نماینده پارلمان افغانستان به همراه چند نماینده زن دیگر و 
خانواده هایشان از دست حکومت طالبان را روایت کرده است. این 

نماینده ها و خانواده هایشان که در مجموع ۵۷ نفر بوده اند با دریافت 
ویزا از سوی ایران موفق شدند از طریق مرز زمینی وارد ایران شده و 
از شهر مشهد با پروازی به گرجستان و از آنجا به سمت یونان بروند. 

نام این نمایندگان زن افغانستان در لیست اولویت های دولت آمریکا 
برای کمک به خروجشان از افغانستان نبوده و آمریکا بیشتر به دنبال 

خارج کردن مترجمان و همکاران ارتش آمریکا در افغانستان بوده 
است. به نوشته واشنگتن پست، این نمایندگان زن افغانستان از 

طریق تریتا پارسی شهروند آمریکایی ایرانی تبار که پیش تر رئیس 
شورای ملی ایرانیان آمریکا )نایاک( بوده و از سال ۲۰۱۸ بنیانگذار و 
نایب رئیس اجرایی اندیشکده کوئنسی برای کشورداری مسئولانه 

است، توانستند با یک دیپلمات ایرانی که نامی از او برده نشده تماس 
گرفته و پس از چند روز موفق به دریافت ویزای ایران و عبور از مرز 

هرات و سفر به مشهد بشوند. )عصرایران(

گروسی: می خواهم به ایران بیایم
مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی در مصاحبه با الجزیره در وین، 

در پاسخ به سوالی درباره امکان سفر مجدد به ایران گفت: امیدوارم 
اینطور باشد. فکر می کنم مهم است که یکدیگر را بشناسیم. در ایران 
دولت جدید وجود دارد که باید گفت وگوی مستقیم، درست و شفاف 

داشته باشیم و تنها راهی است که می توانیم مسائلی را که پیش رو 
داریم حل و فصل کنیم. گروسی افزود: از آنها خواهم خواست تا به 

خواسته های ما در چارچوب قانونی عملیات بازرسی ویژه آژانس 
پاسخ دهند. نورالدین بوزیان خبرنگار شبکه الجزیره در وین، 

گفت: اطلاعاتی که ما در اختیار داشتیم، نشان می داد که مدیرکل 
آژانس امروز یا فردا عازم تهران خواهد شد. موضوع قابل توجه در 
پاسخ مدیرکل آژانس درباره زمان سفرش به ایران، آن بود که ابراز 
امیدواری کرد این سفر صورت گیرد. کلمه امیدوارم نشان می دهد 

که هنوز زمان مشخصی برای این سفر تعیین نشده است و شاید 
به تاخیر بیافتد. او همچنین از کلمه امیدوارم استفاده کرد تا طرف 

ایرانی را در تنگنا قرار ندهد. )انتخاب(

مسئله مبهم »به زودی«
سخنگوی وزارت خارجه آمریکا گفت: »ما صحبت های حسین 

امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه ایران درباره بازگشت ایران به میز 
مذاکره را شنیدیم. شما می بایست از آنها بپرسید که منظورشان 

از »زود« یا »خیلی زود« چیست.« ند پرایس با تاکید بر اینکه 
»این پیامی است که ما در تمام طول هفته شنیده ایم« افزود: »در 

صورتی که قرار باشد مذاکرات در وین از سر گرفته شود، می بایست 
نقطه ای برای شروع باشد تا تمام تلاش خود را برای به پایان رساندن 

آن مذاکرات در اسرع وقت انجام دهیم و به طور متقابل به اجرای 
تعهدات در قالب توافق هسته ای برجام بازگردیم.« وزیر امور خارجه 

در واکنش به این سخنان گفت: »آنها دوست دارند بگویند به زودی 
یعنی چه چند ساعت و چند هفته. به محض اینکه بررسی های ما 

کامل شود این اقدام را انجام خواهیم داد.« حسین امیرعبداللهیان 
که برای حضور در نشست سالانه سازمان ملل به نیویورک سفر کرده 

است، با بیان اینکه »ما اراده بازگشت به مذاکره را داریم« اظهار 
داشت: »به طرف های اروپایی می گویم شما فراموش نکنید برخی از 
شما درباره SPV و اینستکس گفتید ظرف چند ماه آینده و به زودی 
این اتفاق رخ می دهد. تفاوت به زودی ایرانی با به زودی غربی خیلی 

زیاد است. به زودی از نظر ما یعنی در اولین فرصتی که بررسی  هایمان 
تکمیل شود.« )ایندیپندنت(

سی
لما

دیپ

گزیده سخنان رئیس جمهور در جلسه ستاد 
ملی مقابله با کرونا را بخوانید: 

با تلاش های ارزشــمند انجام شــده برای 
واکســینه کردن سراســری به ۵0 میلیون 
رسیده ایم و لازم اســت برای کسب و کارها 

مطابق شرایط جدید برنامه ریزی شود.
)با اشاره به نزدیک شدن آمار واکسیناسیون 
به حدنصاب ۷0درصــدی جمعیت هدف 
در جامعه( امروز به نقطه ای رســیده ایم که 
به جای اعمــال محدودیت های جدید باید 
درباره رفــع محدودیت هــا برنامه  ریزی و 
تصمیم گیری کنیم، اما باید مراقب باشــیم 
که در اجرای دقیق شیوه نامه های بهداشتی 

سستی ایجاد نشود.
طرح شهید ســلیمانی باید با سرعت ادامه 
یابد چرا که نظام بهداشتی کشور را از جایگاه 
واکنشی و انفعالی به موضع فعال در مقابل 

گسترش بیماری ارتقا داده است.
نکته مهم در کنار گسترش واکسیناسیون 
این اســت کــه رعایــت شــیوه نامه های 
بهداشــتی کاهش پیدا نکند. اعمال قانون 
و نظارت بر اجرای شــیوه نامه ها همزمان با 
گسترش واکسیناســیون باید تشدید شود 
تا واکسیناسیون سراســری به نحو احسن 

اثربخش باشد.
کنترل دقیق ورود و خروج افراد از کشــور 
ضرورت دارد. افرادی کــه در این کنترل ها 
مشکوک به ابتلا باشند حتما باید قرنطینه 
شــوند. محدودیت های هوشمند باید جای 

محدودیت ها و تعطیلی کســب و کارها را 
بگیرد و این موضوع نیازمنــد برنامه ریزی 
دقیق است. سامانه هوشمند طراحی شده 
برای کنترل کرونا باید به شــکل آزمایشی 
اجرا شــود و همه دســتگاه ها با هماهنگی 
کامل اطلاعات لازم برای تکمیل این سامانه  

را در اختیار وزارت بهداشت قرار دهند.
مسئولان کمیته اطلاع رســانی ستاد ملی 
مقابله بــا کرونا و همه کســانی که تریبون 
در اختیار دارند باید با اطلاع رســانی دقیق 
جامعه را از شــرایط جدید و اقتضائات آن و 
لزوم رعایت شیوه نامه های بهداشتی با وجود 
بهبود وضعیت و کاهش محدودیت ها اقناع 
کنند. برای موفقیت این کار باید از رویکرد 
دستوری پرهیز شود و تبیین و اقناع سازی 
برای جلب همکاری بیش از پیش مردم در 

دستور کار قرار گیرد.
موکداً تاکید می کنم که بــا این افراد که به 
عشق زیارت اباعبدالله الحسین)ع( به طرف 
مرزها رفتنــد در نهایت احتــرام و با حفظ 
کرامت برخورد شود و درباره محدودیت های 
موجود در تعداد سهمیه اختصاص داده شده 

از سوی دولت عراق مطلع و اقناع شوند.
باید خداوند را بــه خاطر کاهش آمار ابتلا 
و فوتی هــای کرونا شــکر کنیــم. لازمه 
شکرگزاری به درگاه خداوند تلاش مضاعف 
برای کاهش آمار ابتــلا و جان باختگان و 
تسکین آلام مردم ناشــی از این بیماری 

است.

باید برای رفع محدودیت ها 
تصمیم گیری کنیم

رئیس جمهور در جلسه ستاد کرونا و مراسم آغاز سال 
تحصیلی چه گفت؟

  میدان مشق

خبرگزاری رویترز در یک گــزارش اختصاصی به نقل از پنج 
منبع آگاه از امضای یک قرارداد بزرگ )مبادله( سوآپ نفتی 
بین ایران و ونزوئلا با وجود تحریم های سنگین آمریکا علیه 
بخش نفتی دو کشور خبر داد. بر اساس این قرارداد، ونزوئلا 
نفت ســنگین خود را با میعانات گاز ایران تبــادل پایاپای 
می کند و به این ترتیب می توانــد از آن برای بهبود کیفیت 
نفت خام قیرمانند خود اســتفاده کند. اولین محموله های 
مربوط به این قرارداد طی هفته جاری میلادی ارسال خواهند 

شد.در حالی که این کشور آمریکای جنوبی به دنبال افزایش 
صادرات نفت خود در مقابل تحریم های آمریکاســت، توافق 
اخیر بین شرکت نفت ونزوئلا PDVSA و شرکت ملی نفت 
ایران NIOC می تواند به آن کمــک کند. یکی از این منابع 
اعلام کرد که این قرارداد مبادله در مرحله اول به مدت شش 
ماه برنامه ریزی شده اســت اما می تواند تمدید شود. رویترز 
در ادامه می نویســد که وزارتخانه های نفت ونزوئلا و ایران 
و شــرکت های PDVSA و NIOC  به درخواست ها برای 

اظهارنظر درباره این موضوع پاسخ ندادند.
وزارت خزانه داری آمریکا به رویترز گفته اســت که اجرای 
چنین توافقــی می تواند نقــض تحریم های هر دو کشــور 
محسوب شــود و واشــنگتن با دقت این موضوع را زیر نظر 
دارد.تحریم های آمریکا بر این دو کشور، نه تنها شرکت های 
آمریکایی را از معامله با ایــران و ونزوئلا منع می کند، بلکه با 
اعمال تحریم های ثانویه، دیگر کشورها نیز در صورت معامله 

با آن ها مجازات خواهند شد.

 ایران و ونزوئلا قرارداد سوآپ نفتی امضا کردند؟

 رئیسی: در دوران کرونا قدر مدرسه را دانستیم
یاد دانش آموز عزیز ایذه ای »علی لندی« را گرامی می دارم که با مسئولیت پذیری و ایثار  

علاوه بر نجات جان دو هموطن نشان داد که دانش آموخته مکتب ایثار و شهادت است.
همه ما در دوران کرونا قدر مدرسه را بهتر دانستیم و متوجه شدیم مدرسه به عنوان نقطه 

ارتباط خانه با لایه های دیگر اجتماع چقدر اهمیت دارد.
باید از همه زنان و مادران جامعه که در روزهای تعطیلی آموزش حضوری، نقش معلم را 
در خانه ها برای فرزندان این سرزمین ایفا کردند صمیمانه قدردانی کنم. این تجربه نشان 
داد که خانواده و مادر چه ظرفیت های مهمی دارند که باید به آنها توجه شود و در مسیر 

رشد جامعه ارتقا یابند.
صرف کردن منابع در امــر آموزش و پرورش نــه هزینه  بلکه بزرگتریــن و پرثمرترین 
سرمایه گذاری اســت که می تواند آینده کشــور را تضمین کند. پیشرفت کشور در گرو 
توسعه آموزش و پرورش و توســعه مهارت آموزی بوده و اینجاست که عدالت آموزشی 

اهمیت واقعی خود را نشان می دهد.
پرسش مهر امسال رئیس جمهور هم این سوال بود:  »ایران قوی دارای چه ویژگی هایی 

است و نقش دانش آموزان در شکل گیری ایران قوی چیست؟«

یک نکته درباره واکسیناسیون هفتاد درصدی
کانال متخصصین بهداشت ایران نوشــت: جمعیت واکسینه شده یعنی گذشتن حداقل 
دو الی سه هفته از دُز دوم تزریق واکســن و برای تحقق ایمنی جمعی حاصل از واکسن 
در فرم جهش یافته غالب که دلتاســت باید ۸0 تا ۸۵ درصد جامعه به طور کامل دو دُز را 
دریافت کنند. اگر جمعیت بالای ۶ سال واجد شرایط واکسن را ۷0 میلیون در نظر بگیریم 
و با احتساب لزوم واکسینه شــده کامل حداقل ۸0 درصد جامعه، حدود ۵۶ میلیون نفر 
باید واکسینه شــوند. یعنی 11۲ میلیون دُز. تاکنون حدود ۵0 میلیون تزریق داشته ایم. 
آیا در چند روز آینده می توانیم ۵0 تا ۶0 میلیون دُز تزریق کنیم؟ بازگشایی ها و برداشتن 
محدودیت ها به طور ناگهانی تا واکسینه شدن کامل حداکثر جامعه یعنی همان برقراری 

چرخش ویروس و شکست خوردن واکسیناسیون عمومی.

سایت  نگار سیاسي / گزید     ه اي از تحلیل ها ي جناح هاي سیاسی

 تسلیت دفتر رهبر انقلاب به خانواده 
لندی؛ در تماســی از دفتر رهبــر انقلاب 
اسلامی با خانواده علی لندی نوجوان غیور 
ایذه ای، مراتب تســلیت حضــرت آیت الله 
خامنــه ای ابلاغ، و با این خانــواده داغدیده 

همدردی شد. )صداوسیما(
 موافقت با »در حکم شــهید« تلقی 
شــدن نوجوان فداکار ایــذه ای؛ آقای 
قاضی زاده هاشمی رئیس بنیاد شهید و امور 
ایثارگران در نامه ای به رهبر انقلاب با اشاره 
به فــداکاری علی لنــدی که با ایثــار و از 
خودگذشــتگی برای نجات جــان دو تن از 
هموطنان به دل آتش زد و روز گذشته بر اثر 
شــدت جراحات ناشی از ســوختگی جان 
باخت، درخواست کرد که این نوجوان غیور 
در حکم شهید تلقی شود که حضرت آیت الله 

خامنه ای با این درخواست موافقت کردند.
 مدال پدافند غیرعامل به لندی اهدا 
شد؛ رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور با 
صدور پیامی درگذشت علی لندی نوجوان 
1۵ ساله ایذه ای که جان خود را برای نجات 
دو شــهروند از آتش ســوزی از دست داد، 
تسلیت گفت. در پیام سردار غلامرضا جلالی 
که خطاب به خانواده این نوجوان منتشــر 
شــده، آمده اســت: »ضمن ابراز تسلیت و 
همدردی با خانواده این نوجوان فداکار اعلام 
می دارم که مــدال عالی پدافنــد غیرعامل 
به عنوان کمترین کار در تمجید از این فرزند 
مکتب ایثار و رشادت حضرت ابوالفضل )ع( 
از سوی این سازمان به خانواده این نوجوان 

اهدا خواهد شد.« )ایسنا(
 کیهان روس ها و اروپا و آمریکا را با هم 
اشــتباه گرفت؛ احمد زیدآبادی در کانال 
تلگرامی خود نوشت: روزنامه کیهان نوشته 
اســت: »آمریکا و  تروئیــکای اروپایی غلط 
می کنند... ادعا کنند که مذاکرات وین، باید 
از همان جا کــه با دولت قبلــی ایران پیش 
برده اند، پیگیری شود.« محض اطلاع کیهان 
لازم است یادآوری شود، این روس ها بوده اند 
که رسماً و صراحتاً این درخواست را مطرح 

کرده اند! 
 توضیحات مجتهد شبستری درباره 
خودرو اش؛ به دنبال انتشــار خبر مخالفت 
آیت الله مجتهد شبســتری عضــو مجلس 
خبرگان با واردات خودرو خارجی و نیز انتشار 
عکسی از سوار شــدن وی به یک خودروی 
مگان، دفتر وی توضیحاتــی را برای تنویر 
افکار عمومی منتشــر کرده است. در پاسخ 

دفتر آیت الله مجتهدشبستری آمده است:
1  خودروی مگان مونتاژ داخل تا ســال 

9۲ در شرکت پارس خودرو تولید می شد لذا 
خودروی داخلی محسوب می شود.

2  اتومبیل مگان که مدت کوتاهی ایشان 
از آن استفاده می کرده شخصی نبوده و فرد 
خیری آن را به مصلای تبریــز هدیه کرده 
بود و اینک نیز در اختیار همان مصلا اســت 
و آیت الله مجتهدشبســتری بیش از چهار 
سال است که برای ایاب و ذهاب از پژوپارس 

استفاده می کند.
3  آنچه در مصاحبه فوق الذکر آمده که 
مخالفت با واردات خودروی خارجی اســت 
مبتنی بر سیاســت های کلی نظام و اقتصاد 
مقاومتی است و این هرگز بدین معنا نیست 
که انحصار تولید خودرو در دست دو شرکت 
خودروسازی دولتی باشد بلکه با ورود بخش 
خصوصی در عرصه تولیــد و ایجاد رقابت، 
کیفیت بالا رفتــه و قیمت ها هــم متعادل 
خواهد شــد و لازم اســت دولت هم به طور 

جدی بر قیمت و کیفیت نظارت کند.
4  ایشــان در توضیــح مصاحبــه هم 
آورده اند کــه در صورتی که هیچ راهی برای 
حل مشکلات صنعت خودرو غیر از واردات 
نباشد بدیهی اســت که در حد ضرورت باید 
اعمال شــود و من نیز با آن موافق هســتم. 

)اعتماد آنلاین(
 تحلیل هدایت آقایی از سرنوشــت 
لاریجانی هــا؛ عضو حــزب کارگــزاران 
ســازندگی، در تحلیل سرنوشــت سیاسی 
برادران لاریجانی گفت: آقایــان لاریجانی 
فرق شان با کسانی مثل احمدی نژاد در این 
است که یک عقبه سیاسی پشت شان نیست، 
رئیس جمهــور اســبق ایران یــک حلقه از 
اشخاص دور خودش داشــت و امروز هم در 
اطراف خــودش دارد؛ اما آقایــان لاریجانی 
عقبه ای به آن شــکل ندارنــد؛ بنابراین من 
پیش بینی می کنم این ها به سمت بخشی از 
روحانیونی که در قم و جاهای مختلف حالت 
انتقادی و موضع نقد دارند نزدیک تر شوند و 
با آنها شــاید یک کلونی تشــکیل دهند اما 
اینکه بخواهند جذب اصلاح طلب ها شوند، 

بسیار بسیار دور از ذهن است. )ایلنا(
 بیانیه سازمان زندان ها درباره فوت 
زندانی امیرحسین حاتمی: با انتشار خبر 
فوت یک زندانی به نام امیرحسین حاتمی در 
زندان تهران بزرگ، روابط عمومی اداره کل 
زندان های اســتان تهران نوشــت: در حال 
حاضر کمیته ای برای بررســی موضوع فوت 
آقای حاتمی در زندان مســتقر شده است. 
اداره کل زندان های استان تهران تاکید کرده 
است: صرف نظر از نوع بزهکاری، بیماری یا 

اعتیاد مرحوم حاتمی، در صورت احراز خطا 
با عوامل برخورد خواهد شد. براساس گزارش 
روابط عمومی اداره کل زندان های اســتان 
تهران، با توجه بــه اینکه ابتلا به بیماری و یا 
فوت برای هر یک از 1۲ هزار مددجوی حاضر 
در تهران بزرگ، امکان پذیر اســت، ملحوظ 
می دارد با دریافت گزارش کمیته بررسی که 
اندکی پــس از زمان گــزارش فوت مرحوم 
حاتمی در زندان، حاضر شــده اند، چنانچه 
خطایی احراز شــود با عوامل اعم از پزشک، 
پاسیار و مراقب بدون هیچ اغماضی برخورد 

خواهد شد. )میزان(
 نازنین زاغری به وزیر خارجه انگلیس: 
بدهی ایران را بدهید؛ نازنین زاغری زندانی 
ایرانــی بریتانیایی در ایــران، در پی تماس 
تلفنی وزیر خارجه بریتانیا، از او خواسته است 
که بدهی این کشور به ایران پرداخت شود تا 
زمینه آزادی او فراهم شود. ریچارد رتکلیف 
همسر خانم زاغری در بیانیه ای که در اختیار 
بی بی سی فارسی گذاشــته با اعلام این خبر 
گفته اســت نازنین زاغری به لیز تراس وزیر 
خارجه بریتانیا گفته است )اقدام( ایران قابل 
توجیه نیست اما اگر بریتانیا به وعده اش عمل 
می کرد، او پنج سال از زندگی اش را به خاطر 
اکراه بریتانیا در پرداخت بدهی اش به ایران از 
دســت نمی داد. به گفتــه او وزارت خارجه 
بریتانیا زمان بندی مشخصی برای پرداخت 
بدهی اش به ایران تعیین نکرده است. به گفته 
آقای رتکلیف نازنین زاغری به لیز تراس وزیر 
خارجه بریتانیا گفته است از تماس تلفنی او 
سپاسگزار است اما چرا در حالی که چندین 
سال درباره پرداخت بدهی بریتانیا به ایران 
وعده داده شده اســت هنوز اقدامی در این 

زمینه صورت نگرفته است. )بی بی سی(
 توضیحات سفیر ایران در آذربایجان 
درباره مانور نظامــی ایران؛ درباره عباس 
موسوی، سفیر ایران در باکو گفت رزمایشی 
که اخیرا در نزدیکی مرزهای دو کشور برپا 
شــد، تهدیدی برای جمهــوری آذربایجان 
نیســت. به گفته آقای موســوی، این یک 
رزمایش از پیش برنامه ریزی شــده بوده و 
قــدرت نظامــی ایــران، تهدیــدی برای 
همســایگانش نیســت. به گزارش وبسایت 
آذربایجانی »حقین«، سفیر ایران در باکو نیز 
گفته اســت که خبرهــای مربــوط به این 
رزمایش »به شکل اشتباه« منتشر شده اند. 
عباس موســوی گفــت که روابــط ایران و 
جمهــوری آذربایجــان »ابــدی و برپایه 
ارزش های مشترک بیشمار و برادری تهران 

و باکو« است.

ستایش از علی لندی، ماجرای مگان داخلی و ...
  عکس نوشت

  
سعید رضا عاملی، دبیر شورای عالی 

انقلاب فرهنگی و زلفی گل وزیر علوم 
تحقیقات و فناوری در مراسم آغاز 

سال تحصیلی جدید در دانشگاه 
صنعتی شریف. عکس از امیرعباس 

قاسمی، میزان 

   
وزیر کشور و وزیر راه و شهرسازی 
در اولین آزمون جدی خود، نمره 
قبولی نگرفتند. عکس عادل عزیزی، 
عکاس ایلنا از وضعیت زائران اربعین 
در فرودگاه امام و تصویر محمد امین 
انصاری، عکاس فارس از تجمع در 
شلمچه که حتی به شکستن مرز یا باز 
شدن اجباری آن هم انجامید را ببینید 
تا حرف ما را تصدیق کنید 

   
وزیر ارشاد، با حضور در مراسم آغاز 
سال تحصیلی هنرستان موسیقی 
دخترانه تهران، تلاش کرد تمام 
تصورات در مورد اندیشه های فرهنگی 
خود را باطل کند. عکس از علیرضا 
معصومی، ایسنا 

جلسه سران سه قوه بعد ازظهر شنبه به میزبانی رئیس جمهور، برگزار شد. در این جلسه 
روسای قوای مجریه، مقننه و قضائیه درباره مهمترین موضوعات کشور ازجمله مسائل 

اقتصادی گفت وگو و مشورت کردند



پرونده  روز
 روزنامه صبح ایران  سال یازدهم  شماره 3041  یکشنبه  4 مهر  1400

روایت عراقچی از روز گریه
 وندی شرمن

ادامه ازصفحه   اول  پس از سکوت طولانی مدت، عراقچی نکته ای را 
که به آن اعتراض کرده بود پس گرفت. اشک های من به او نشان داد که 

دیگر چیزی برای دادن به آنها وجود ندارد و ما پس از آن توانستیم بر 
سر لحن قطعنامه سازمان ملل به توافق برسیم.«

4. اما ماجرای دقیق تر و صحیح تر در جلد پنجم کتاب راز سر به مهر 
آمده است: »حدود بیستم تیر 1394ش، بود. ۲۵ روز بود که در 

هتل کوبورگ زندانی بودیم. دو سال و نیم مذاکرات فشرده به لحظات 
نفس گیر پایانی رسیده بود، میزان خواب شبانه به حدود یک ساعت 

محدود گشته بود. صدها میلیون انسان در دنیا نظاره گر بودند و هشتاد 
میلیون ایرانی دل نگران و چشم انتظار...  موضوع مذاکره اکنون دیگر 
قطعنامه شورای امنیت بود. یکی از مهم ترین اسناد تاریخ ایران داشت 

رقم می خورد. در مذاکرات قطعنامه ۲۲31 آمریکا pen holder بود، 
ابتدا با ما مذاکره می کرد و بعد نزد بقیه مذاکره کنندگان می رفت و با 

آنها مذاکره می کرد و تأییدیه آنها را می گرفت. این یکی از اتفاقات نادر 
در تاریخ شورای امنیت بود که برای نوشتن قطعنامه با کشوری که خود 
موضوع قطعنامه است )ایران( مذاکره کنند. بند به بند، سطر به سطر و 
کلمه به کلمه با ما مذاکره و توافق می شد و این کار آسانی نبود. تقریبا 

هر عبارتی، اگر نگوییم هر کلمه ای، موضوع یک دعوا بود. اعصاب ها 
متشنج بود و صداها مرتباً بالا و پایین می رفت ... حفظ آرامش در آن 

لحظات سخت ترین کار دنیا است. آنچه از قطعنامه جدید می خواستیم 
را گرفته بودیم: خروج از فصل هفت شورای امنیت، پذیرش غنی سازی 

توسط ایران، فروپاشی رژیم تحریم بین المللی علیه ایران، لغو شش 
قطعنامه گذشته و به خصوص قطعنامه خطرناک19۲9، غیرالزامی 

شدن محدودیت های موشکی، لغو تحریم های تسلیحاتی پس از پنج 
سال و ... پاراگراف های اصلی توافق شده بود و بنیان قطعنامه جدید 

طبق خواسته های ما بسته شده بود. چند موضوع جزئی نگارشی مانده 
بود که در مورد آنها مذاکره می کردیم. در مورد یکی از موضوعات 

کوچکی که باقی مانده بود، خانم شرمن توضیحات زیادی داد و به من 
گفت قبول دارید؟ من گفتم »بله، ولی یک نکته کوچک وجود دارد«. 

این عبارتِ »بله، ولی ...« که زیاد از طرف ما گفته می شد حسابی 
طرف های مقابل را کلافه می کرد. بعضی مواقع روی بخش »ولی...« که 
قسمت فرعی موضوع بود، روزها و ساعت ها مذاکره می کردیم. این بار 
خانم شرمن دیگر کلافه شد. کارد به استخوانش رسیده و صبری باقی 

نمانده بود. در طول مذاکرات هر صدایی که کسی بالا برد صدای ما 
بالاتر رفت اما این نوبت شرمن دیگر طاقت نیاورد. بغض کرد و گریست. 

سپس گفت: »ما راه طولانی آمده ایم و شما دارید سر یک مسئله 
بی ارزش نگارشی همه چیز را خراب می کنید«. گفتم ولی این یک 

نکته کوچک است، شرمن گفت: »مشکل ما این گیردادن های مدام 
شما است«. در میان گریه گفت »شما همیشه بیشتر می خواهید«. 
راست می گفت. او بیش از آنچه فکر می کرد کوتاه آمده بود و اکنون 
مستاصل شده بود. موضوع مورد بحث اهمیت چندانی نداشت، یک 

راه حل میانه پیشنهاد کردم و او هم سریع پذیرفت و جلو رفتیم.  ۵. و 
بالاخره، اگر نهایتا حرف شرمن را باور می کنید چرا از خودتان سوال 
نمی کنید که دیپلمات جمهوری اسلامی چه بر سر معاون وزیر امور 
خارجه آمریکا و مذاکره کننده ارشد آن کشور آورد که او را به گریه 

انداخت؟ ادعاهای شرمن برای توجیه گریه کردن خود در هنگام 
مذاکرات است چون می دانست که ما روزی آن را در کتاب خاطرات 

برجام خواهیم آورد، که آورده ایم. اگر فکر می کنید تاکتیک بوده 
آیا حتی یک مورد در تاریخ سراغ دارید که عالی رتبه ترین دیپلمات 
آمریکایی برای رسیدن به خواسته اش گریه کرده باشد؟ یک مورد 
دیگر نمونه بیاورید که یک دیپلمات آمریکایی، چه رسد به مذاکره 
کننده ارشد آنها و معاون وزارت امور خارجه شان، در مذاکره گریه 
کرده باشد. خانم شرمن یک فرد معمولی نیست، او مذاکره کننده 
ارشد ایالات متحده آمریکا است. تعبیر درست آن است که بگویید 

دیپلمات پرورش یافته مکتب امام و رهبری طرف آمریکایی خود را 
در  یک مذاکره سخت و طولانی چنان در استیصال قرار داد که نهایتا 

او را به گریه وادار کرد.

ت
وای

ر

    گزارش روز

سرنوشت هفت واکسن ایرانی به کجا رسید؟
 پاسخ سازمان غذا و دارو به اعتراض مدیرعامل سیناژن 

 واکسن های اسپایکوژن و کووپارس در انبارها منتظر ورود به 
بازار  هستند

 همزمان با سیل واردات واکسن  سینوفارم به کشور و سرعت گرفتن واکسیناسیون عمومی، دو 
شرکت واکسن ساز داخلی نســبت به تصمیمات وزارت بهداشت و سازمان غذا و دارو معترض 
شدند. ابتدا هاله  حامدی فر، مدیرعامل شرکت خصوصی سیناژن بود که نسبت به عدم صدور 
مجوز ورود واکسن اسپایکوژن به بازار اعتراض کرد. او در یک گفت وگو توضیح داد که در صدور 
مجوز ورود به فاز مطالعاتی ۲ و 3 اسپایکوژن هم تعلل شده، چون قرار نبود این شرکت »اولین« 
باشد. در واقع او با این اظهارات به توجه خاص وزارت بهداشت به واکسن برکت طعنه زده است. 
بهار امسال هم گزارش هایی منتشر شده بود که شروع فاز ۲ مطالعات بالینی واکسن پاستور به 
بعد از واکسن برکت موکول شده تا واکسن تولیدی ستاد اجرایی پرچمدار واکسن های داخلی 
باشد. هاله حامدی فر حالا به صراحت به این موضوع اشاره کرده و اظهارات او انعکاس وسیعی 
داشــته. نکته عجیب اینکه بعضی خبرگزاری ها از جمله خبرگزاری اصولگرای دانشــجو ابتدا 
این مصاحبه را منتشــر و بعد از روی خروجی خود حذف کردند. در وهله بعد باید به مصاحبه 
سرپرست پشتیبانی موسسه رازی اشــاره کنیم که در گفت وگو با خبرگزاری فارس نسبت به 
مجوز اضطراری مشروط وزارت بهداشت به این موسســه انتقاد کرده و خواستار حمایت مالی 
دولت شده اســت. جزئیات این دو مصاحبه را جلوتر برایتان نقل می کنیم. حالا به این بهانه بد 

نیست یکبار سرنوشت 7 واکسن تولید داخل را مرور کنیم تا ببینیم به کجا رسیدند. 
1  واکسن برکت تولیدی ستاد اجرای فرمان امام هنوز نتایج مطالعات خود را منتشر نکرده 
اما در برنامه واکسیناسیون عمومی کشور با مجوز اضطراری در حال توزیع است. مسئولان این 
شرکت وعده داده بودند تا پایان تابســتان ۵0 میلیون دُز از این واکسن تولید کنند که محقق 
نشد و تا الان حدود 14 میلیون دُز از این واکسن تولید و نزدیک به 4.۵ میلیون دُز از آن تزریق 

شده است. 
2  واکسن پاســتور یا پاســتوکووک که تولید مشــترک ایران و کوبا بود، هنوز وارد برنامه 
واکسیناسیون عمومی در ایران نشده. مدت ها پیش البته مجوز این واکسن صادر شده و رئیس 
سازمان غذا و دارو گفته بود از هفته اول مهر وارد برنامه واکسیناسیون عمومی کشور شود. این 
واکسن یکی از دو واکسنی است که وزارت بهداشــت برای زیر 18 سال در نظر گرفته اما هنوز 
خبری از عرضه این واکسن در کشور نیست. اوایل تابستان امسال گزارش هایی منتشر شد مبنی 
بر اینکه دولت کوبا اعلام کرده این واکسن را خودمان نیاز داریم و صرفا قرار است در ایران تولید 

شود و نه مصرف. این ادعا البته بعد از سوی مسئولان ایرانی تکذیب شد. 
3  واکسن اسپوتنیک روسیه در شرکت اکتوور ایران تولید می شود اما به مصرف عمومی در 
ایران نمی رسد. چندی پیش مشخص شد که روسیه طوری قرارداد بسته که این واکسن صرفا 

در ایران تولید شود و این به معنی عرضه در ایران نیست. 
4  در مورد واکســن فخرا تولیدی وزارت دفاع آخرین خبری که داریم این است كه فاز ۲ 

مطالعاتی را پشت سر گذاشته و وارد فاز سوم شده است. 
5  واکسن سیناژن مشهور به اسپایکوژن مراحل پایانی فاز سوم را می گذراند و شنیده شده که 
نتایج مطالعاتی نهایی آن تا یک ماه آینده منتشر می شود. در صورت تایید این واکسن و صدور 

مجوز برای عرضه عمومی این شرکت ظرفیت تولید 3 میلیون دُز در ماه را دارد. 
6  واکسن رازی مشهور به کووپارس تقریبا موازی با سیناژن پیش می رود و مراحل نهایی 
فاز سوم مطالعاتی را می گذراند و گفتند تا هفته آینده ۵ میلیون دُز واکسن آماده دارند اما برای 

رسیدن به ۲0 میلیون دُز وعده داده شده نیاز به همکاری وزارت بهداشت است. 
7  واکسن نورا که در دانشگاه علوم پزشکی بقیه الله ســاخته شده فعلا فاز دوم مطالعاتی را 

سپری می کند و گفته شده تا زمستان امسال به مرحله عرضه عمومی می رسد. 

   مدیر سیناژن چه گفت؟
برگردیم به همان موضوع اعتراض مدیرعامل سیناژن که حالا با پاسخ سازمان غذا و دارو همراه 
شده. اظهارات هاله حامدی فر، مدیرعامل شرکت سیناژن که در گفت وگو با سایت فانا مطرح 

شده را بخوانید: 
نتایج فاز دو خیلی خوب شده است و نتایج فاز 3 را نیز تا به همراه نتایج فاز ۲ به سازمان غذا 

و دارو ارائه دادیم اما تا به امروز مجوزی صادر نشده است. 
ناراحتی ما همین اســتانداردهای دوگانه است. اگر بخواهم شخصا حسم را بگویم احساس 
تبعیض اســت. چرا باید برای یک مجموعه دیگر شرایط تسهیل شــود ولی برای یک شرکت 
خصوصی این اتفاق صورت نگیرد که هیچ، روندها کندتر از همیشه باشد. تا امروز سعی کردم 
صحبتی نکنم از این تفاوت هایی که گذاشته شــده ولی به نظر می رسد راه درست بیان کردن 

آنهاست.
ما اســفند ماه 1399 پیش خودمان تصور می کردیم که با توجه به نیاز کشــور و صحبت 
  GMP واکسیناسیون سریع تر و تولید داخل با توجه به اینکه کارخانه تولید ما آماده بود و تایید
اتحادیه اروپا را داشتیم، با همکاری احتمالی وزارت بهداشت هفته دوم یا سوم فروردین ماه مجوز 
شروع مطالعه بالینی فاز دو و به صورت پیوسته فاز سه را اخذ می کنیم و احتمالا تا اواسط خرداد 
ماه نتایج مطالعه بالینی فاز ۲ و 3 برای ژورنال های معتبر دنیا و سازمان جهانی بهداشت ارسال 
می شود. این تصور ما بود که احتمالا بین ما که سال هاســت بزرگترین تولیدکننده داروهای 
بیولوژیک در منطقه هستیم و تولید پروتئین نوترکیب تخصص ماست، با سایر نهادها تفاوتی 
گذاشته نشــود. تصور ما غلط بود چون ما تازه خرداد ماه تزریق اولین داوطلب در فاز ۲ را آغاز 
کردیم بعد از آن هرچه درخواست دادیم که ما هم مثل واکسن  دیگر مطالعه فاز ۲ و 3 را پیوسته 
انجام دهیم با ما مخالفت شد و هر بار که این ســوال را می کردیم که ما چه تفاوتی داریم به جز 
اینکه تنها دارنده خط تولید دارای تاییدیه اتحادیه اروپا در ایران هســتیم، جواب چیزی جز 
سکوت نبود یا عزیزی که آب پاکی را روی دست ما ریخت و گفت شما قرار نیست اولین باشید.

از هر جا که می توانستیم درخواست کردیم برای اتمام این تفاوت گذاشتن ها اما هیچ کسی 
قرار نبود با ما همراهی کند و تا حدی پذیرفته بودیم که قرار نیست رفتار یکسان ببینیم اما نه 
این مقدار. ما مانند سایر تولیدکنندگان در بدنه دولت و حاکمیت کسی را نداشتیم که پیگیر 
کارهایمان باشد و صرفا روندها را از ابتدا و بدون در نظر گرفتن شرایط ویژه کشور طی کرده ایم. 
در حال حاضر هم یک میلیون و دویست هزار دُز واکسن بسته بندی شده در انبار ماست. نتایج 

فاز ۲ و بینابینی فاز 3 در پیک دلتا واقعاً بی نظیر است.
 

   پاسخ سازمان غذا و دارو 
سید حیدر محمدی، مدیرکل اداره داروی سازمان غذا و دارو در پاسخ به اظهارات اخیر مدیرعامل 
ســیناژن توئیت کرده:  «آخرین واکســنی که مجوز مصرف اضطراری برای ورود به بازار را از 
کمیسیون قانونی تشــخیص صلاحیت ساخت و ورود دارو گرفت، انســتیتو پاستور بود. برای 
واکسن سوبرانا که بعد از ارائه گزارش اینتریم 1 تاییده صادر نشد بلکه با ارائه گزارش اینتریم 
۲ فاز 3 مطالعات بالینی مجوز مصرف اضطراری دریافت کرد. اسپایکوژن با شروع فاز 3، )بدون 
ارائه گزارش اینتریم 1( درخواســت صدور مجوز مصرف نموده است. در حالی که خود شرکت 
 DSMB کتبا اعلام نموده نمی تواند در مورد اثربخشی واکسن خودش اظهار نظر کند و کمیته

سیناژن اثربخشی واکسن را تا قبل از ارائه نتایج شفاف مطالعات اینتریم فاز 3 تایید نکرد.« 

   اعتراض موسسه رازی چیست؟
عباس اشتری، سرپرست مدیریت پشتیبانی تولید فرآورده های بیولوژیک موسسه رازی دیروز 
در مصاحبه ای با خبرگزاری فارس مثل مدیرعامل سیناژن خواستار همکاری وزارت بهداشت 

برای توزیع این واکسن شده. بخش هایی از اظهارات او را بخوانید: 
وزارت بهداشت مجوز توزیع اضطراری این محصول را صادر کرده است؛ اما مشروط. شرط 
این وزارتخانه ارائه مطالعه بینابینی به ســازمان غذا و دارو در فاز سوم مطالعات بالینی قبل از 

توزیع عمومی است. 
فاز سوم مطالعات بالینی تولید واکسن کووپارس به مراحل میانی خود رسیده و ما منتظریم 
نتایج مان توسط وزارت بهداشت تایید شود. تا به امروز یک میلیون و 400 هزار دز واکسن در 
موسسه رازی به صورت انبوه تولید شده، از طرف وزارت بهداشت شماره ثبت دریافت کرده، در 
سامانه تیتک این وزارتخانه به ثبت رسیده و به لحاظ تست های کنترل کیفی قابلیت عرضه پیدا 

کرده است.
متاسفانه اکنون سیل خرید واکسن وارداتی فرصتی نمی دهد تا سیاستگذاران اصلًا بخواهند 
به واکسن داخلی توجه داشته باشند؛ لذا در همین راستا منتظر اقدام مثبت دولت در حمایت 

از تولید کنندگان داخلی هستیم.
علاوه بر تولیدات کنونی 3.۵ میلیون دُز تا هفته آینده اضافه می شود و به آمار ۵ میلیون دُز 
می رسیم. در پی فازهای اول و دوم نتایج بسیار قابل قبولی از ایمنی و اثربخشی واکسن مشخص 
شده و مقالات آن در حال ارسال به معتبرترین ژورنال های پزشکی دنیاست که منتظرند نتایج 

این واکسن تراز جهانی را منتشر کنند. 

     تیتر یک

مورد پیچیده واکسن برای بچه ها
وزارت بهداشت باید تردیدها در مورد تزریق واکسن به کودکان را برطرف کند

فاطمه رجبــی| »فعلا عجله ای برای واکســن 
زدن بــه بچه ها نداریم، می خواهیــم ببینیم چه 
اتفاقی می افتد و نتایج تزریق واکسن به بچه ها در 
کشورهای دیگر چطور خواهد بود«، »من ترجیح 
می دهم آموزش آنلاین فعلا برای بچه ها ادامه پیدا 
کند به جای اینکه به پسر 14 ساله ام واکسن کرونا 
بزنم«، اینها جمله های دو مادر است که بچه های 
زیر 16سال دارند، این در حالی است که هر دوی 
این زنان تمام واکسن های خردسالی تا نوجوانی 
بچه هایشــان را با دقت و وسواس تزریق کرده اند 
اما به کرونا که می رسد ماجرا متفاوت می شود و 
نگرانی ها شکل دیگری پیدا می کند، پس جواب 
دادن به این سوالات حالا مهم تر از همیشه به نظر 
می رسد، اینکه واکســن کرونا چقدر برای بچه ها 
ضروری است؟ آیا خطر تزریق واکسن بیشتر است 
یا ابتلای کودکان به کرونا؟ کدام واکسن ها برای 
بچه ها مناسب است و کشــورهای دیگر در این 

زمینه چه تصمیمی گرفته اند؟
    چه واکسن هایی تایید شده اند؟

به طور کلی حــرف و حدیــث در مــورد تایید 
بین المللی واکســن ها چه برای بزرگسالان چه 
برای بچه ها زیاد اســت، برای همیــن نمی توان 
با قطعیت گفت که اگر واکســنی تــا الان تایید 
نهادهای بین المللی را نگرفته حتما برای بچه ها 
نامناسب است اما واکســن هایی که روی بچه ها 
مطالعه شــده و نتایج مطالعه آنها منتشر شده، 

فایزر و مدرنا هستند.
آژانس دارویــی اروپایی )EMA( اســتفاده از 
واکســن فایزر را برای کودکان 1۲ تا 1۵ ساله را 
اردیبهشت امسال تایید کرد. این اولین واکسن 
کرونا بود که در اتحادیه اروپا برای بچه ها تایید 
شد. مجوز صادر شــده بر اساس مطالعه ای روی 
۲۵۵9 کودک انجام شــد که نشــان داد پاسخ 
ایمنی آنها با گروه ســنی ۲۵-16 ســال قابل 

مقایسه است.
هیچ یک از کودکانی که واکســن دریافت کرده 
بودند مبتلا به کووید نشدند، در حالی که 16 نفر 
پس از دریافت دارونما به بیماری مبتلا شده بودند 
EMA ماه بعد واکسن مدرنا را برای استفاده در 
گروه ســنی 17-1۲ تایید کرد. این بار، مطالعه 
روی 373۲ کودک نشان داد هیچ یک از کسانی که 
واکســن دریافت کرده اند در مقایسه با 4 نفر در 
گروه دارونمــا مبتلا به کووید نشــده اند. آژانس 
دارویی اروپا در بخشــی از توضیحاتش در مورد 
واکســن کودکان اعلام کرد که »شانس ابتلا به 
بیماری شدید ناشــی از کووید در گروه سنی زیر 
18 سال بسیار کم اســت و باید عوارض جانبی 
احتمالی واکسن نیز در نظر گرفته شود اما تعداد 
محدود هر دو مطالعــه به این معنی اســت که 
می توان عــوارض جانبی را نادیــده گرفت و در 
نهایت گفت که با توجه به ناقل بودن کودکان، زدن 

واکسن بلقوه بهتر از نزدن آن است.«
 کمیته مشــترک واکسیناســیون و ایمن سازی 
)JCVI(ســازمان ملل هم حــدود ۲0 روز پیش 

اعلام کرد که کودکان 1۲ تا 1۵ ســاله ســالم و 
بدون بیماری های زمینه ای از نظر پزشکی نیازی 
به واکسن ندارند و شواهد کافی برای در معرض 
خطر بودن این گروه وجود ندارد. در اطلاعیه این 
کمیته آمده بود که از هر یک میلیون کودک سالم 
دو نفر نیاز به مراقبت های ویژه ناشــی از ابتلا به 

کووید دارند.
سازمان بهداشت جهانی هم که چندین بار برای 
اعلام نظر در مورد واکسیناسیون کودکان تحت 
فشار قرار گرفته بود و هر بار اعلام می کرد که فعلا 
شواهد کافی برای اظهار نظر ندارد، در نهایت اعلام 
کرد که »کودکان به طور کلــی کمتر در معرض 
ابتلای شدید به کرونا هســتند و واکسیناسیون 
آنها هم صرفا با هدف جلوگیری از انتقال بیماری 

توسط آنها مد نظر است.«
این موضع گیری را بگذارید کنار گزارش هایی که 
از بروز موارد میوکاردیت و پریکاردیت )............( 
بعد از دریافت واکسن های مدرنا و فایزر منتشر 
شد. کمی بعد مقاله ای در مجله پزشکی هاروارد 
منتشر شد که می گفت بعد از تزریق 300 میلیون 
واکســن در آمریکا، 1000 مورد بــه این موارد 
درگیر شــدند که اکثرا در گروه سنی نوجوانان 
یا جوانان بود. این مقالــه همچنین می گفت که 
79 درصد از این موارد در جوانــان خفیف بوده 
است اما این گزارش کار خودش را کرد و موجی 
از بی اعتمــادی علیه این دو واکســن که از قضا 
واکسن های تایید شــده برای نوجوانان بودند، 

راه انداخت. 
در آخر اینکه غیر از فایزر و مدرنا، ســینوفارم هم 
در خیلی از کشورها وارد مرحله تزریق به کودکان 
شده آن هم بر اساس گزارش وزارت سلامت چین 
که آن را برای افراد 3 تا 17 ســال مناسب اعلام 
کرده اســت اما آنچه به مقبولیت سینوفارم برای 
بچه ها اضافــه کرد مقاله مفصلی بــود که درباره 
مراحل علمی آزمایش این واکسن روی کودکان 
در مجله معتبر لنست منتشر شد و به ایمن بودن 
این واکســن برای گروه ســنی زیر 18 سال مهر 

تایید زد. 
گزارش هایی که شرکت های جانسون اند جانسون 
و آسترازنکا منتشر کرده اند هم نشان می دهد که 
آنها فاصله کمی تا گرفتن تاییدیــه نهایی برای 

تزریق به زیر 18 ساله ها دارند.
    ایران چه کار می کند؟

علیرضا ناجی، عضو کمیته علمی کشوری مقابله با 
کرونا که به نظر می  رسد یکی از چهره های درگیر 
با بحث واکسیناســیون کودکان در این کمیته 
محسوب می شــود در جواب اینکه کدام واکسن 
در ایران برای بچه ها در نظر گرفته شــده است،  
می گوید: »مسئله مهم ایمن بودن این واکسن ها 
برای سنین مختلف و تنظیم کردن دزهای مربوط 
به گروه های ســنی اســت، در ایران دو واکسن 
وجود دارد کــه می توانیم آنها را بــرای کودکان 
استفاده کنیم؛ یکی واکســن سینوفارم است که 
چند روز پیش اطلاعات مربوط به اثربخشــی و 

ایمن بودن این واکســن در مجله لنســت چاپ 
شد و نشــان داد که برای کودکان بسیار واکسن 
اثربخش و بی ضرری است و اثربخشی بسیار خوبی 
دارد و چین و امارات مجوز مصرف ســینوفارم را 
برای سن سه تا 17 ســال را به صورت اضطراری 
صادر کرده اند. واکســن دیگر واکسن سوبرانا یا 
پاستوکووک اســت که محصول مشترک ایران و 
کوباســت. اطلاعات مربوط به مطالعه بالینی که 
خود کوبا انجام داده، نشان داده که این واکسن هم 
برای کودکان موثر و بی ضرر اســت. البته در این 
مورد چاپ مقاله علمی نداریم، اما گزارشات شان  
نشان از این موضوع دارد و آنها هم مجوز مصرف 
را برای گروه سنی دو تا 17 سال صادر کرده اند.«

   سینوفارم کودکان با بزرگسالان متفاوت 
است؟

ناجی درباره برخــی اظهارات مبنــی بر تفاوت 
سینوفارمی که به بزرگســالان تزریق می شود با 
سینوفارم مناسب برای کودکان، گفت: »چنین 
چیزی نیســت و تفاوتــی بین ســینوفارمی که 
بزرگسالان تزریق می کنند با واکسن سینوفارمی 
که کودکان تزریق می کنند، وجود ندارد. باتوجه 
به اطلاعاتی که از مقاله مربوط به سینوفارم چاپ 
شــده، عوارض هم همان عوارضی اســت که در 
بزرگسالان هم دیده می شود. مانند سردرد، تب، 
بدن درد، درد محل تزریق و... چیزی بیش از آن 
نیســت و فاصله بین دز اول و دز دوم در کودکان 
هم مانند بزرگسالان است و ۲1 تا ۲8 روز است. 
درباره پاســتور هم همین فاصله ۲8 روزه است 
البته در حال حاضر بعضی از کشــورها در مرحله 
تزریق دز اول برای بچه ها هستند و شاید وضعیت 
شیوع بیماری طوری باشــد که نیاز به تزریق دز 

دوم پیدا نشود.«
   کدام کشورها شروع کرده اند؟

تا همین چند هفته پیش کشورهایی مثل امارات، 
چین و اسرائیل تنها کشــورهایی بودند که رسما 
تزریق واکســن به بچه ها را شــروع کرده بودند 
و ترکیه هم کمی بعــد به آنها پیوســت، به این 
صورت که ترکیه و اســرائیل به نوجوان ها فایزر 
تزریق می کردنــد و چین و امارات ســینوفارم 
اما کم کم کشورهای بیشــتری وارد گود شدند، 
مخصوصا وقتی اتحادیه اروپا پا وســط گذاشت. 
حالا کشورهای زیادی به این مجموعه پیوسته اند 
مثل مالت، شیلی، بریتانیا، آمریکا، هلند، اسپانیا، 
ایتالیا، آلمان، لهستان، فرانسه، سوئیس،  سوئد، 

 کره جنوبی، ژاپن، هند، آفریقای جنوبی و...
البته بعضی از این کشــورها برنامه خاصی برای 
واکسیناســیون کودکان دارند مثلا بریتانیا تمام 
نوجوانان بالای 16 سال را واجد دریافت واکسن 
دانســته اما در مورد کودکان 1۲ تا 1۵ ســاله به 
گروهی واکسن می زند که یا خودشان در معرض 
خطر هســتند یا با افراد در معرض خطر زندگی 
می کنند، آلمــان اما برای تمام افــراد بالای 1۲ 
سال واکســن در نظر گرفته اگرچه اجباری برای 

این کار ندارد. 

نگین باقری| روز پیش یک رخداد تاریخی برای فوتبال 
زنان ایران رقم خورد. 1۲ بازیکــن ما دیروز در جدال با 
اردن توانســتند حضور خود در جام ملت های آسیا را 
برای اولین بــار تضمین کنند. گذشــته زخم خورده و 
تکه پاره آنها پیش بینی پیروزی در برابر تیم بالاتر از خود 
در رنکینگ فیفا را تقریبا غیرممکن کرده بود. ولی آنها 
بعد از 900 روز انحــلال و بی انصافی های زیادي كه در 
طول سال های قبل دیده بودند، توانستند دیروز از رتبه 
جهانی 7۲ به حق خود برسند. دیگر از حالا باید همانطور 
که ترکیب تیم مردان بزرگســال را از بر هستیم، اسم  
فوتبالیست های زن را هم مثل یک وظیفه ملی به خاطر 
بســپاریم و تمرین ها و بازی های دوستانه شان را دنبال 
کنیم. بازی روز گذشته دارای چند نکته مهم بود که در 

ادامه این گزارش شرح داده شده است:
قبل از هر چیز نکته اول قابل عرض این بود که زنان 
ایران روز چهارشنبه هفته پیش با برتری پنج گله مقابل 
بنگلادش در شــرایط برابری با اردن قرار داشتند. ابتدا 
همانطور که هفته پیش هم نوشتیم، برداشت از قوانین 
این چنین بود که نتیجه مســاوی ایران با اردن در بازی 
دیروز، حذف دختران ایران را رقم خواهد زد. چراکه اردن 
جایگاه بالاتری در رنکینگ جهانی و آسیایی داشت و به 
همین دلیل اردن برنده این رقابت می شد. اما براساس 
ضوابط برگزاری مسابقات مقدماتی جام ملت های آسیا، 
اگر دو تیم در شرایط برابر قرار داشته باشند و نتیجه بازی 
مساوی شود، بدون وقت اضافی دو تیم باید در ضربات 
پنالتی شرکت کنند و تیم برنده در ضربه پنالتی، جواز 
صعود به جام ملت ها را به دســت آورد. همین اتفاق هم 
افتاد و ایران درضربات  پنالتی توانست اردن را شکست 

دهد و به دهلی ۲0۲۲ سلام دهد.
خوشحال ترین چهره روز گذشته زمین بازی تاشکند 
در ازبکســتان، مریــم ایراندوســت بــود. از روزی که 
ایراندوســت به عنوان مربی تیم ملی فوتبال زنان ایران 
انتخاب شد تا دیروز فقط 4 ماه گذشته است. او در این 
مدت کوتاه باید سکان هدایت را در دستش می گرفت تا 

تیم را برای نبرد مقابل رقبا در تاشکند آماده کند. آن هم 
در حالی که بعد از دو سال انحلال تیم ملی، کسی تصور 
نمی کرد حتی معجزه هم بتواند این تکه پاره های باقی 
مانده از فوتبالیست های ایرانی را به هم متصل، همدل و 
متحد کند. ایراندوست به وضوح انتخاب های خوبی هم 
از بین بازیکنان برای ضربات پنالتی داشــت. با آن همه 
انتقاد به پوشش تیم فوتبال زنان هنگام سفر به تاشکند، 
دیروز اشک های شادی ایراندوســت بعد از پایان بازی 

حسابی دیدنی بود.

   دروازه بان توانمند و نجار حرفه ای
بعد از ایراندوست، خوشــحال ترین فرد زمین بازی 
تاشکند را باید زهره کودایی، دروازه بان تیم ملی بدانیم. 
در 90 دقیقه پراسترس هیچ توپی از خط دروازه که عبور 
نکرد هیچ، با پیش بینی درست از ضربه اردنی ها، او دو بار 
دیگر هم اجازه نداد دروازه اش تصرف شود.  میسا جباره 
بهترین بازیکن اردن تلاش زیادی کرد که با گل زدن به 
او هم رکوردهایش را جابه جا کند و هم زمینه ساز صعود 
تیم ملی کشورش باشد اما در برابر ضربه های حساب شده 
او، کودایی اجازه گل نداد. بیایید روی کودایی متمرکز 
شویم. ماجرای این زن خوزستانی داستان جالبی دارد. 
قبل از بازی، تصور تحلیلگران ایرانی این بود که قرار است 
در دروازه ایران از مریم یکتایی، دروازه بان بشــیکتاش 
ترکیه استفاده شود اما به رغم حضور او این اتفاق نیفتاد. 
زمانی کــه یکتایی برای تیم دعوت شــده بــود، زهره 
خواجوی به نشانه اعتراض دیگر در تمرین ها حضور پیدا 
نکرد و اینطور شد که فرصت قرار گرفتن در این جایگاه 
برای کودایی فراهم شد. این ستاره یک نجار حرفه ای هم 
هست که تابستان ها مشغول این کار می شود و در این 
حرفه هم حسابی خبره است. حالا ولی درخشش دیروز 
او می تواند بهانه ای برای موفقیت های بیشتر او در مسیر 
آینده اش باشد. دیروز یک فیلم ویژه از مادر او منتشر شد 
که در آن با چشمانی اشکبار نمایش فرزند خود را نگاه 
کرده و برای موفقیت تیم ملی فوتبال زنان دعا می کند.

بازی دیروز ساعت 13:30 به وقت تهران شروع شد. 
ترکیب تیم ایران در مقایســه با بازی قبل )چهارشنبه 
مقابل بنگلادش( تغییرات محدودی داشت. همانطور که 
پیش بینی کرده بودیم فرمانی، لژیونر تیم ما این بار وارد 
ترکیب شد تا سنگربان تیم باشــد ولی به بقیه اجزای 

ترکیب برنده دست زده نشد. 
نکته جالب بازی این بود که به گزارش ورزش ســه، 
ملی پوشان ما تا چند روز قبل تصور می کردند در صورت 
تســاوی با اردن، از حضور در هند جا خواهند ماند و با 
بی اطلاعی از قانون این دور از مســابقات، تمرین ضربه 
پنالتی قبل از بازی نداشــتند. امــا در ضربات پنالتی، 
درخشش پنالتی زنان و از آنطرف زهره کودایی در خط 
دروازه، ایــران را برنده جــدال بزرگ گــروه G کرد و 
شــاگردان مریم ایراندوســت با برتری 4-۲ در ضربات 
پنالتی مسافر رقابت های جام ملت های آسیا ۲0۲۲ هند 
شــدند. پس از آنكه کودایی پنالتی آخر را مهار کرد و 
بازیکنان ما در ورزشــگاه تاشکند به ســوی دروازه بان 
دویدند و جشن بزرگ صعود تاریخی ملی پوشان فوتبال 
زنان ایران این چنین به پا شــد؛ بعد از آنها هم اعضای 
کادرفنی هم به جمع ملی پوشــان اضافه شــدند تا در 

شادی یکدیگر سهیم باشند.
از نکات فنی به صورت خلاصه این را بگوییم که ایران 
کاملا ســوار بازی بود و کنترل آن در دست ایران قرار 
داشت. نیمه اول بازی پراسترسی را پشت سر گذاشتیم. 
احتمالا تــرس از جایگاه بالاتر اردنی هــا در رنکینگ و 
تحلیل بازیکنان از بازی های قبلی آنها، ترکیب بچه های 
ما را بیشتر دفاعی کرده بود. حتی تحلیلگران اردنی هم 
انتظار این را نداشتند که مقابل تیم زخم خورده و از رده 

خارج ایرانی ببازند. اردن دیروز هیچ زهری نداشــت و 
بازی را ساده گرفته بود. 

این بار تماشــای این بازی با اردن، حتی از تماشای 
بازی مقابل بنگلادش هم برای مخاطبان سخت تر شده 
بود. همانطور که می دانید فوتبال زنان اجازه نمایش در 
صدا و سیما را ندارد. یکی از پیج های اینستاگرامی وعده 
پخش لایو آن را داده بود که آخر هم برگزار نشــد. یک 
شبکه اردنی هم این مســابقه را نمایش می داد که هم 
مدام قطع می شد یا صدا نداشت و خلاصه که تماشای 

بازی به این مهمی، زجر روان تماشاچیان شده بود.
تورنمنت هند چند مــاه دیگــر در دهلی نو برگزار 
می شود. اگرچه انتظار زیادی برای صعود به دور نهایی 
جام ملت ها نباید داشته باشیم اما در این رقابت ها تیم ما 
باید مقابل تیم های کارکشــته ای مثل اســترالیا، کره 
جنوبی، ژاپن و چین بــازی کند. با ایــن کار هم نقطه 
ضعف هایمان را بیشتر خواهیم شناخت و هم برای رقابت 
در جام جهانی ۲0۲3 زنان در اســترالیا و نیوزلند امید 
خواهد بخشید. دست کم می شود دلمان را روشن کنیم 
که این تجربه شگفت آور ممکن است دیگر انحلال این 

تیم در تلخ ترین روزهای آینده را ناممکن کند.
صفحه رسمی مســابقات جام ملت های آسیا مانند 
چهارشنبه هفته پیش، خبر برد ما را منتشر کرد. صفحه 
توئیتری رسمی رقابت های جام ملت های آسیا به صعود 
دختران ایران واکنش نشان داد و این توئیت در صفحه 
رسمی کنفدراســیون فوتبال آسیا نیز بازنشر داده شد. 
آنها در پیام توئیتری نوشــته بودند: »تبریک ایران! ما 
مشــتاقانه منتظر دیدار شــما در جام ملت های آسیا 

هستیم.«

با ستاره های فوتبال زنان ایرانی در بازی شگفت آور مقابل 
اردن آشنا شوید

دهلی نو    سلام
علی رستگار
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بعد از ظهر سوم مهرماه در خیابان صدف
یک وقایع نگاری کسالت بار و یک نوستالژی کهنه و پرحرف و حدیث

  سایت نگار

افتضاح در ارمنستان، شاهکار در پرتغال، دادگاه در کالیفرنیا
   مسعود ده نمکی در برنامه » شب نشــینی« شبکه ماهواره ای جام جم بیان 
کرد: عجیب ترین خاطره ام از» اخراجی ها۱« زمانی بود که به مدرسه دخترم رفتم!! 
در قسمت اول » اخراجی ها«، امین حیایی ماسک  خودش را به دختری که شیمیایی 
شده بود، می دهد که آن دختر فرزند خودم بود که آن روز کلاس اول بود. بعد از اکران 
فیلم، یک روز برای برگرداندنش از مدرسه به دنبالش رفتم که یکی از بچه های کلاس 
مرا از پنجره دید و از کلاس بیرون آمد و شــروع کرد به خوانــدن » ایول ایول داش 
مجیدو ایول ایول ایول داش مســعودو ایول« و بعد همه مدرسه در دادن این شعار او 

را همراهی کردند.
من در »اخراجی ها۲«  به این حس رسیدم. وقتی این فیلم اکران شد سینما ها شبانه روزی 
شده بود، بلیت نبود و میلیون ها نفر برای دیدن این فیلم به سینما آمدند؛ مردم کف زمین 
می نشستند در سینما فرش می انداختند و چای دم می کردند تا این فیلم را ببینند. در 
شمال خانواده ها از روستا به شهر می رفتند که فیلم را ببینند. این حس برایم غرور آفرین 
بود. اکبر عبدی ســربازی نرفت ولی در »اخراجی ها« دوره سربازی اش را گذراند. امین 
حیایی یکی از بازیگران بسیار خوب سینما است و بقیه بازیگران فیلم نیز همه عالی بودند. 

شریفی نیا کپل سینما است و همراه با اکبر عبدی مثل تام و جری هستند.

   به گزارش سینمادیلی، فیلم اصغر فرهادی طی دو هفته گذشته برای اعضای شورای 
پروانه نمایش به نمایش درآمــد و در نهایت با تایید هر هفت عضو شــورا و بدون هیچ 
اصلاحیه ای مجوز اکران دریافت کرد. - »خانه فیلم«؛ پخش  کننده داخلی »قهرمان« 
پیش از این  آبــان را زمان اکران عمومی آن در ایران اعلام کرده و پیش بینی می شــود 

تبلیغات برای اکران داخلی این فیلم به زودی آغاز شود.

   » امبر هرد« برای مقابله با  شکايت 50میلیون دلاری »جانی دپ«،  دست به 
دامن دوتا پلیس لس آنجلس شده  است. به گزارشِ ۳۰نما، این اقدام ۲۰سپتامبر از 
سوی یکی از کارمندان دادگاه فرفکس کانتی به تأیید رسیده و فاش شده است که هرد و 
نمایندگان حقوقی اش برای رسیدگی به پرونده شکایت ستاره »دزدان دریایی کارائیب« 
به اتهام افترازنی در مقاله ای که در »واشینگتن پست« منتشر شد، اسنادی را می خواهند 
که در اختیار پلیس لس آنجلس بوده و به درگیری خانگی این زوج در سال ۲۰۱۶ مرتبط 
است.  محوریت این درخواســت همچون احضاریه قبلی بازیگر »آکوامن« بر ویدئوی 
دوربین های تعبیه شــده روی بدن مأمورین پلیس »ملیسا سانز« و »تایلر هدن« است 
وقتی که در تاریخ ۲۱ می سال ۲۰۱۶ در محل سکونت هرد و دپ حضور پیدا کردند تا به 

شکایت گزارش شده رسیدگی کنند.
اما هرد با درخواست جدیدش قصد دارد دو مأمور پلیس را در کانون توجه قرار دهد تا شرح 
ماجرا از زبان آن ها در دادگاه ارائه شود و در نهایت روشن گردد که هرد قربانی خشونت 
خانگی است یا دپ. هرد در عملی متقابل علیه دپ یک شکایت ۱۰۰میلیون دلاری ثبت 
کرده که سال آینده برگزار خواهد شد. او برای این دادگاه تمامی سوابق مأموران سانز و 

هدنز را تا سال ۲۰۱۶ درخواست کرده است.

   ايسنا  گزارشی کار کرده برای رد خواص داروهای سنتی و گیاهی. در بخشی 
از اين گزارش درباره داروی امام کاظم آمده اســت: داروی منسوب به امام کاظم 
علیه السلام که از مهم ترین ادعاهای منتشرشده در فضای مجازی برای پیشگیری و درمان 
عفونت کووید-۱۹ است، در منابع طبی قدیم وجود ندارد. منبعی که این دارو در آن قید 

شده، کتاب »طب الائمه« است که اعتبار لازم را ندارد.
بسیاری از احادیث طبی، حتی آن هایی که در کتاب های معتبری مانند الکافی و بحارالانوار 
آمده اند، از نظر سند بررســی نشده اند و حتی اگر معتبر باشــد نیز باید از لحاظ محتوا 

بررسی شوند.
نکته دیگری که وجود دارد، به کارگیری داروی امام کاظم به شکل موجود در بازار است. 
این دارو در عطاری ها به صورت داروی ترکیبی ارائه می شود و نمونه های موجود در بازار، 
محصول هیچ شرکت داروسازی معتبری که اســتانداردهای لازم را رعایت کرده باشد، 
نیستند. همچنین داروی امام کاظم به شــکل موجود، از پشتوانه علمی و اخلاقی برای 

پیشگیری یا درمان عفونت کووید-۱۹ ندارد.
بررسی ها در مورد گیاهان مصطکی، رازیانه و هلیله نشان داد، ترکیب مصطکی و هلیله 
در طب سنتی ایرانی برای خروج خلط سودا به کار رفته است. ولی در بیماری کووید-۱۹ 
مشخص نیست که واقعاً غلبه اخلاط وجود دارد یا خیر. همچنین طبق تحقیقات جدید 
رازیانه در کودکان منع مصرف دارد و مصطکی در اطفال باعث اسهال می شود. لذا قاعدتاً 

این دارو برای اطفال مناسب نیست.
به علاوه مشــخص شــد که عصاره آبی گیاه هلیله تنها در دُزهای بالا در آزمایش های 

جانوری اثرات متعادل کننده سیستم ایمنی داشته است.  

   معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی شیراز تصريح کرد: به  رغم وجود واکسن 
به میزان کافی اما متاسفانه حدود ۲۰ تا ۳۰درصد افراد در کل گروه های واجد شرایط، 

برای دریافت واکسن مراجعه نکرده و واکسن کرونا دریافت نمی کنند.
عبدالرسول همتی در گفت وگو با ایسنا با بیان اینکه طی دو هفته اخیر به طور مستمر 
شاهد اختصاص سهمیه روزانه واکسن به فارس بوده ایم، اضافه کرد: اگر روند تخصیص 
واکسن مانند یک ماه اخیر ادامه داشته باشد، طی یکی دو ماه آینده همه اعضای جامعه 

هدف در استان واکسینه می شوند. باید پوشش واکسیناسیون دو دُز در فارس به بیش از 
۸۰ درصد برسد تا امید به مهار کرونا در جامعه ایجاد شود.

   گل ديدنی طارمی که از اکنون می تواند کانديدای گل سال شود، بازتاب های 
زيادی در فضای مجازی داشت. هم کاربران ایرانی و هم کاربران خارجی از گل این ستاره 

ایرانی به وجد آمده بودند و واکنش های خود را به این گل دیدنی، اینگونه نشان دادند:
عطاء: مهدی طارمی تو پورتو ترکونده و علیرضا جهانبخش تو فاینورد فقط جای عادل 

خالیه که با ذوق و شوق ازشون تعریف کنه.
رضا: کریم باقری دستمال قدرتو تحویل مهدی طارمی داده.

زوون 69: طارمی داره از پروفسور سمیعی هم موفق تر میشه.
لادن فلاح: الان گل مهدی طارمی رو دیدم و فکر کنم  اسنپ اون مسیر گل زدن تا دروازه  

تیم حریف، حدود ۵۰هزارتومن آب بخوره.
سپهر: ما خیلی به طارمی خندیدیم ولی ایــن پسر واقعا باهوشه. خیلی از گل هایی که 

میزنه توش یه چاشنی ای از هوشش هست. این آخری که دیگه سرآمدش. 
خآرمان: طارمی اگه دو سه سال زودتر مطرح شده بود الان قطعا توی لیگی معتبرتر از 
پرتغال و تیمی بزرگتر از پورتو آقایی می کرد اما برای همین موفقیت و پشتکارش باید 

بهش تبریک گفت.
فريد: یه ایران طارمی رو مســخره می کرد! یه ایران. حالا داره تبدیل میشه به بهترین 
لژیونر فوتبال ایران. میخوام بگم دوســت و خانواده و آشنا که سهله، میشه یه کشور رو 

نادیده گرفت و به سمت رویاها رفت. 
ماه ايزديار: طارمی، باز هم میزان هوش و فرصت طلبیش رو نشون داد. - اینبار از وسط 

زمین!
يازده دو صفر: طارمی تمام تلاششو داره میکنه تا قبل بازی با میلان توپ طلا و کفش 

طلا و هر جایزه فردی دیگه ای رو هست جمع کنه.

آزرت: طارمی بهترین بازیکن ایرانی حال حاضره.
افشین خماند: مهدی طارمی داره آرزوهــای تمام فوتبالیست های جهان را تبدیل به 
خاطره می کنه،گل قیچی،گل از وسط زمین و... منتظرم یه گل مثل مارادونا بزنه همه 

رو دریبل کنه و...
مستر رد هارت: هر بار طارمی گل می زنه به این فکر می کنم ما چقدر بدشانسیم که توی 

۲ فینال آسیایی که رفتیم نه طارمی رو داشتیم نه ترابی رو. )ورزش سه(

   مسعود خوانساری طی توئیتی در صفحه شخصی خود اعلام کرد که ایرانیان ۴۶۰۰ 
خانه طی ۷ ماه اخیر در ترکیه خریداری کرده اند که این رقم نسبت به مدت مشابه سال 

گذشته ۲۱ درصد افزایش داشته است.
خوانساری در صفحه شخصی خود نوشت: در ســال ۲۰۲۰ ایرانیان در بین خارجی ها 
رتبه نخست خرید مسکن در ترکیه و در ۷ ماهه سال جاری رتبه دوم را با خرید ۴۶۰۰ 
خانه به دست آورده اند که در مقایسه با مدت مشابه سال قبل ۲۱ درصد افزایش یافته. 
دلیل این وضعیت تورم افسارگســیخته، نبود چشم انداز روشــن از آینده و وضعیت بد 

سرمایه گذاری است. 

   پوريا پورسرخ بازيگر ســینما و تلويزيون كه مهمان تلفنی برنامه راديويی 
»پرانتز باز«، بود گفت:  یادم هست سر کلاس »کارنامه« بودیم که یکی از اساتید درباره 
آقای گلزار صحبت می کردند و می گفتند کسانی که صرف چهره دارند، ممکن است سال 
دیگر نباشند و سپس پرسیدند آیا کسی می خواهد جای گلزار باشد؟ از آن کلاس فقط من 
دستم را بالا بردم. بالاخره آقای گلزار سوپراستار است و جایگاه دست نیافتنی دارد. الان 
می بینیم که هنوز هم آقای گلزار هست. وقتی کسی طرفدار دارد باید به او احترام گذاشت 

و البته او هم مثل هر بازیگر دیگری، نقش خوب و بد دارد.
بحث صدا به من داشت آســیب می زد و انَگ تقلید می خورد. صدا، در بسیاری از مواقع 

باعث پیشرفت من شد و در بعضی مواقع هم که انَگ تقلید می خورد، مقداری مانع بود.
من معتقدم بازیگری مانند حامد بهداد در فیلم بد هم خوب بازی می کند، اما من در فیلم 

خوب، خوب و در فیلم بد، بد هستم؛ زیرا اصولا اهل چالش زیادی نیستم.

   کنســرت ابراهیم حامدی )ابی( خواننده مقیم لس آنجلس در ارمنستان 
واکنش های زيادی را به دنبال داشته است. ویدئوهایی از اجرای بی رمق و خسته او در 

شبکه های اجتماعی منتشر شده که با انتقاد کاربران همراه بوده است.
برخی اجرای او را »افتضاح« دانسته و می گویند این کنسرت به شهرت او لطمه می زند.

 بهمن بابازاده خبرنگار حوزه موسیقی در توئیتی نوشت: اجرای اخیر ابی در ارمنستان 
فاجعه بود. عده ای معتقدند که »ابی« به خاطر کسب پول و درآمد بیشتر به کنسرت های 
خود ادامه می دهد و دســته دیگری همســر او را متهم می کنند که بــه عنوان مدیر 

برنامه هایش او را در این موقعیت قرار داده است. 
کنسرت ابراهیم حامدی در ارمنســتان در حالی جنجالی شده است که اخیرا گزارشی 

از درآمدهای کلان خواننده های خارج از ایران از برگزاری کنسرت منتشر شده است.
گفته می شود میانگین قیمت بلیت کنسرت خواننده های ایرانی در استانبول بیشتر از 
۵ برابر قیمت بلیت کنسرت خواننده های اهل ترکیه و حتی خواننده های دیگر کشورها 

در همین شهر است./فرارو

1   خیابــان باریکی بــود. خیابــان صدف. 
ماشین ها در دو طرف پارک کرده اند. اتومبیل ها 
در ترافیک ساعت ســه بعد از ظهر آرام آرام این 
خیابان را طی می کنند تا به خیابان اصلی برسند. 
به پاســداران. یک ماشین جک ســفید جلویم 
است و یک خانم جوان راننده اش . در سمت چپ 
دو نفر سوار بر یک موتور به آرامی و احتیاط در 
حال حرکتند. نفر پشــتی چند تــا جعبه را که 
ارتفاعشــان تا زیر چانه اش آمده در دست دارد . 
جک ســفید هنگام عبور از کنار ایــن موتور با 
بی احتیاطی آینه اش به نفر دوم ســوار بر موتور 
می خورد. همان که جعبه ها را در دســت دارد. 
بر اثر برخورد آینه ، تعادل نفر پشتی و بعد موتور 
از بین مــی رود و هر دو راکب موتــور به زمین 
می افتند. راننده به ســمت جلو و نفر پشت سر 
با تمام جعبه هایش روی ام وی ام ســفید رنگی 
که کنــار خیابان پارک کرده اســت . آینه جک 
شکســته،  دو راکب موتور روی زمین افتاده و از 
درد می نالند ،  کناره  ام وی ام هم به شدت فرو رفته 
و رنگش هم از بین رفته و ده ها اتومبیل هم در 
صف عبور از این خیابان منتظر ایستاده اند . همه 

چیز برای یک غائله خیابانی پرســروصدا آماده 
است. راننده ام وی ام که تمام مدت داخل ماشین 
نشســته بود، پیاده می شــود و با حیرت به این 
منظره نگاه می کند. دست یکی از موتورسوارها 
را می گیرد و بلند ش می کند . پای نفر پشــتی 
می لنگد . موتورســوارها چیزی به خانم راننده 
جک می گویند. اما آرام هستند. شاید هم شوکه. 
راننده ام وی ام هم که مرد جوانی است با خنده 
چیزی به خانم جوان می گوید و بعد بهش توصیه 
می کند که آن دست خیابان بایســتد تا راه باز 
شــود . زن اتومبیلش را که حالا آینه اش آویزان 
شده، به سمت راست می برد و سعی می کند هر 
طور شده پارک کند )بیشتر سعی کرد تا پارک 
واقعی !( صف اتومبیل ها با صبــوری در انتظار 
فرجام ماجرا هستند. هیچکس بوق نزد. راه باز 
شد و دو موتورسوار هم موتورشان را بردند همان 
سمتی که جک ایستاده بود. راننده ام وی ام هم 
به آنها ملحق شد. حالا هر سه نفر می خندیدند . 
خانم راننده به آنها خیره شــده بود. احتمالا در 

انتظار پلیس می ایستند.
می دانم که بســیاری از حــوادث در تهران ما 

 فرجامــی به غیــر از ایــن دارد اما حتــی اگر 
به شــکل اســتثنایی این ماجرا رخ داده باشد، 

بازهم جالب بود . 

2   دیروز تولد علی پروین بود. اگر نوجوانی ات 
را در دهه شصت طی نکرده باشی، هیچ اندازه و 
متری برای میزان محبوبیت علی پروین در دهه 
شصت در دست نداری. هیچ بازیکن دیگری هرگز 
نتوانست این میزان محبوبیت را تجربه کند. نه 
علی کریمی و نه علی دایی و نه فرهاد مجیدی. 
این یک تقارن تاریخی بود که این فرصت را برای 
علی پروین مهیا ســاخت تا او بــه چنین میزان 
سرگیجه آوری از محبوبیت برسد . بعد ها در دهه 
هفتاد این برنامه نود بود که به شکلی تدریجی به 
شکار این محبوبیت رفت و در دهه هشتاد دیگر 
سایه ای از آن محبوبیت فراگیر برای پروین باقی 
مانده بود. هرچه هست او هافبک جادویی فوتبال 
ایران بود. باهوش ترین و با شــعورترین هافبکی 
که فوتبال ایران به خود دیده اســت . کارنامه اش 
در بیرون از زمین داستان دیگری است. کاری به 

آن نداریم. به ما چه !
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آن شکفتن شادی را
پرواز بلند آدمیزادی را / آن جشن بزرگ  روز آزادی را 

 دستور زبان عشق
  گر تو خاموش بمانی 

چه کسی خواهد بود؟ که گواهی دهد؛  اينجا، بودند عاشقانی که زمین را به دگر آيینی خواستند 
 شفیعی کدکنی هوشنگ ابتهاجآذين بندند و چه شیدا بودند!

   صفحه اول روزنامه اطلاعات 
ســوم مهرماه ۱۳۵۶. عکسی از 
فرح در دانشگاه فرح و عکسی از 
شمس پهلوی در جلسه مدیران 
بنیاد نیکوکاری به اسم خودش. 
دو تا از دختران سپاهی بهداشت 
هم داوطلب شده اند که به جبهه 
ظفــار در عمان برونــد . فاطمه 
نوری و اشرف السادات عبدالوند. 
نمایشگاه بین المللی تهران ادامه 
دارد و فعلا ۸۰۰ هــزار نفر از آن 
دیدن کرده اند. تلاش براي حل 
معمای۱۰ جســدی که در روز 
۳۰ شهریور نزدیکی هندیجان از 
رودخانه زهره گرفته شده، ادامه 
دارد. هنوز اســم و مشــخصات 
مغروقیــن که با لبــاس کامل و 
کفش  برپا ،جسدشان در رودخانه 
روی آب آمده بود، کشف نشده 
است اما پزشکي قانونی گفته که 
سن مغروقین بین ۱۷ تا ۲۵ سال 
است . علت مرگ همه هم خفگی 

درآب بوده است. عجب معمای رازآلودی ! مسابقات 
دسته دوم تخت جمشید هم ادامه دارد و تیم های 
ابومسلم و سپیدرود و رستاخیز خرمشهر و آرارات 
تهران رقابت ســختی برای صعود به دسته اول 
دارند. تیتر روزنامه براي مسابقات وزن فوق سنگین 
وزنه برداری جهان هم جالب اســت :  مردان نیم 

 خرواری به دنبال آلکسیف!
سینماها فیلم های جدیدشان را اکران کرده اند. 
یک فیلم از ســیروس الوند با نام شب آفتابی که 
در آن مرتضی عقیلی و لیــلا فروهر ایفای نقش 
می کنند. فیلم کلاسیک موبی دیک ساخته شده 
به سال ۱۹۵۶ هم در دو تا ســینما اکران شده. 
اشک ها و لبخندها هم به اکران رسیده است . یک 
کمدی ایتالیایی دیگر به اســم :  خوشگلا طاقت 

ندارند! و همین طور ادامه اکران فیلم بخت بلند 
یا همان لاکی لیدی که از کارهای متاخر استنلی 
دانن است . در صفحه حوادث داستان زدو خورد 
در کاباره مولن روژ با مزه است. این کاباره را پروا 
خواننده قدیمی با فردی به نام پرویزیان مشترکا 
مدیریت می کنند که یک اختلاف حساب هفتصد 
تومانی سر یک میز موجب کدورت میان پروا با 
یکی از گارســون های کاباره به اسم سید جعفر 
می شود و در نهایت یک گارســون دیگر به اسم 
علاءالدین هم به حمایت سیدجعفر بلند می شود 
و پرویزیان به شدت کتک می خورد و پای پلیس 

به ماجرا باز می شود. 
در جاده اصفهان به شیراز شــش نفر از اوباش 
راه یــک اتومبیل را ســد کرده و یکــی از زنان 

اتومبیل را به زور بــا خود برده 
و به او تجــاوز کرده اند . دادگاه 
براي هر شــش نفر حکم حبس 
ابد را بریده اســت. یــک زن به 
اســم فاطمه هارونی معروف به 
اشــرف لره با این شش متجاوز 
در ایــن حادثه شــوم همکاری 
می کرده است. محمود زارعی ، 
 اسماعیل افشاری ، حسین زارع ، 
اسدالله ابراهیمی ،  رضا سنایی و 
حسین بخشی این شش متجاوز 
بوده اند . این داستان زورگیری 
در جاده ها و تجــاوز به عنف از 
مهم ترین بزه ها و جرم های سال 

۵۶ بوده است. 
   در صفحه اول روزنامه چهارم 
مهرماه تیتر عجیبی خودنمایی 
می کند:  شوروی ها داروی طول 
عمر را کشــف کردند ! در صفحه 
۳ آمده که جایــزه ادگار آلن پو 
در آمریکا به یک خانم ایرانی به 
اســم غوغا خلعتبری اهدا شده 
اســت . در صفحه ۹ اعلام شــده که رنگ ســال 
میلادی بعدی برای خانم ها سیاه و سفید است . 
در مسابقات قهرمانی تنیس آسیا در تهران تقی 
اکبری قهرمان شــده و در دوبل مردان هم تیم 
منصور بهرامی و کامبیز درفشــی جوان در جای 
اول ایستاده اند . اما در بخش زنان، ایرانی ها هیچ 
مقامی نیاورده و قهرمانان ژاپن و اندونزی و کره 
جنوبی مدال های مهم را درو کرده اند . فیلم دستت 
را رو کن رفیق با شرکت دین مارتین اکران شده 
و دو فیلم ایرانی روی پرده، شــب آفتابی با بازی 
عقیلی و لیلا فروهر و خاکســتری با بازی سعید 
راد و نوش آفرین هســتند . آن فیلم جن گیر که 
هفته پیش خبر اکرانش را داده بودند یک کمدی 

ایتالیایی است با نام چیچوی جن گیر !

  روزنامه خوانی)درروزهای یکشنبه،سه شنبه وپنجشنبه(                                                                                      آرش خوشخو

راز10 جسد در رودخانه زهره 
 گشت و گذاری  در خبر ها و گزارش های برگزيده  همین روزها  در 44 سال پیش

آقا اینکه پاییز شروع شده، مورد خیلی عجیبی 
نیست واقعا. البته قبول دارم که این فصل هم از 
نعمات خداوند هســت و زیبایی های مخصوص 
خودش را دارد، ولی چرا خلــق الله در صفحات 
اجتماعی شــان جوری به اســتقبال این فصل 
رفته اند، انگار تا حالا ندیده بودنش و همه دارن 
تبریک میگن به هم و همدیگر رو دعوت به دیدن 

نارنجی و نارنگی می کنن!...
می دونین... راســتش رو بخوایــن، دلم از جای 

دیگه ای پره...
برای من پاییــز یعنی آلرژی. یعنی عطســه و 
خارش گوش و گلو و آبریــزش بینی. این اولین 
باد پاییزی که بلند میشــه، مــن هم یک جعبه 
دســتمال کاغذی میذارم کنار دستم و مشغول 
عطسه کردن و پاک کردن بینی و چشم میشم. 
حالا با این احوالات، در حالی که مشغول اسپری 
کردن بینی هستم و قرص ضد آلرژی می ریزم تو 
حلقم، وقتی بهم تبریک میگن و آرزوی روزگاری 
عاشــقانه برام می کنن، دوســت دارم با قمه و 
چماق دنبالشون بیافتم و مورد ضرب و جرح قرار 
بدمشان. همه هم که یهو تبدیل به شاعر و نقاش 

میشن و از صفحات همدیگه کلیپ کپی می کنن 
و می فرســتن که خود این موضوع به تنهایی، 

چوب و چماقی جداگانه می طلبه.
خداوند نصیــب هیچ کافری نکنــد ولی علائم 
آلرژی، کپی دســته اولی ســت از علائم کرونا. 
بــا توجه بــه این خبر خــوب که هــر علامت 
ســرماخوردگی ای کروناســت، وقتی که وسط 
خیابون، آلرژی گریبانم رو می گیره و به ســرفه 
و عطســه و نفس تنگی می افتم، حکم کرونا بر 
اطرافیان مسجل هست و هر چه هم قسم بخورم 

که بابا این آلرژیه، افاقه نمی کنه. 
عرضم اینه که این پاییز نارنجی عاشــقانه شما، 
برای بنده مصیبتی ست و امســال دیگه عزایی 
دوچندان که بــرای یک خرید ســاده هم باید 
اسپری بزنم و قرص بخورم که خدای نکرده وسط 
مغازه به ســرفه نیفتم یا موقع تلفن حرف زدن، 
اگر به سرفه بیافتم باید کنترلش کنم و طرف هم 
هر چی دوســت داره میگه و من هم برای اینکه 

حنجره ام باز نشه، فقط باید اوهوم اوهوم کنم.
در راستای همین موردی که خدمتتون عرض 
کردم و حرف نزدن و کنترل کردن علائم آلرژی، 

امروز اتفاقی افتاد که نفرتــم از این پاییز زرد و 
نارنجی عاشقانه شــما دو چندان شد. پای تلفن 
بودم و مشــغول به جلوگیری از سرفه کردن که 
طرفِ صحبت، وسط های حرفاش یه سکوتی کرد 
و گفت: »تو حالت خوبه؟« یه تک سرفه ای زدم 
که بتونم دو جمله سالم و بدون خش از حلقومم 
خارج کنم و گفتم : »آره. خوبــم... چطور؟«. یه 
مِن و مِنی کــرد و گفت: »آخه هــر چی میگم 
قبول می کنی... چیزی شده؟«/ »نه... خب قبول 
دارم حرفت رو...«/ »مگه میشــه؟... تو مگه به 
این راحتی قبول می کنی حرف آدم رو؟ میشــه 
یه خرده حرف بزنی خیالم راحت شــه؟«/ »نه 

واقعا. قبول دارم. تو حرفت رو بزن.«
هیچی دیگه... در بین دوســتان چــو افتاده که 
بنده افسردگی گرفتم و دونه دونه باهام تماس 
می گیرن که بــه حرف بندازن مــن رو و اصرار 

فراوان که اینقدر تو خودت نریز.
این هم از پاییز نارنجی عاشقانه من که دوستان 
شاعر مســلک در فضای مجازی و حقیقی، پناه 
می برن به نسیم ســردش و تاریکی مرموزش... 

ظاهر، افسرده و درون، خارش و آبریزش...

دندهعقب
اشكانعقيليپور
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ترجمه اختصاصی گروه خودرو از اتوکار| تجهیزات 
اســتاندارد موکا برای این بازه قیمتی ســخاوتمندانه و 
گسترده است. دوربین عقب واضح نیست، اما دارای یک 
رادار مفید و نمای پانوراما با چهار تنظیم، از جمله نمای 
180 درجه و زوم برای اصلاح نزدیک است. من بیشتر از 
آن در حالت اتوماتیک استفاده می کنم، که با سنسورهای 
جلو و عقــب به صورت اســتاندارد، من را بــه خوبی در 
پارکینگ راهنمایی می کند. موتــور 1.2 لیتری توربو با 
قدرت 129 اسب بخار در مسافت های طولانی و بزرگراه ها 
به خوبی عمل می کند. موکا در سرعت 70 مایل در ساعت 

آرام، متین و راحت است اما در صورت لزوم به راحتی در 
سبقت ها پیشــی می گیرد. این خودرو در روستاها هنوز 
هم در بیشتر مواقع یک ماشین راحت است، اما سواری 
با سرعت کم در سطوح ناهموار متزلزل است-شاید این 
نتیجه چرخ های 18 اینچی با ظاهر عالی باشد. اما حداقل 

صندلی ها شما را به خوبی در جای خود نگه می دارد.
گیربکس اتوماتیک موکا با تردد در شهر چندان مهربان 
نیست. رانندگی در لندن در بهترین مواقع استرس زاست، 
اما ازدحام زیاد باعث می شود که سیستم استارت-استاپ 
خودرو مدام در حال کارکردن باشد. نکته منفی دیگر این 

است که سیســتم مدیریت موتور کمک فرمان را خیلی 
زود قطع می کند بنابراین تا زمانی که پای خود را از ترمز 

برندارید نمی توانید چرخ ها را هدایت کنید.
به محض اینکه ترافیک برطرف شد، موتور به اندازه کافی 
پانچ شده و از پهنای 169 پوندی خود استفاده می کند که 
هنگام شتاب گیری با صدای بلند و تقریبا اسپرت همراه 
است. تفاوت زیادی در رانندگی موکا در حالت های اسپرت 
و اکو وجود نــدارد، اما می توان در حالــت اکو در مصرف 

سوخت صرفه جویی کرد.
در داخل، خوشه ســنج دیجیتال 12 اینچی موکا واضح 
است، در حالی که صفحه نمایش اطلاعات سرگرمی 10 
اینچی برای کار در برخی مواقع کمی گیج کننده باشد. با 
گذشت زمان بیشتر می توان فهمید که آیا موکا می تواند 
در رقابت با فولکس واگن تی راک و پژو 2008 در این بخش 
موفق باشد یا خیر. من موکا را به خاطر راحتی سواری در 
مســافت های طولانی، کابین با ارتعاش و سروصدای کم 
و صندلی های بزرگ و راحتش دوســت دارم. با این حال 
فضای صندوق عقب موکا خیلی تنگ است و فورد پوما و 

سئات آرونا صندوق بار بزرگ تری ارائه می دهند. 
اپل کارپلی، اندرویــد اتو، گرمکــن صندلی های جلو و 
کروز کنترل تطبیقی در موکا همه استاندارد هستند، در 
حالی که تریم اس آر آی ناو پرمیوم دارای صفحه نمایش 
لمسی 10 اینچی نسبت به نمایشگر 7 اینچی استاندارد، 
خوشه ســنج دیجیتال، نویگیشــن، ورود بدون کلید، 
سنسورهای پارک، ترمز دســتی الکترونیکی و دوربین 
معکوس است. مجموعه ای از سیستم های ایمنی از جمله 
کمک به حفظ مســیر و نظارت بر نقاط کــور نیز در آن 

گنجانده شده است.
ما موکا را با موتور 1.2 لیتری توربوشارژ 128 اسب بخاری 
به همراه گیربکس هشت سرعته اتوماتیک تست کردیم. 
اما اگر تمایل داشته باشید، یک گزینه بنزینی 99 اسب 
بخاری یا یک نسخه دیزلی با پیشرانه 1.5 لیتری نیز برای 
انتخاب وجود دارد و همچنین می توان موکا را با گیربکس 
دستی شش سرعته نیز خرید. موکا e تمام برقی نیز دارای 
موتور 134 اســب بخاری و باتری 50 کیلووات ساعتی 

مشابه واکسهال کورسا e است.
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گروه خودرو| حتماً نام یورو انکپ به گوش تان خورده 
است؛ موسسه ای که سطح ایمنی خودروهای بازار اروپا 
را قبل از ورود آنها به بازار می سنجد و از صفر تا 5 ستاره 
به آنها امتیاز می دهد  اما چند ســالی است که علاوه بر 
یورو انکپ، IIHS آمریکا که وظیفه ای مشابه دارد، بقیه 
کشورها هم موسســات مخصوص به خودشان را ایجاد 
کرده اند: اِی انکپ )اســترالیا(، جِی انکپ )ژاپن(، کِی 
انکپ )کره جنوبی(، لاتین انکــپ )آمریکای جنوبی(، 
آسه آن انکپ )جنوب شرق آســیا(، بهارات )هند( و در 
نهایت سی انکپ )چین(. بیشتر خودروهای چینی ای 
که در ایران مونتاژ می شــوند معمــولًا امتیاز خود را از 

سی انکپ گرفته اند.
معمولًا اینطور گفته می شــود که تســت های ایمنی 
یورو انکپ از سی  انکپ ســختگیرانه تر است. همچنین 
چینی ها در سی انکپ اعداد را به سمت بالا گرد می کنند 
و در واقع به هر خودرو چند نمره ای هم ارفاق می شود! 
اما تست های ســی انکپ در بســیاری از موارد مشابه 
یورو انکپ است: برخورد کامل از جلو، برخورد از جلو با 
مانع نرم، برخورد از پهلو، ضربه شلاقی و سیستم ترمز 

اضطراری خودکار )AEB(. سه مورد تکمیلی تست ها 
نیز عبارتند از هشــدار نبســتن کمربند ایمنی، کیسه 
هواي جانبی و پرده ای و تجهیز به زیرآرنجی. از آنجایی 
که ســی انکپ در تامین بودجه خود به خودروســازها 
وابسته اســت و برای تســت های ایمنی از آنها هزینه 
دریافت می کند همواره در مظان اتهام دادن امتیارهای 
تقلبی بوده است. در اغلب کشورها بودجه مورد نیاز این 
موسسات را دولت یا شرکت های دولتی می پردازند. با 
این حال در ســال های اخیر فرآیند تست های ایمنی 

سی انکپ شفاف تر شده اند و کمتر سوگیری دارند.
بیشــتر خودروهای چینی حاضر در ایــران پنج امتیاز 
ســی انکپ را دارند: چری تیگو 5، چری تیگو 7، هایما 
 .H2 چری آریــزو 5 و هاوال ،S5 جــک ،S3 جک ،S5
اولین شاسی بلند چینی که توانست 5 ستاره از سی انکپ 
بگیرد بی وای دی S6 بود. خودروهــای لیفان که به جز 
کراس اوور X70 دیگر خبری از آنهــا در بازار خودروی 
ایران نیســت معمولًا امتیازهای کمتری در سی انکپ 
می گرفتند. مثلًا کراس اوور X60 که در زمان حضورش 
تا سال 97 خیلی هم طرفدار در ایران پیدا کرد 4 ستاره از 

این موسسه دریافت کرده بود. یا می توان به سدان لیفان 
620 اشــاره کرد که موفق به دریافت بیش از 3 ســتاره 
از سی انکپ نشــده بود. با این حال بعضی از خودروهای 
چینی حاضر در ایران حتی در ســی انکپ هم تســت 
نشده اند و وضعیت ایمنی شان نامعلوم است. مثلًا می توان 
به دانگ فنگ ix5 اشاره کرد که در ایران با نام دیگنیتی 
به بازار آمده یا چانگان آلسوین که تحت عنوان فردا 511 
به فروش می رسد. این مشکل تنها به خودروهای جدید 
محدود نمی شود و از چینی های کهنه کار بازار ایران هم 
خودروهایی همچون هاچ بــک دانگ فنگ تحت عنوان 
H30 کراس هســتند که تا به حال ایمنی شان توسط 
 SWM G01 سی انکپ بررسی نشده اســت. خودروی
که یک کــراس اوور دورگه چینی-ایتالیایی به شــمار 
می آید، تنها 2 ســتاره ایمنی از سی انکپ دریافت کرده 
است. بعضی از خودروهای چینی اما به سی انکپ رضایت 
نداده اند و حتی توانسته اند از یوروانکپ هم امتیاز ایمنی 
بگیرند. مثلًا سدان ام جی 6 توانســت 4 ستاره ایمنی از 
یوروانکپ دریافت کند یا هاچ بک ام جی 3 که 3 ستاره از 

یوروانکپ گرفت.

گاراژ

پاسخ لندنی ها  به  فورد و نیسان
واکسهال موکای نسل دوم می تواند بازار خوب دیگر کراس اوورهای کامپکت نظیر فورد پوما و نیسان جوک 

را در انگلستان به چالش بکشد. اتوکار اخیرا گزارشی از تست طولانی مدت این خودرو منتشر کرده است

BR-V معرفی نسل دوم هوندا

هوندا نســل دوم کراس اوور ارزان قیمت خود را با نام BR-V در شــهر جاکارتای 
اندونزی رونمایی کرد. این خودرو در ابتدای ســال با نام هوندا N7X کانسپت به 
نمایش درآمده بود. به گزارش اتومبیل فارسی جدیدترین کراس اوور هوندا با هدف 
ارائه کابینی راحت و کارایی یک MPV طراحی شده است. هوندا BR-V با وجود 
ابعاد نسبتا کوچکی که دارد، دارای ســه ردیف صندلی و ظرفیت هفت سرنشین 
است. هنوز تصویری از نمایش داخلی هوندا BR-V منتشر نشده است، اما هوندا 
اعلام کرده یک نمایشــگر TFT4.2 اینچی برای صفحه کیلومتر در نظر گرفته و 
یک نمایشگر لمسی 7 اینچی برای اطلاعات سرگرمی در آن تعبیه شده است. از 
دیگر ویژگی های این خودرو می توان به اســتارت دکمه ای اشاره کرد. زیر کاپوت 
هوندا BR-V یک موتور 1.5 لیتری قرار گرفته که 119 اسب بخار قدرت و 145 
 CVT نیوتن متر گشــتاور تولید می کند. قدرت این موتور توسط یک جعبه دنده
جدید به چرخ های جلو انتقال داده می شود که می تواند مصرف سوخت را کاهش 
دهد. هوندا تصمیمی برای اضافه کردن پیشرانه هیبریدی به این خودرو ندارد. این 
شرکت هنوز قیمت کراس اوور جدید خود را اعلام نکرده است، اما انتظار می رود 

قیمتی در محدوده نسل قبلی داشته باشد که از 16 هزار و 811 دلار آغاز می شد.

رونمایی از کانسپت ام جی میز

پس از رودستر برقی سایبرستر، اکنون ام جی اقدام به معرفی یک کانسپت برقی 
دیگر به نام مِیز نموده که در طراحی آن از بازی های کامپیوتری الهام گرفته شده 
است. به گزارش باما این کانسپت توسط سایک دیزاین معرفی شده که مسئولیت 
طراحی تمام محصولات ام جی را برعهده دارد. یکی از مهمترین ویژگی های ام جی 
میز، سقف شیشه ای سرتاسری آن است که بخش اعظم فضای کابین را در معرض 
نمایش قرار می دهد. درحالی که موتورهای برقی و باتری قابل تعویض این خودرو 
در شاسی جانمایی شــده ســی پی یو، جی پی یو و فن های خنک کننده همچون 
کامپیوترهای شخصی در معرض دید قرار گرفته است. طرح کلی ام جی میز از فرمی 
یک تکه و آیرودینامیک بدون بیرون زدگی آنچنانی در دو انتهای بدنه شکل گرفته و 
با رینگ های بزرگ همراه شده است. بخش جلویی بدنه کاملا از جنس پلی کربنات 
ساخته شده و به صورت کانوپی و همچون جت جنگنده به سوی بالا حرکت می کند 
تا دو سرنشین این خودروی برقی به فضای کابین دسترسی پیدا کنند. با اتصال تلفن 
همراه هوشمند راننده به خودرو، مجموعه ا ی کامل از تصاویر سه بعدی، نقشه ها، 
تصاویر و تمامی اطلاعات موردنیاز برای حرکت با این خودروی برقی در سطح شهر، 

در مقابل دیدگان سرنشینان به معرض نمایش درمی آید.

زیان 210 میلیارد دلاری صنعت خودرو!

امسال سال ســختی برای صنعت خودرو بوده و کمبود نیمه هادی ها همچنان 
روی این صنعت تاثیر می گذارد. پیش بینی می شــود امسال این کمبود بیش 
از 210 میلیارد دلار برای صنعت خودرو هزینه داشــته باشد. به گزارش پدال 
شرکت مشاوره الیکس پارتنرز قبلا پیش بینی کرده بود که این کمبود می تواند 
تا 110 میلیارد دلار هزینه داشته و منجر به تولید 3.9 میلیون خودروی کمتری 
شود. اکنون این شرکت برآوردهای خود را افزایش داده و علاوه بر زیان بالاتر، 
می گوید که تولید خودرو تا 7.7 میلیون دســتگاه کمتر خواهد بود. البته همه 
امیدوار بودند که بحران تراشه ها کمتر شود اما حوادث ناتمام ازجمله قرنطینه 
در مالزی برای گسترش کووید 19 و ادامه مشــکلات در سایر نقاط، اوضاع را 
تشدید کرده است. دان هیرش، مدیرعامل الیکس پارتنرز می گوید که عملا هیچ 
جذب کننده شوکی در صنعت خودرو باقی نمانده و هرگونه کمبود یا وقفه در 
تولید در هر نقطه از جهان بر شرکت های سراسر جهان تاثیر می گذارد و اکنون 

به دلیل سایر کمبودها، این تاثیرات تشدید شده است.

 نیش ترمز

 چهار چرخ

داشبورد موشک ارباب حلقه ها در قامت استیشن   
آئودی RS4 آوانت امسال 21 سالگی اش را جشن گرفت؛ 

این خودرو یکی از اسپرت ترین استیشن واگن هایی 
است که در بازارهای جهانی حضور دارد

سیدمحمدرضا دادگستر| آئودی می توانست برند موفقی در ایران باشد. بعد 
از تجربه واردات ناموفق TT کوپه و کروک، امیدها به بازگشت آئودی به ایران با 
شوروم های پرسروصدای آن و ورود مدل 2016 شاسی بلند Q5 شدت گرفت اما در 
نهایت این برند با برنامه ریزی های اشتباه واردکننده و تحریم ها خیلی زود فلنگ را 
بست و از بازار ایران رفت. با این حال مدل های روز آئودی در قامت پلاک گذرموقت، 
پلاک دیپلمات و پلاک منطقه آزاد زیاد در ایران رویت شده است. این بار به سراغ 
اسپرت ترین استیشن واگن ارباب حلقه ها رفتیم که در یکی از مناطق آزاد رویت 
شده است: آئودی RS4 آوانت. در حال حاضر نسل پنجم آئودی RS4 آوانت در 
بازارهای مختلف به فروش می رسد که در سال 2019 معرفی شده است. نمونه 
حاضر در ایران اما از نسل سوم این خودرو با کد B8 است که  بین  سال های 2012 
تا 2015 تولید می شد. نسل سوم RS4 منحصراً به عنوان استیشن واگن ارائه شد 
و مســیر برادر بزرگ ترش یعنی RS6 را طی کرد. این خودرو به گونه ای طراحی 
شده است که مردم را متقاعد کند که رانندگی با استیشن واگن، صرف نظر از شکل 
ظاهری آن، می تواند سرگرم کننده باشد. پیشرانه RS4 روی A5 نیز نصب شده بود 
بنابراین اگر کسی به صندوق عقب اضافی نیاز نداشت می توانست دور RS4 را خط 
 RS4 برود. اگر فکر می کنید که تنها تفاوت آئودی A5 بکشد و مستقیم به سراغ
با آئودی A4 که نسخه سدان آن به شمار می آید تنها به فرم عقب خودرو محدود 
می شود در اشتباه هستید. علاوه بر کابین طویل تر، شاهد جلوپنجره  عریض تر و 
اسپویلر نقره ای هستیم که در ترکیب با آینه های نقره ای درها بر ویژگی اسپرت 
خودرو تأکید می کنند. برای عملکرد بهتر RS4 آوانت، سیستم تعلیق 20 میلی متر 
)0.79 اینچ( پایین آمد و مجموعه ای از رینگ های 19 اینچی به صورت استاندارد 
نصب شد. یک رینگ آلیاژی سبک 20 اینچی هم به عنوان آپشن ارائه شد. چیزی 
که RS4 را از A4 در داخل کابین متمایز می کند جزئیات است  اما این جزئیات به 
قدری خوب است که اگر دو کابین را کنار هم قرار دهیم بدون هیچ تفکری RS4 را 
انتخاب می کنیم. تریم آلومینیومی کابین با رنگ خاکستری براق خودرو در تناسب 
کامل است و چیزی که بیش از هر چیز هیجان انگیز است، صندلی های اسپرت 
RS4 است: صندلی های مخصوص اس اسپرت که با چرم مشکی آلکانتارا پوشانده 
شده و نشان RS4   روی آن ها چشمک می زند. مهم ترین بخش RS4 پیشرانه آن 
است. زیر کاپوت این استیشن اسپرت آلمانی یک موتور V8 تنفس طبیعی با حجم 
4.2 لیتر وجود دارد که 450 اسب بخار قدرت و 430 نیوتن متر گشتاور دارد. این 
پیشرانه نیرو را به وسیله یک گیربکس هفت سرعته اس ترونیک به چرخ ها منتقل 
می کند. برای کسانی که هنوز در خرید RS4 مردد بودند آئودی یک پکیج اسپرت 
شامل رینگ های آلیاژی 20 اینچی، دیفرانسیل اسپرت عقب و سیستم تعلیق 
تطبیقی هم ارائه داده بود که ارزش خرید RS4 را بــه مراتب افزایش می داد. از 

جمله رقبای این خودرو می توان به مرسدس بنز C55 و ب.ام.و M3 اشاره کرد.

لاچ
مک

نی

وداع با چرم در محصولات ولوو

شرکت خودروسازی ولوو اعلام کرده   تا ســال 2030 مصرف چرم در خودرو 
را با هدف حفظ محیط زیست به صفر می رســاند و یک چهارم از قطعات آن از 
مواد بازیافتی تولید می شود. به گزارش پرشــین خودرو شرکت سوئدی ولوو 
که از ســال 2010 مالکیت آن در اختیار گروه هولدینــگ چینی جیلی قرار 
گرفته می گوید تصمیم گرفته است که تا ســال 2025 حداقل یک چهارم از 
مواد مورد استفاده در تولید خودروهای نو را مواد بازیافتی و عناصری تشکیل 
دهند که پایه اصلی آن را مواد زیســتی می دهند. با این حــال در تأمین مواد 
اولیه به ویژه مواد پشــمی در تولید خودرو از گزینه هایی استفاده خواهد کرد 
که تأمین کنندگان آن متعهد به رعایت مسئولیت پذیری در قبال منابع بوده و 
گواهینامه های مربوطه را دریافت کرده باشند. ولوو قرار است در تولید بخش 
داخلی کابین خودرو از موادی به نام نوردیکو استفاده کند که نوعی ماده نساجی 
حاصل از مواد بازیافتی مثل بطری های پلی اتیلین ترفتالات است و همچنین 

موادی که از جنگل های سوئد و فنلاند به روش توسعه پایدار به دست می آید.

دندهمعکوس   

ایمنی خودروهای چینی معمولًا توسط نهادهای مشهور همچون یورو انکپ سنجیده نمی شود؛ 
آنها سازوکار مخصوص به خود یعنی سی انکپ را دارند

سی انکپ؛ ترازوی مخصوص چینی؟
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شرط تکرار نشدن خاموشی های زمستانه 
سخنگوی صنعت برق کشور می گوید با هماهنگی های خوبی که 
با وزارت نفت انجام شده روند سوخت رسانی به مخازن سوخت 

نیروگاهی سرعت پیدا کرده و با ادامه این روند مشکلی در 
زمستان نخواهیم داشت اما اگر تامین سوخت مطابق توافق های 
صورت گرفته انجام نشود با خاموشی مواجه می شویم به همین 

دلیل به دنبال توسعه همکاری وزارت نفت هستیم. مصطفی 
رجبی مشهدی با اشاره به روند تعمیرات و اورهال نیروگاه ها 

می گوید با توجه به کاهش دمای هوا از اواسط ماه گذشته 
امیدواریم مشکلی به وجود نیاید. تمام تلاش صنعت برق این 

است که هیچگونه خاموشی بر مشترکان اعمال نشود.

حداقل قیمت لباس فرم مدارس اعلام شد   
عضو هیات مدیره اتحادیه تولید و صادرات نساجی و 

پوشاک ایران قیمت لباس فرم مدرسه در مقطع ابتدایی 
پسرانه و دخترانه را حدود ۲۰۰ تا ۵۰۰ هزار تومان و 

لباس های دوره متوسطه دخترانه را ۲۵۰ تا ۲۸۰ هزار 
تومان اعلام کرد. به گفته اکرم عیوض زاده شرایط تولید 

لباس مدرسه امسال بهتر بود چون بسیاری از مدارس امید 
دارند از آبان ماه کلاس ها حضوری تشکیل شود. حتی 

برخی مدارس الان برای لباس اقدام کردند و پیش بینی 
می کنیم در ماه های اول سال تحصیلی جاری و حداقل تا 

پایان آبان نیز این روند ادامه داشته باشد.

کاهش تولید لاستیک خودرو در کشور
آمار ارائه شده توسط تولیدکنندگان بزرگ تایر کشور، از 

کاهش تولید انواع تایر خودروها حکایت دارد. در پنج ماهه 
نخست سال جاری در مجموع ۹ میلیون و ۹۵۷ هزار و ۲۸۱ 
حلقه تایر خودرو تولید شده که نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته ۱.۵ درصد کمتر است. از میزان تایرهای تولیدی 

در پنج ماهه امسال، هشت میلیون و ۵۰۹ هزار و ۶۸۵ حلقه 
متعلق به تایرهای سواری است که کاهش سه درصدی 
را نسبت به مدت مشابه سال گذشته نشان می دهد. این 

کاهش تولید توسط تولیدکنندگان و انجمن تایر پیش بینی 
شده بود.  
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هزا 1/5200 جزئیات بسته رایگان اینترنت دانشجویان و اساتید 35/6 

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات از ارائه اینترنت رایگان به 
اساتید دانشگاه ها، معلمان و دانشجویان در آغاز سال جدید 

تحصیلی خبر می دهد. به گفته عیسی زارع پور همچون سال  گذشته 
ترافیک نرم افزار »شاد« برای دانش آموزان و معلمان رایگان است 

و در کنار آن بسته های ترافیک رایگان به عنوان هدیه وزارت 
ارتباطات برای اساتید دانشگاه و حوزه، دانشجویان و معلمان 

در نظر گرفتیم که طی همین هفته به شکل آنلاین از طریق 
سامانه ictgifts.ir ارائه می شود. حجم این بسته ها برای اساتید 
دانشگاه ها ۶۰گیگ، برای معلمان ۴۰گیگ و برای دانشجویان 

۳۰گیگ اینترنت رایگان شش ماهه خواهد بود.

شاخص بورس رشد کرد
شاخص کل بورس در پایان معاملات روز شنبه سوم مهر 
بعد با رشد ۳۵ هزار و ۶۵۲ واحد روبه رو شد تا به ارتفاع 

یک میلیون و ۴۲۲ هزار و ۱۰۴ واحدی برسد. در این 
روز بیش از ۶.۸ میلیارد سهم و انواع اوراق مالی در قالب 
۱.۲ میلیون فقره معامله دست به دست شد و ارزش بازار 

به بیش از پنج میلیون ۷۱۴ هزار میلیارد تومان رسید. 
نمادهای فولاد مبارکه، ملی مس، پتروشیمی خلیج فارس، 
گل گهر، گسترش نفت و گاز پارسیان، شستا و هلدینگ 

نفت و گاز و پتروشیمی تامین بیشترین اثر افزایشی را روی 
شاخص بورس داشتند.

   یک کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه بازار سرمایه 
اکنون در موقعیتی ارزنده  برای سرمایه گذاری میان مدت 
و بلندمدت قــرار دارد، می گوید فعالان بــازار با توجه به 
وضعیت فعلی معاملات بورس تصمیم به اقدامات هیجانی 
می گیرند که این موضوع به شــدت بر روند مســیر بازار 
تاثیرگذار است. امیرعلی امیرباقری به ایرنا می گوید حجم 
عرضه در بازار نباید سهامداران را نگران کند زیرا این روند 
بازار می تواند به عنوان فرصتی مناسب برای سرمایه گذاران 
و خرید سهام مناسب در بازار باشد. فعالان بازار باید توجه 
زیادی به این موضوع داشته باشند که روند معاملات بازار 
به صورت لحظه ای متصل به قیمت های جهانی نیســت و 
باید میانگین قیمت های جهانــی را در نظر گرفت چرا که 
قیمت های جهانی تاثیرگذار بر بازارهــای متصل به بازار 
جهانی اســت بنابراین با توجه به چنین مسئله ای مقوله 
قیمت های جهانی نباید در وضعیت فعلی تاثیر زیادی را در 

بازار سرمایه داشته باشد.

    فعالان بازار ارز می گویند با توجه به شــرایط کنونی 
کشور دو احتمال افزایش یا کاهش نرخ ارز قابل تصور است؛ 
از آنجا که با گذشت شش ماه هنوز نتیجه برجام مشخص 
نیست و  معاون اول رئیس جمهور هم چندی قبل بیان کرد 
که تا ماه آذر دور بعدی مذاکرات نخواهد شــد، نمی توان 
امیدی به تعیین تکلیف این موضوع در آینده نزدیک داشت 
و انتظار می رود در این شــرایط قیمت ارز روند صعودی با 
شیب ملایم داشته باشــد. با این حال اگر بخواهیم مثبت 
و خوش بینانه به آینده بازار نــگاه کنیم می توان گفت اگر  
مذاکرات به زودی آغاز شود، دلار وارد مدار نزولی خواهد 

شد. در کنار این قرار اســت رئیس کل بانک مرکزی هم تا 
چند روز آینده مشخص شود که این موضوع نیز منجر به 
روند نزولی دلار و از بین رفتن فرصت نوسان گیری خواهد 
شــد. باتوجه به اینکــه دلار در روز هــای ابتدایی مهرماه 
نوسانی بیش از هفته گذشته را تجربه نخواهد کرد و منتظر 
وقوع اتفاقی تاثیرگذار باقی می ماند، به نظر می رسد همین 

محدوده قیمت تا پایان هفته حفظ شود.

    ارزش سهام عدالت در پایان معاملات روز گذشته بازار 
سهام، 3.1درصد افزایش پیدا کرد تا ارزش سبد ۵3۲هزار 
تومانی و یک میلیون تومانی ســهام عدالــت به ترتیب به 
13میلیــون و 1۲0هزار تومان و ۲4میلیــون و ۷14هزار 
تومان برسد. با احتساب این موضوع، ارزش ۶0درصد قابل 
فروش سبد ۵3۲هزار تومانی سهام عدالت به هفت میلیون 

و ۸۷۲هزار تومان رسید.

   محمد کشــتی آرای نایب رئیــس دوم اتحادیه طلا و 
جواهر تهران درباره وضعیت بازار طلا و ســکه در روزهای 
آینده به باشگاه خبرنگاران جوان می گوید در هفته گذشته 
بازار طلا و سکه در رکود به سر برد و البته لازم به ذکر است 
كه در ایام صفر این رکود طبق تجربه هر سال وجود دارد 
اما امسال این امر تشدید شــده بود و به طور کلی در هفته 
گذشته بازار شرایط آرامی را  ســپری کرد و حباب سکه 
حدود ۶0 هزار تومان کاهش پیدا کرد و به رقم ۵00 هزار 
تومان رسید. پیش بینی می شود با توجه به آنکه در روزهای 
آینده اتفاق خاصی به لحاظ اقتصادی و سیاسی رخ نخواهد 

داد، قیمت طلا و سکه در محدوده کنونی باقی بماند.

  نبض بازار

جدیدترین به روزرسانی ارزش سهام عدالت

دلار در روز های ابتدایی مهرماه 
همچنان منتظر وقوع اتفاقی 

تاثیرگذار است؛ بنابراین به نظر 
می رسد همین محدوده قیمت تا 

پایان هفته حفظ شود

 اهمیت خواب کافی و باکیفیت را نباید در موفقیت مالی و شغلی 
دست کم گرفت. کریستیانو رونالدو برای اینکه خوب بخوابد از 
متخصص خواب کمک می گیرد. خواب نه چندان خوب می تواند 
تمام فعالیت روزانه را تحت تاثیر قرار دهد و از میزان عملکرد 
ذهن شما بکاهد. اگر به خواب نامنظم دچار شده اید، بکوشید 
هر چه زودتر از این چرخه معیوب خارج شوید. دنیس ویتلی که 
روانشناس مشهوری است علاوه بر خواب کافی، چند مورد دیگر 
را هم فهرســت کرده و از آنها به عنوان عادت های کارآفرینان 

موفق یاد می کند:
  ذهن خیال پــرداز: کارآفرینــان موفق زمان نســبتا 
قابل توجهی را به اندیشیدن و خیال پردازی اختصاص می دهند. 
اگر بتوانیم از این خیال پردازی و کشف و شهود لذت ببریم، در 
نتیجه می توانیم قدرتمندترین دارایــی یک کارآفرین یعنی 
قدرت تخیل را به دســت بیاوریم. آقای ویتلی اعتقاد دارد که 
موثرترین کارآفرینــان آنهایی بوده اند که رویاهایشــان را به 
واقعیت تبدیل کرده انــد و رویاپردازی بــدون قدرت تخیل 

امکان پذیر نیست.
  سحرخیزی: ســحرخیزی این امکان را به یک کارآفرین 
می دهد تا زودتر از دیگران در محل کار حاضر شود. در نتیجه 
در طول روز منظم تر و موثرتر کار خواهد کرد. اگر دیر به محل 
کار برسید و بخواهید با عجله به امور عقب افتاده رسیدگی کنید 

احتمالا فرصتی برای رشد خلاقیت نخواهید داشت.
  برنامه ریزی: برنامه ریزی و متعهد ماندن به آن در حرف 
به مراتب ســاده تر اســت تا در عمل. به اعتقاد آقــای ویتلی، 

برنامه ریزی اثربخشــی فعالیت شــما را افزایش می دهد اما 
برنامه ای مفید است که مسئولیت ها در آن در اولویت باشند و 
اوقات فراغت در جایگاه دوم قرار گرفته باشند. با این حال نباید 
از فعالیت اجتماعی و به خصوص تعاملات انسانی غافل شد. اگر 
در ابتدای روز مسئولیت های خود را به انجام رسانده باشید، قادر 

خواهید بود با خیالی آسوده از اوقات فراغت خود لذت ببرید. 
  سادگی: ساده ســازی برخی امور به شما کمک می کند 
بتوانید روی امور مهم تر تمرکز کنید. احتمالا متوجه شده اید 
که بسیاری از کارآفرینان در زمینه فناوری همیشه لباس تقریبا 
یکسانی می پوشند. مارک زاکربرگ )موسس و مدیر فیسبوک( 
شرح می دهد که چنین رفتاری باعث می شود او بتواند به جای 
تمرکز بر انتخاب لباس، روی امور شــرکت تمرکز کند. شاید 
چنین رفتاری کمی زیاده روی باشــد، اما پیچیده کردن امور 
نه چندان مهم می تواند به شــدت از زمان، توان و تمرکز شما 

بکاهد.
  انعطاف پذیری: در همه کتب مربوط به مبانی علم اقتصاد 
می توان خواند که در بازار و در تعامــل میان تولیدکنندگان 
و مصرف کنندگان، معمولا گروهی دســت بــالا را دارند که 
انعطاف پذیری بیشتری دارند و بهتر می توانند نسبت به تغییر 
شرایط واکنش نشان بدهند. برای موفقیت در کارآفرینی نیز 
انعطاف پذیری به میزان قابل توجهی شانس موفقیت را افزایش 
می دهد. البته انعطاف پذیری به خودی خود ایجاد نمی شود بلکه 
نیازمند یادگیری و همچنین پایش محیط و اندیشیدن درباره 

واکنش صحیح به شرایط جدید است.

   اقتصاد به زبان ساده

عادات کارآفرینان موفق؛ از خواب کریس رونالدو تا خیال پردازی

  حافظه SDD چند سالی می شود در بازار کامپیوتر سرزبان ها 
افتاده است. هم اکنون بیشترین ظرفیت موجود در بازار مدل 
چهار ترابایتی با قیمتی در حدود ۲۷میلیون تومان است اما 
می توان مدل های ارزان آن را با ظرفیت 3۲گیگابایت، حدود 
 SSD 300هزار تومان خریداری کــرد. پرفروش ترین حافظه
حال حاضر بازار ایران 1۲0گیگابایت ظرفیت دارد و ۵۶0هزار 
تومان فروخته می شود. با این پول می توانید یک هارددیسک 
۵00گیگابایتی از نوع HDD بخرید. پس چرا با وجود قیمت 
بالا باید برای سیســتم کامپیوتر قدیمی مان یک SSD تهیه 
کنیم؟ این نوشته جواب این پرســش را به زبانی ساده شرح 

داده است.
 یک؛ همه چیز سریعتر است:تصور کنید روی یک برنامه 
کلیک می کنید و سریعا به آنچه خواسته اید می رسید. باز شدن 
برنامه ها بدون انتظار کشیدن و علف سبز شدن زیر پای کاربر 
یکی از برتری های حافظه های SSD به حساب می آید. متوجه 

که هستید؟ منظورمان از سریع، در اصل »بلافاصله« است!
 دو؛ انجام همزمان چند کار بدون کندی:هارد SSD این 
اجازه را به شما می دهد تا بتوانید تعداد زیادی برنامه را بدون 
نگرانی به شکل همزمان اجرا کنید. ممکن است بگویید خب 
هم اکنون هم می شــود این کار را انجــام داد. ولی منظورمان 
برنامه های سنگین است. مثلا شروع به اسکن سیستم کنید و 
در کنار آن نسخه پشتیبان تهیه کرده و بعد سرگرم انجام یک 

بازی سنگین شوید!
 SSD سه؛ بهبود مصرف انرژی: به خاطر اینکه حافظه 

بدون قطعات کوچک محرک فعالیت می کند، مصرف انرژی 
آن بسیار پایین است و می تواند مبلغ قبض را کم کرده و عمر 

باتری لپ تاپ شما را افزایش دهد.
 SSDچهار؛ حرارت و سرو صدای کمتر:به خاطر اینکه 
از حافظه فلش به جای دیسک های چرخنده استفاده می کند، 
حرارت کمی دارند. حتــی زمانی که برنامه ســنگینی اجرا 
می کنید نیز میزان حرارت آن ها بالا نمی رود. چون این مدل ها 
زیاد داغ نمی کنند، نیازی به فن پر سروصدا و قوی ندارند و با 

فن های کوچک کارشان راه می افتد.
 پنج؛ پایداری بیشــتر: به خاطر اصطــکاک کمتر بین 
قطعات این دستگاه مدت عمر آن نیز بیشتر می شود. به علاوه 
حساسیت آن ها به ضربه نسبت به مدل های معمولی حاضر 
بیشتر است و دیگر لازم نیست نگران از دست رفتن اطلاعات 

خود باشید.
   شش؛ اجرای بازی سریعتر:گیمر ها از بارگذاری های 
طولانی متنفر هستند و حاضرند هرکاری انجام بدند تا از این 
مشکل رها شوند. شاید به خاطر همین باشد که اولین مدل های 
SSD روی لپ تاپ های گیمینگ بسیار مورد توجه قرار گرفت. 
با این مدل ها زودتر بارگذاری می کنید و به تناوب اولین تیر را 

شما به سوی دشمن شلیک می کنید.
   هفت؛ نصب راحت:برای نصب اینگونه حافظه ها تقریبا 
نیاز به هیچگونه دانش کامپیوتری ندارید. نصب این مدل ها 
تقریبا مثل وصل کــردن یک فلش مموری بــه راحتی آب 

خوردن است.

   دیجیتال

SSD هفت دلیل منطقی برای خرید حافظه های گرانقیمت
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13میلیون و 400هزار

12میلیون و 300هزار

13میلیون و 900هزار

17میلیون و 800هزار

16میلیون و 100هزار

15میلیون و 500هزار

11میلیون و 600هزار

17میلیون و 500هزار

15میلیون

14میلیون و 400هزار

قیمت انواع  ماشین ظرفشویی مبله

جی پلاس

جی پلاس

پاکشوما

دوو

کندی

جی پلاس

سام

پاکشوما

امرسان

کرال

GDW-K462S

GDW-K351

MDF-15303

DWK-2560

CDM 1513

GDW-J552W

DW-180

MDF 14302

ED14-MI3

DS 1417

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

قیمت انواع موبایل با بودجه هفت میلیونی

شیائومی

هوآوی

شیائومی

سامسونگ

شیائومی

سامسونگ

اینفینیکس

شیائومی

ریلمی

سامسونگ

Redmi Note 10 Pro

Y9s

Redmi Note 10S

Galaxy A32

Poco X3

Galaxy M32

Zero 8

Mi 10T Lite 5G

5G 7

Galaxy A31

هفت میلیون

هفت میلیون

هفت میلیون

شش میلیون و 900هزار

شش میلیون و 800هزار

شش میلیون و 800هزار

شش میلیون و 800هزار

شش میلیون و 700هزار

شش میلیون و 600هزار

شش میلیون و 500هزار

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

فروش 27هزار و 550

32هزار و 290

37هزار  و 700

هفت هزار و 500

سه هزار و 100

11میلیون و 250هزار

11میلیون و 630هزار

پنج میلیون و 950هزار

سه میلیون و 500هزار

یک میلیون و 139هزار

جدول قیمت طلا و ارز

دلار

یورو

پوند

درهم امارات

لیر ترکیه

تمام سکه جدید

تمام سکه قدیم

نیم سکه

ربع سکه

گرم طلای 18 عیار

خرید 27هزار و 440

32هزار  و 140

37هزار و 500

هفت هزار و 482

سه هزار و 80

11میلیون و 500هزار

11میلیون 

پنج میلیون و 800هزار

سه میلیون و 370هزار

---

  مسکن

بیا سرت کلاه بگذارم رفیق!
گزارشی درباره دردسرهای انجام معاملات مسکن به واسطه نوشتن مبایعه نامه 

 کلاهبرداری با سوءاستفاده از مبایعه نامه راهکاری قدیمی 
اســت. در این روش فرد متخلف از کم اطلاعی فروشنده 
درباره نحوه انجام معامله به نفع خود بهره می برد، قراردادی 
را امضا و ادعای تصرف و مالکیــت را عنوان می کند اما در 
همان حال مشغول برنامه ریزی برای قدم های آینده خود 
است. یکی از افرادی که با این روش سرش کلاه گذاشته اند 
می گوید: مبایعه نامه منجر شد تا دارنده آن به سراغ من بیاید 
و ملک را از دستم خارج کند. به گفته این فرد او ملک خود را 
با مبایعه نامه به خریدار فروخته بود اما خریدار بااینکه پول 
را به طور کامل پرداخت نکرده، در یک عملیات متقلبانه 
علیه فروشنده طرح دعوا کرده و موفق می شود خانه را از او 
تحویل بگیرد. یکی دیگر از افرادی که به واسطه مبایعه نامه 

دچار چالش شده می گوید: پنج سال پیش ملک خود را با 
مبایعه نامه به فردی فروختم. او به یکباره مفقود شد و پس 
از گذشت پنج سال بازگشت و ادعای مالکیت  کرد. علیه من 
در دادگاه طرح دعوا کرد و خانه را از دست من بیرون آورد.

افراد کلاهبردار مبایعه نامه خــود را به صورت صوری و با 
پرداخت تنها بخشی از هزینه کامل معامله انجام می دهند. 
عموما برای خرید یک ملــک، از قولنامه کــه قراردادی 
رسمی است اســتفاده می شــود. قولنامه نشان می دهد 
ملک از شخصی به شخص دیگر منتقل می شود و خریدار 
صاحب خانه جدید خواهد شــد اما گاهــی اوقات، قبل از 
تنظیم قولنامه و قرارداد ســندی تحت عنوان مبایعه نامه 
میان دوطرف معامله تنظیم و امضا می شود. این مبایعه نامه 

به معنای این است که قراردادی میان دو نفر تنظیم شده و 
به موجب امضای قرارداد و ثبت سند ملک به خریدار تحویل 
داده می شــود. گاهی اوقات معامله همراه با مبایعه نامه، 
ممکن است مشکلاتی را به وجود آورد. به همین دلیل است 
که اغلب وکیلان و کارشناسان حقوقی بر این باور هستند 
که نباید ملک خود را با مبایعه نامــه فروخت و حتما باید 

قولنامه و ثبت سند رسمی موجود باشد.
این موضوع مشــکلات متعددی را میان فروشــندگان و 
خریداران ملک ها به وجود آورده است و هنگامی که مشکل 
مبایعه نامه و تبعات پس از آن را از فروشندگان املاک جویا 
شدیم آن ها هم به دردسر های مبایعه نامه اشاره داشتند. 
یکی از مشــاوران املاک می گوید: مدت ها است دیگر با 

مبایعه نامه ملک نمی فروشــیم و تمام قرارداد های ملکی 
توسط قولنامه تنظیم می شود.

مشاور املاک دیگری می گوید یکی دیگر از مشکلات که 
مبایعه نامه ها به وجود می آورند صوری بودن آن ها است؛ 
برای مثال میان دو طرف مبایعه نامه صوری برای تحویل 
آن به مدرســه جهت ثبت نام فرزندان تنظیم می شود که 
برخی اوقات فردی که صاحب مبایعه نامه اســت با ادعای 
مالکیت می خواهد ملک را از دســت صاحب اصلی خارج 
کند. این بنگاه دار می گوید تــا زمانی که دو طرف از انجام 
معامله مطمئن نشده باشند سند قراردادی تنظیم نخواهد 
شد اما پس از آنکه دوطرف به توافق نظر رسیدند در نهایت 
قرارداد قولنامه و ســپس تنظیم سند انجام می شود. اکثر 

بنگاه داران اعتقاد دارند معامله با مبایعه نامه تبعات متعددی 
دارد و می تواند برای آن ها و فروشــنده ملک مشکلاتی را 
به وجود آورد؛ به همین دلیل است که برای جلوگیری از 
تصرف غیرقانونی و ادعای مالکیت، دو طرف قرارداد رسمی 
را تنظیم می کنند. اما در این میان وکلا معتقد هستند تنها 
با تنظیم ســند می توان جلوی مبایعه نامه را گرفت. یک 
وکیل پایه یک دادگستری، درباره مبایعه نامه می گوید: به 
طور کلی پس از تنظیم مبایعه نامه که به واسطه آن ملکی 
به فروش می رسد تاریخ انتقال سند هم مشخص می شود. 
از نظر قانون فردی که ســند رسمی داشــته باشد، مالک 
است و کسی که سند رسمی به نام او باشد مالک و دارای 
حق است. این وکیل پایه یک دادگستری درباره فردی که 

مبایعه نامه دارد، می گوید: فردی که مبایعه نامه به اسم او 
تنظیم شده باشد نمی تواند اقدام به تخلیه ملک کند، زیرا 
قانون او را صاحب حق نمی داند اما این فرد می تواند از طریق 
قانون مالک را به تنظیم سند رسمی ملزم کند. اگر فردی به 
واسطه مبایعه نامه مالک را از خانه خود بیرون کند بدان معنا 
است که سند به نام او است. تنظیم سند از جمله مهم ترین 
اقداماتی اســت که باید بلافاصله پس از امضای قولنامه یا 
مبایعه نامه انجام شود، زیرا بر اساس قانون به واسطه سند 
است که فردی مالکیت ملک را به دست می آورد. قانون به 
مردم توصیه کرده همراه با قرارداد های رســمی همچون 
قولنامه ملک را خریداری کنند و سپس با تنظیم سند ملک 

را به دیگری بفروشند.

  بازارگردي 

بهترین یخچال های خانگی با بودجه 10میلیونی
یخچال فریزرهای بالا و پایین برای خانه   های کوچک، زوج های جوان و آشپزخانه های جمع وجور مناسب هستند

گروه بازار |آشپزخانه که کوچک باشد کلی دردسر جا دادن لوازم خانه به دردسرهای خرید آنها اضافه می شود. برای همین یخچال فریزر های کمبی یا همان بالا و پایین گزینه خوبی 
برای این آشپزخانه ها به حساب می آیند. آب سردکن در این یخچال فریزرهای کمبی آب خنک را همیشه در دسترس شما می گذارند و با کم کردن تعداد باز و بسته شدن درب یخچال 

به کاهش مصرف انرژی کمک می کنند.

ES27 ۱   الکترواستیل مدل

یخچــال فریــزر ES27 از یخچال هــای کمبــی برند 
الکترواستیل است که در مجموع ۲۷فوت ظرفیت دارد. 
این میزان معادل 3۵۲لیتر اســت کــه ۲۲9لیتر آن به 
یخچال و 1۲3لیتر آن مربوط به فریزر است. یخچال این 
مدل از چهار طبقه و دو کشو تشکیل شده و سه طبقه هم 
روی در یخچال قرار گرفته. سیستم بدون برفک و لاستیک 
دور در ضدباکتری از جمله ویژگی های یخچال این مدل 
است. فریزر این مدل پنج کشو دارد و به یخساز اتوماتیک 
مجهز است. یعنی با اتصال آن به آب شهری لازم نیست 
چند وقت یکبار محفظه آبسردکن را پر کنید. آبریز بیرونی 
روی در یخچال قرار گرفته و پنل کنترل آن لمسی است 
و می توانید از طریق آن دمای یخچــال و فریزر را تنظیم 
کنید. این مدل به سیستم سرمایش و انجام سریع مجهز 
است و قابلیت جریان هوای چندگانه دارد. در مشخصات 
یخچال فریزر الکترواستیل میزان صدای آن 3۸دسی بل 

گفته شده که نسبتا عدد کمی به حساب می آید.
قیمت: 10میلیون و 200هزار تومان

یخچال کمبــی دیپوینت مدل C5 محصولی متناســب با 
آشپزخانه های کوچک است. از مشخصه های اصلی یخچال 
فریزر دیپوینت این است که به هیچ وجه برفک نمی زند. این 
یخچال فریزر مجهز به آبریز بیرونی اســت که باعث کاهش 
نیاز به باز و بســته کردن درب یخچــال و در نتیجه کاهش 
مصرف برق می شــود. یخچال فریزر C5 دارای کشویی با 
فضای بسیار بزرگ در یخچال است و کشو Big-Box جهت 
سهولت در استفاده در فریزر تعبیه شده است. یخ ساز دستی 
با محفظه متحرک جهت دسترسی و استفاده آسان طراحی 
شده است. این محصول دو سال و نیم گارانتی و خدمات پس 
از فروش دارد. گنجایش یخچال در این مدل ۲۵0لیتر است 
و فریزر آن که در قسمت پایینی قرار گرفته ۸0لیتر ظرفیت 
دارد. این یخچال فریزر با پهنای ۶4سانتی متری فضای خیلی 
کمی از آشپزخانه را اشــغال کرده و برای خانه های کوچک 
گزینه مناســبی اســت. این یخچال فریزر به قفل کودک و 

همچنین اخطار بازماندن درب مجهز است.
قیمت: 10میلیون 

امرسان BFN20D-M در دسته یخچال فریزرهای بالا و 
پایین 20فوتی جای می گیرد. این یخچال دارای چهار طبقه 
در محفظه و چهار طبقه  در درب است. سیستم خنک کننده  
این یخچال و فریزر از نوع کمپرسور است. مهم ترین ویژگی 
مدل BFN20D-M ، این است که برفک تولید نمی کند. 
گفتنی است فریزر این مدل که دارای سیستم کارکرد مجزا 
اســت، این قابلیت را دارد که مواد غذایی را با حالت انجماد 
ســریع فریز کند. این یخچال مجهز به سیســتم عیب یاب 
هوشمند اســت. سیســتم کاهش دهنده مصرف انرژی در 
این مدل وجود دارد و گردش هــوای چندگانه در آن اتفاق 
می افتد. برای یخچال و فریزر امرســان کنترل پنل در نظر 
گرفته شده اســت. پنل LED بر روی درب یخچال قرار داده 
شده است. نمایشگر این یخچال مجهز به قفل کودک است 
و آن را می توان برای حفظ تنظیمات دائما قفل نگه داشــت. 
مدل BFN20D-M ، دارای آب خوری و جاتخم مرغی است 

و در آن یک کشوی نگهداری میوه و سبزی  هم وجود دارد. 
قیمت: 10میلیون تومان

BFN20D-M ۲     امرسان مدلC5 ۳   دیپوینت، مدل

    ابزارهای دسترسی به سامانه صیاد
در قانون جدید، چک باید در ســامانه صیاد ثبت شود و ابزارهای 
مختلفی برای این کار پیش بینی شده است. اینترنت بانک و برنامه 
موبایلی بانک یکی از این راه هاســت که دارندگان چک های جدید 
باید از بانک خود درخواست کنند. همچنین کاربر باید توجه داشته 
باشــد که امکان ثبت چک تنها از طریق بانک صادرکننده دسته 
چک امکان پذیر اســت اما در انجام سایر فرایندها همچون تایید یا 
انتقال چک نیازی نیســت بانک کاربر با بانک صادرکننده یکسان 
باشد. برنامه های موبایلی حوزه پرداخت از دیگر ابزارهای دسترسی 
به سامانه صیاد اســت و افراد می توانند برنامه های فوق را دانلود و 
استفاده کنند. البته باید توجه داشــت که این برنامه ها تنها امکان 
ارائه خدمات به مشــتریان حقیقی و حساب های انفرادی را دارد و 
کاربران برای ثبت، تایید یا انتقال چک حتمــا باید از طریق تلفن 
همراهی که ســیم کارت آن متعلق به خود شخص است، استفاده 

کنند.
تمام شعب شبکه بانکی قابلیت ارائه خدمات سامانه صیاد را دارند و 
برای آن دسته از مشتریانی که امکان دسترسی به ابزار غیرحضوری 
را ندارند، اقدام هــای لازم را انجام دهند. برای ثبت چک شــخص 
صادرکننده می تواند به بانک صادرکننده دسته چک مراجعه کند و 
در زمان تایید دریافت چک نیز شخص تایید کننده )ذینفع( می تواند 
به بانکی که در آن حساب فعال دارد مراجعه کند و فرایند تایید توسط 
فرد و بانک انجام شود. سایر ابزارهای مورد استفاده در ارائه خدمات 
چک همچون ابزار پیامکی، کدهای دستوری و سایر روش ها توسط 

شبکه بانکی اطلاع رسانی خواهد شد.

    روش ثبت چک در سامانه صیاد
پس از درج مندرجات چــک در برگ آن، صادرکننــده به یکی از 
ابزارهای دسترسی به ســامانه صیاد مراجعه کرده و سپس اقدام به 
ورود اطلاعات چک و اطلاعات هویتی ذینفع/ذینفعان می کند. نحوه 
احراز هویت در ثبت چک متفاوت اســت. احراز هویت در اینترنت 

بانک و برنامه موبایلی پس از دریافت نــام کاربری و رمز عبور انجام 
می شود. در برنامه موبایلی حوزه پرداخت، احراز هویت یکی از مراحل 
ثبت چک است و از طریق ورود اطلاعات یکی از کارت های بانکی فرد 
صادرکننده چک توسط همان بانکی که دسته چک وی را صادر کرده 
انجام می شود. احراز هویت در شعب بانک های عامل طبق روال های 
موجود انجام می شــود. بعد از وارد کردن مندرجات چک در سامانه 
صیاد، اطلاعات تایید و ثبت اولیه انجام می شــود. لازم به ذکر است 
این مرحله به عنوان ثبت اولیه چک تلقی شده و ثبت نهایی چک در 

سامانه صیاد مستلزم تایید دریافت چک توسط ذینفع آن است.

    استعلام و تایید دریافت چک
با توجه به اینکه ثبت نهایی چک منوط به استعلام و تطبیق مندرجات 
برگ چک با اطلاعات ثبت شده در سامانه صیاد است، گیرنده چک با 
در دست داشتن برگ چک باید به سامانه صیاد مراجعه کند و پس از 
انجام احراز هویت به روش قبلی که توضیح داده شد، مندرجات برگ 
چک همچون تاریخ سررسید، مبلغ، اطلاعات هویتی ذینفع را تطبیق 
دهد. در صورت تایید، چک در وضعیت ثبت نهایی تلقی می شــود و 
قابلیت نقد شدن در سررسید را خواهد داشت و در صورت رد چک، 

ذینفع باید چک را به صادرکننده عودت دهد.

    روش انتقال چک
در قانون جدید چک پشت نویسی با درج اطلاعات مربوطه در سامانه 
صیاد جایگزین شده است. براین اســاس انتقال دهنده چک باید با 
مراجعه به ســامانه صیاد و احراز هویت، شناسه صیادی برگ چک 
متعلق به انتقال دهنده را وارد کند و ثبت اولیه انتقال چک را انجام 

دهد.

    نحوه وصول چک های ثبت شده در سامانه صیاد
مالک نهایی چک در تاریخ سررسید آن، با مراجعه به شعبه هرکدام 
از بانک های کشور می تواند نســبت به وصول مبلغ چک اقدام کند. 
بدین ترتیب بانک موظف خواهد بود پس از انجام استعلام های لازم 

از سامانه صیاد، نســبت به مالکیت شخص ذینفع )شخصی که وجه 
چک به حساب ایشان واریز خواهد شد( اطمینان حاصل کرده و سپس 

اقدامات لازم را در این خصوص انجام دهد. 
در صورت کسری حساب صادرکننده )شــخصی که چک در ابتدا 
متعلق به او بوده است( می تواند مبلغ موجود در آن حساب را طلب 
کرده و همچنین خواهان پرداخت مبلغ کسری چک از محل مبالغ 
موجود در سایر حساب های انفرادی ریالی صاحب حساب در همان 
بانک )به ترتیب اعلامی توسط بانک مرکزی( شود. همچنین مطابق 
قانون جدید چک تمام حساب های صادرکننده چک در تمام بانک ها 
و موسسات اعتباری به میزان مبلغ کسری چک پس از گذشت ۲4 
ســاعت از ثبت غیرقابل پرداخت بودن به ترتیب اعلام از سوی بانک 

مرکزی مسدود خواهد شد.

    چگونه در قانون جدید چک را برگشت بزنیم؟
در قانون جدید چک، نحوه برگشت زدن چک با گذشته متفاوت است. 
در چک های جدید اگر صادرکننده چک موجودی کافی در حساب 
جاری خود برای وصول چک نداشته باشــد، بانک می تواند کسری 
مبلغ را از دیگر حساب های موجود فرد در همان بانک برداشت کند.

چنانچه در حســاب های فرد صادرکننده چک مبلغ کســری چک 
وجود نداشت، طلبکار می تواند از بانک گواهی عدم پرداخت دریافت 
و با مراجعه به دفاتر الکترونیک قوه قضائیه و ثبت شــکایت، اجرائیه 
دریافت کند. البته افراد باید توجه داشــته باشند که در گواهی عدم 
پرداخت، کد رهگیری چک برگشتی که بانک مرکزی صادر می کند 
و مشخصات کامل صادرکننده و دارنده چک نیز درج شود، همچنین 
باید مهر یا امضای صاحب حســاب در گواهی عدم پرداخت و چک 
تطابق داشته باشد. براساس قانون جدید چک، ۲4ساعت پس از عدم 
تامین کسری مبلغ چک، حساب های صادرکننده در تمام بانک ها و 
موسسات مالی به اندازه مبلغ کسری مسدود می شود. صادر کننده 
چک پس از صدور فرمان اجرایــی 10 روز فرصت دارد تا مبلغ چک 
را واریز کند در غیر این صورت مشمول قانون محکومیت های مالی 

می شود.

    قانون محدودیت های مالی در چک های جدید
قانون جدید صدور چک برای جلوگیری از صدور چک بلامحل در 
مجلس تصویب و امسال اجرایی شده اســت. در این قانون نه تنها 
تفاوت هایی در نحوه صدور چک نسبت به گذشته وجود دارد بلکه 
محدودیت های زیادی بــرای صادرکنندگان چک های بلامحل و 
برگشتی در نظر گرفته شده اســت. در قانون جدید چنانچه چک 
وصول نشود، بانک مرکزی ظرف ۲4ساعت حساب های صادرکننده 
چک در تمام بانک ها و موسسات را به میزان مبلغ کسری مسدود 

می کند. در شرایطی که چک رفع سوء اثر نشود، صادرکننده اجازه 
افتتاح حساب جدید، دریافت کارت اعتباری و صدور چک جدید و 

ثبت در سامانه صیاد را ندارد.
از دیگر محدودیت های فردی که موفق به پرداخت کســری مبلغ 
چک نشوند، نمی تواند وام یا ضمانت نامه بگیرد یا از طریق گشایش 

اعتبار اسنادی پولی را حواله کند. 
این محدودیت ها تا زمانی است که چک سوء اثر شود، یعنی یا باید 
کسری مبلغ چک واریز شود و وجه مســدود شود تا طلبکار، طلب 

خود را دریافت کند یا باید رضایت نامه رسمی از طلبکار یا لاشه چک 
به بانک ارائه شود. چنانچه مبلغ کسری چک واریز شود، بانک ظرف 
سه روز به طلبکار اطلاع می دهد و او تا یک سال فرصت دارد طلب 

خود را بردارد. 
علاوه براین اگر مراجع قضایی اعلام کنند پرونده مختومه است، رفع 
سوء اثر انجام می شود. در ضمن اگر سه سال از زمان صدور گواهی 
عدم پرداخت بگذرد، چک رفع سوء اثر می شود به شرط اینکه دارنده 

چک در مراجع قضایی از صادرکننده چک شکایت نکند.

راهنمای عملی سروکله زدن با چک  صیادی
استفاده از قابلیت استعلام اعتبار صاحب حساب، امکان ثبت و انتقال الکترونیکی و 

روش های برگشت زدن چک های جدید را در این نوشته یاد بگیرید 
گروه بازار|بیش از چهارماه است که چک های جدید بنفش رنگ صیادی با هدف جلوگیری از برگشت و جعل چک وارد شبکه بانکی کشور شده اند و هر روز شرایطی برای سهولت استفاده از این چک ها توسط 
بانک مرکزی اعلام می شود. چک های جدید، علاوه بر آنکه باید در سامانه صیاد ثبت شوند، امکان صدور در وجه ذینفع مشخص و وجه حامل را ندارند. از سوی دیگر دارندگان چک برگشتی که سوءاثر نشده 
باشد، امکان صدور چک را نخواهند داشت. قانون جدید چک این امکان را فراهم کرده که کسری چک از دیگر حساب های صادرکننده وصول شود و چنانچه چک سوءاثر نشود، نه تنها امکان صدور چک برای 
افراد نیست، بلکه امکان افتتاح حساب و دریافت کارت بانکی نیز وجود ندارد اما مهمترین قابلیت چک های جدید امکان بررسی و اعتبارسنجی آنها در زمان قبول چک از خریدار است. در این حالت قبل از 
انجام معامله می توانید خودتان بدون نیاز به حضور در بانک، بررسی کنید که وضعیت  حسابی صاحب چک چطور است؛ آیا می توان او را خوش حساب محسوب کرد یا از آنهایی است که چکش به موقع پاس 

نمی شود و باید دنبالش دوندگی کرد.

راهنمای استعلام چک های صیادی با گوشی موبایل
مهمترین قابلیت چک های صیادی امکان سنجش اعتبار صادرکننده آن قبل از انجام معامله است. با این کار دیگر نیازی به قسم و آیه و ریش گرو گذاشتن نیست و می توانید با یک پیامک ساده ببینید طرف 
حسابتان تا چه حد قابل اعتماد است. آنطور که بانک مرکزی اعلام کرده، برای بررسی وضعیت اعتباری حساب صادر کننده چک می توانید بدون مراجعه به بانک، صرفا شماره شناسه 16رقمی چک را در قالب 
»شناسه*1*1« به سرشماره 701701 پیامک کنید. هر بار استعلام چک از طریق این سامانه هزینه دارد که از حساب ویژه خدمات ارزش افزوده سیم کارت شما کم می شود. نتیجه استعلام و رنگ بندی وضعیت 
خوش حسابی صاحب چک از طریق همین سرشماره برایتان ارسال خواهد شد. همچنین باید توجه داشته باشید که در حال حاضر روزانه صرفا می توانید وضعیت حساب چهار صادرکننده چک را استعلام 
بگیرید و برای استعلام چک های بیشتر باید سراغ شماره تلفن های دیگر بروید. امکان استعلام وضعیت اعتباری حساب در حال حاضر  برای تمام مشتریان نظام بانکی فراهم است و محدودیتی در این زمینه 
وجود ندارد. بانک مرکزی در پاسخ به پیامک درخواست استعلام شما، یک پیامک به شما می فرستد که وضعیت اعتباری حساب بانکی صادرکننده چک را تحت عنوان رنگ های مختلف به شما اعلام می کند. 

    وضعیت سفید؛ خیالتان راحت
اگر بانک مرکزی در پیامک پاسخ وضعیت سفید را برای اعتبار حساب 
صادرکننده چک به کار برد، با خیال راحت به طرف حسابتان اعتماد کنید. 
چراکه این موضوع نشان می دهد این شخص تا به حال هیچ چک بی محلي 
نکشیده، یا اگر چک هایش برگشت خورده، آنها را رفع سوءاثر کرده است.

    وضعیت زرد؛ کارنامه چک قابل قبول است
وضعیت زرد یعنی کمی کلاهتان را بالاتر بگذارید. صادرکننده چک 
دارای یک فقره چک برگشتی اســت یا حداکثر پنج میلیون تومان 
چک بی محل کشیده است. این مورد تا حدودی قابل قبول است، اما 

باید بدانید حساب طرف مقابلتان آنچنان پاک پاک نیست.

    وضعیت نارنجی؛ حواستان را جمع کنید
زیاد لازم نیست بترسید، اما وقتی وضعیت اعتبار حساب صادرکننده 
چک نارنجی بود، باید حسابی حواستان را جمع کنید. چراکه طرف 
حسابتان تا اینجای کار بین دو تا چهار فقره چک برگشتی دارد یا 

بین پنج تا ۲0میلیون تومان چک بی محل کشیده است. 

    وضعیت قهوه ای؛ قبول چک ریسک بالایی دارد
اگر پیامک پاسخ بانک مرکزی، وضعیت حساب صادرکننده چک را 

قهوه ای اعلام کرد، باید بدانید که کسب و کار بر مبنای چک با طرف 
حسابتان ریسک زیادی دارد. چراکه او تا به حال بین پنج تا 10فقره 
چک بی محل کشیده یا بین ۲0 تا ۵0میلیون تومان از چک هایش 

پاس نشده اند. 

    وضعیت قرمز؛ اعتماد نکنید، فرار کنید!
اگر بانک مرکزی در پاسخ وضعیت حساب صادرکننده چک را قرمز 
معرفی کرد، سریعا طرف حســابتان را از دفتر کارتان بیرون کنید. 
چراکه این پیامک نشــان می دهد او تا حالا 10فقره چک برگشتی 

دارد یا ۵0میلیون تومان چک بی محل کشیده است. 



استارتاپها
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بازیگر اول بازار ارزهای دیجیتال ایران کیست؟ در بازاری که 
رقابت و سرمایه و البته امنیت در آن حرف اول را می زند این 
روزها بیش از 300 صرافی رمزارزی در حال فعالیت هستند. 
صرافی های خرد و درشتی که هر یک روی کیفیت و سرعت 
خدمات خود تاکید دارند. اکوسیستم اقتصاد رمزارزی ایران به 
شدت در حال بزرگ شدن است و در این میان چند استارتاپ 

توانسته اند از بقیه پیش بیافتند.
رمزارزها همین شش ســال پیش یک سرگرمی برای تعداد 
نسبتا معدودی از فعالان استارتاپی و کسب وکارهای آنلاین 
ایرانی محسوب می شدند که از سر کنجکاوی یا پیشرو بودن 
به این حوزه سرک کشیده و شیفته سازوکار ذخیره سازی و 
نقل و انتقال آنها شــده بودند. اما امروز و در آخرین روزهای 
تابستان 1400 یک بازار بزرگ اینترنتی از نقل و انتقال روزانه 
رمزارزها در ایران شکل گرفته که از سرمایه گذارهای شرکتی 
تا برنامه نویس ها و بازاری ها و دانشجو ها پای ثابت آن هستند. 
بازاری که مسئله سیاست گذاری و نظارت بر آن یک چالش 
بزرگ شده اما در همین فضای بلاتکلیف هم کسب وکارهای 
نوآور و پیشرویی شکل گرفته که کمک زیادی به توسعه این 

شکل تازه از دارایی در ایران کرده اند.
نوبیتکــس، رمزینکــس، اکســیر و والکــس از مهم ترین 
صرافی های دیجیتال ایران هستند. در این میان نوبیتکس هم 

اولین بوده و هم حالا بزرگترین پاتوق ایرانی های کریپوتوباز. 
امیرحسین راد از بنیان گذاران این کسب وکار آنلاین، در یک 
مصاحبه به مهم ترین خطراتی که کاربران ایرانی را در این فضا 

تهدید می کند، اشاره کرده است.

    آمار واقعی ایرانی های دارای رمزارز
مدیرعامل نوبیتکس با تایید وجود آمارهای متفاوت از فضای 
رمزارزی ایران می گوید: »حدود پنج، شش میلیون ایرانی، 
چه در پلتفرم های داخلی و چه از طریق پلتفرم های خارجی 
در این بازار فعالیت می کنند، ولی تعداد افرادی که بخشی از 
دارایی خود را تبدیل به رمزارز کرده اند، دو سه برابر بیشتر 

از این عدد است. 
چراکه بســیاری از طریق دوســتان و بستگانشان رمزارز 
خریداری کرده اند و مستقیما حساب کاربری نساخته اند.« 
اما این تعــداد به معنای آمار دقیــق ایرانی های درگیر این 

دارایی دیجیتال نیست. 
راد با اشاره به اینکه برخی افراد از طریق دوستان و آشنایان 
خود رمزارز خریده اند درباره درصــد ایرانیان فعال در این 
حوزه می گوید: »به دور از اغــراق می توانیم جمعیتی 10 
تا 1۵ میلیون نفری از ایرانی هــا را تخمین بزنیم که تجربه 
تبدیل بخشی از سرمایه خود به رمزارزها را داشته اند. اگر 

به آمار کشورهای دیگری مثل اســترالیا و ویتنام هم نگاه 
کنیم که در یک ســال اخیر خرید رمــزارز در آنجا رونق 
گرفته، چیزی حدود 10 تا ۲0 درصد جمعیت شان در این 
بازار وارد شده اند و در مورد ایران هم به همین صورت است؛ 
با این تفاوت که ایرانیان به دلایل مختلف تمایل بیشتری 
برای حضور در این بازار دارند. از این رو تخمین هشت تا 1۶ 

میلیون کاربر در این بازار عددی منطقی است.«

   اما در همین مدت دو ســال اخیر که اقبــال ایرانی ها به 
صرافی های دیجیتال زیاد شــده و بخشــی از سرمایه های 
ایرانی ها وارد این فضا شده است دو موضوع به عنوان تهدید 
جدی این حوزه بارها مــورد توجه قرار گرفته اســت. یکی 
بحث فعالیت ایرانی هــا در صرافی هــای خارجی و دیگری 
توکن هایی اســت که در برخی موارد موجب شبهه و ابهام و 

گاها کلاهبرداری می شود. 
راد می گوید: »دو خطای بسیار بزرگی که من در بین بعضی 
صرافی های به خصــوص تازه وارد می بینم، یکی این اســت 
که بعضی هایشــان دارایی مــردم را در صرافی های خارجی 
نگهــداری می کنند، یعنی بــا اســتفاده از API بایننس یا 
صرافی های دیگر راه افتاده اند و چون نتوانســته اند ساختار 
نگهداری دارایی های کاربرانشان را به  طور کامل پیاد ه سازی 

کنند، عملا تمام دارایی را روی صرافی خارجی نگه می دارند 
و این بــرای کاربران ایرانی یکی از نقاط بســیار پرریســک 
اســت، چراکه به محض اینکه بایننس متوجه شــود چنین 
کسب وکاری با ایران همکاری می کند، اقدام به مسدودسازی 
کلیه حســاب ها خواهد کرد و آن کسی که متضرر می شود، 

کاربر خواهد بود.«
اما خطای دوم از جنــس همان خطاهایی اســت که برای 
نمونه در صرافی کریپتولنــد اتفاق افتاد و هنوز تعداد زیادی 
از کاربران ایرانــی درگیر تبعات آن هســتند. یعنی فروش 
توکن های تولیدی خود صرافی! مدیرعامل صرافی نوبیتکس 
درباره این خطر کســب وکاری هم تاکید می کند: »دومین 
خطایی کــه می خواهم به آن اشــاره کنــم، روی آوردن به 
روش هایی برای جذب ســرمایه مثل انتشار توکن و راه های 
مشابه اســت که متاســفانه به  دلیل نظارت ناکافی، انتشار 
و فروش توکن ها می تواند بدون پشــتوانه باشــد و به  نوعی 
خالی فروشی رخ دهد که صرفا سرمایه کاربر را جذب و با آن 
توکن ها بازی کنند و قیمــت آن را به  صورت کاملا مصنوعی 

بالا ببرند.«
کارهایی که به گفته راد شاید سود کوتاه مدتی داشته باشد، 
اما در نهایــت می تواند ضرر هنگفتی بــه دارندگان توکن ها 

وارد کند. 

     خبر یک

     خبر دو

مدیر مالی استارتاپ شیپور درباره مشکلات و موانع ورود این استارتاپ به بورس گفته بهرغم اینکه 
برخی ها شایعه می کنند که استارتاپ هایی که سرمایه گذار خارجی دارند نمی توانند وارد بورس 

شوند اما در این باره هیچ صحبت رسمی یا غیررسمی با آن ها نشده است. 
مجید آنت در یک گفت وگو درباره نقدهای استارتاپ ها به بورس گفته اگرچه بازار سرمایه نسبت 
به بسیاری از بازارهای کشور بازاری منعطف و روبه رشد است اما در مقایسه با کسب وکارهایی که 
ما با آن ها مواجهیم خیلی کند است. آنت گفته است:»برای نمونه آئین نامه بازار هدف یک سال و 
اندی است که از آن می گذرد و هنوز تصویب نشده است. سوال این است ما تا کی  می توانیم صبر 
کنیم؟ زمانی که این مسئله مشخص نمی شود و موضوع را در جایی که به برزخ بلاتکلیفی می ماند 
رها می کنند، طبیعتا کسب وکار می بیند که با روش و استاندارد درست به جواب نمی رسد و مجبور 
می شود که از راه غیراســتاندارد جلو برود. حالا یک بازیگری هم بالاخره ممکن است یک جایی 
مجبور بشود کاری بکند که خطاست. اصلا مسئله ما با بورس این نیست که به ما ایراد وارد کنند 
چرا سرمایه  گذاری خارجی دارید. با قاطعیت می گویم مسئله امنیتی در رابطه با استارتاپ هایی که 
سرمایه گذار خارجی دارند وجود ندارد و دوستانی هم که این مسئله را مطرح می کنند به نظر من 
اشتباه می کنند. تحلیل من این است که دوستانی که در بخش حاکمتی و سیاست گذاری مرتبط 
با حوزه بازار ســرمایه فعالیت دارند، ترس و نگرانی خودشان را از ورود این شرکت ها به بورس به 
نگرانی یک سری نهاد امنیتی ارجاع می دهند که به نظرم موهومی است و نمی دانیم چقدر درست 
اســت و البته هیچکس نمی تواند این ادعاها را اعتبارســنجی بکند. من به این می گویم تکنیک 
مدیریت دولتی که موضوع را به یک جایی ارجاع بدهد به کسی دیگر که نمی توان اعتبارسنجی 

کرد که آیا واقعا آن فرد یا نهاد چنین نظری دارد یا نه!« 
مدیر مالی شیپور همچنین درباره اینکه مشکلات خاص شــرکت سرمایه گذاری سرآوا و برخی 
حساسیت های امنیتی در سال ها گذشته که روی این شــرکت وجود داشته باعث شده تا برخی 
استارتاپ های این شرکت سرمایه گذاری مانند دیجی کالا برای ورود به بورس مشکل پیدا کنند 
هم گفته: »اینکه عده ای هم آمدند گفتند چون با سرآوا مشــکل دارند نمی گذارند استارتاپ ها 
وارد بورس شــوند هم درست نیست. اصلا ســرآوا روی ما ســرمایه گذاری نکرده است. در یک 
دوره ای مذاکراتی میان سرآوا و شیپور انجام شد اما به نتیجه نرسید و منتفی شد و اساسا سرآوا 

سرمایه گذاری مستقیم و غیر مستقیمی در شیپور ندارد.«

آگهی های مرتبط با حوزه رمزارز از پلتفرم های شــیپور و دیوار حذف می شــوند. علت هم گفته 
می شــود ابلاغیه ای اســت که کارگروه فیلترینگ و تعیین مصادیق محتوای مجرمانه برای این 
پلتفرم ها فرستاده است. ابلاغیه ای که هر چند در ابتدای امر رسانه ای نشد، اما فعالان حوزه رمزارز 

در جست و جوی علت حذف آگهی ها از سوی دیوار و شیپور، به این ماجرا پی برده اند.
علت این اقدام احتمالا مبارزه با فعالیت غیرقانونی مزارع اســتخراج رمزارز عنوان شده باشد، اما 
در این میان تکلیف کسانی که به شکل قانونی فعالیت می کنند و نیاز به خرید و فروش تجهیزات 
مرتبط یا تعمیرات دارند، چه می شود؟ افشین آشوری، عضو کمیسیون بلاکچین و رمزارز سازمان 
نصر کشور، در خصوص ممنوعیت درج آگهی های مرتبط با حوزه رمزارز گفته: »ما در نظام صنفی 
رایانه ای کشور، آیین نامه ای را با هماهنگی پلیس امنیت اقتصادی نوشتیم تا فعالیت کسانی که 
به تعمیرات تجهیزات مرتبط با استخراج رمزارز می پردازند، ساماندهی شود. در مورد فروش این 
تجهیزات هم باید به یک نتیجه مشخص برسیم. باید پرسید با حذف این آگهی ها تکلیف کسانی 
که از وزارت صمت مجوز خود را دریافت کرده انــد و می خواهند در فضایی رقابتی اقدام به خرید 
تجهیزات کنند، چه می شود؟!«  فعلا دیوار و شیپور به این ماجرا واکنشی نشان نداده اند اما آشوری 
گفته در سازمان نصر می توان مانند مسئله تعمیرات، به کسانی که در حوزه فروش و تولید و مونتاژ 
تجهیزات کار می کنند نیز مجوزی پاپ تا شناسایی شوند. آشوری انتقاد کرده نمی توان تنها یک 

کار را ممنوع کرد، بلکه باید راهکار جایگزین هم ارائه داد.

مدیرمالی شیپور: مشکل وارد نشدن شیپور
به بورس ربطی به سرآوا ندارد

دیوار و شیپور آگهی های مرتبط با 
رمزارزها را حذف کردند

مدیرباغبانیسازمانجهادکشاورزیاستان:
۱۸۰هزارتنانگوردرآذربایجانشرقیبرداشتشد

 - شرقی  آذربایجان 
مجید مسلمی: مدیر  باغبانی  
 سازمان   جهاد  کشاورزی   استان  
 آذربایجان شرقی   از  تولید ۱۸۰  
 هزار  تن   انگور  در  استان   طی 
 سال   جاری   خبر  داد و گفت: ۵۶ واحد صنایع تبدیلی انگور در استان 
فعالیت می کند که بخشی از این انگور به عنوان مواد اولیه وارد خط 
تولید این واحدها می شود. محمدباقر  بی پروا  با  بیان   اینکه   وسعت  
 تاکستان های   آذربایجان شرقی   ۱۷   هزار  و  ۵۲۳   هکتار  است، اظهار 
کرد: امسال ۵۲۳   هکتار  از تاکستان های باغ غیربارور  و  ۱۷   هزار  هکتار 
 آن  بارور  بوده  است.   وی   با  بیان   اینکه   براساس   برآوردهای   اولیه   میزان  
 تولید  انگور  در  سال جاری   باید  به بیش   از  ۳۰۵   هزار تن   می رسید، 
ادامه داد: در  اثر  سرمازدگی   و  تگرگ   حدود  ۱۲۵   هزار  تن   از  محصول  
 از  بین   رفت  و  میزان   تولید  انگور  در  سال   جاری   به ۱۸۰ هزار  تن   رسید.   
مدیر  باغبانی   سازمان   جهادکشاورزی   آذربایجان شرقی   با  بیان   اینکه  
 حدود  پنج  درصد  تولید  انگور  معادل   ۲۷   هزار  تن   به صورت   تازه خوری  
 و  مصارف   محلی   اعم   از  غوره و  دوشاب   مصرف   می شود، افزود:   ۸۵  
 درصد  بقیه   معادل   ۱۵۳   هزار  تن   نیز  به   کشمش   کالیفرنی   و  تیزآبی  
 تبدیل   می شود.   وی   متوسط   عملکرد  انگور  در  آذربایجان شرقی   را  ۱۸  
 تن   در  هکتار  دانست   و  بیان کرد:   انگور  و  فرآورده های   آن   از  جمله  
 سبزه   و کشمش   یکی   از  اقلام   صادراتی   کشور  محسوب   می شود  و 
استان از  نظر  سطح   زیرکشت   تولید  انگور  و  فرآورده های   آن   جایگاه  
 ویژه ای   در  کشور دارد.    »بی پروا«  با  بیان   اینکه   حدود  ۹۰   درصد 
 تولید  سال جاری   معادل   ۳۹   هزار  تن   به   کشمش   کالیفرنی   و  حدود 
 ۱۰   درصد  معادل   پنج هزار  تن   به   کشمش   تیزابی   و  آفتابی   تبدیل  
 می شود، ادامه   داد:   مجموع   کشمش   فرآوری شده   اعم   از  کالیفرنی   و 
 تیزآبی   ۴۴   هزار  تن   است  که  بیشتر  به   کشورهای   حوزه   خلیج   فارس  
 و  آسیای   میانه   و  روسیه   و  برخی   کشورهای   اروپایی  و  آفریقایی  صادر 
 می شود.   وی   با  بیان   اینکه   فعالان   بخش   کشاورزی   استان   علاوه   بر 
 فرآوری   انگور  تولیدی   استان   بخشی   از  تولید  استان های   همجوار  را 
 خریداری   و  به   محصول   صادراتی   تبدیل   می کنند، اضافه کرد:   رقم  
 بی دانه   انگور  )کشمشی( ۹۰   درصد  سطح   زیر  کشت   باغ های  استان  
 را  تشکیل   می دهد  و  ۱۰   درصد  بقیه   را  نیز  ارقام   دیگری   از  قبیل  
 فخری،   عسگری،   حسینی،   صاحبی،   دسته چین،   شاهانی،   قوراشیرین 
 یا  تبرزه،   قره   ازوم   و  خلیلی   تشکیل   داده   است .   مدیر  باغبانی   سازمان  
 جهادکشاورزی   آذربایجان شرقی   همچنین اظهار داشت:   ملکان   با 
 تولید  ۹۵   هزار  تن،   بناب   با ۵۰   هزار  تن   و  مراغه   با ۱۷   هزار  تن  
 به   ترتیب   مقام   اول   تا  سوم   تولید انگور استان را به   خود  اختصاص  
 داده اند.    به گفته وی ۵۶   واحد  صنایع   تبدیلی   انگور  در سطح   استان  
 وجود  دارد  که   صاحبان آنها به   صورت   تخصصی   و  حرفه ای   در  حال  
 فعالیت   هستند.   وی  با اشاره به اینکه ملکان   رتبه   اول   را  از  حیث  
 کارخانه های   فرآوری   در  حال   ساخت   به   خود  اختصاص   داده ، بیان 
کرد: ۹۰   درصد  محصولات   تبدیلی   کارخانه ها  صادراتی است  و توسعه 
در این زمینه به ارزآوری بیشتر منجر می شود. وی   از  تبدیل   شدن  
 بزرگترین   شهرک   صنعتی   ملکان   به   صنایع   تبدیلی   انگور  خبر  داد  و 
 افزود:   در  حال   حاضر  این   شهرک   در  حال   ساخت   است   و  در  آینده ای  
 نزدیک   به   بزرگ ترین   شهرک   فرآوری   انگور  در  کشور  معرفی   خواهد 

 شد.

افتتاحمحورکزاز-مهاجرانبهطول3.4کیلومتر
افتتاح  از  مرکزی  استان  شهرسازی  و  راه  مدیرکل   - اراک 
 ۳،۴ طول  به  شازند  شهرستان  مهاجران  کزار-  محور  آسفالت 
کیلومتر خبر داد به گزارش اداره ارتباطات واطلاع رسانی اداره کل 
راه وشهر سازی استان مرکزی ، همزمان با هفته دولت طی مراسمی 
با حضور استاندارمرکزی، فرماندار شهرستان شازند، مدیرکل راه 
وشهر سازی استان مرکزی و سایر مسئولین، محور روستایی کزاز-
مهاجران به طول ۳.۴ کیلومترافتتاح شد.  احمد مرزبان مدیرکل راه 

وشهر سازی استان مرکزی درحاشیه این مراسم بیان داشت: این 
محور به طول۳،۴ کیلومتر و عرض۶ متر احداث گردیده است و 
برای تکمیل این محور حدود ۲۵۰۰تن آسفالت مصرف شده  است. 
مرزبان هدف از احداث این محور را برقراری راه دسترسی روستای 
کزاز و بازگشایی مسیر به محور اصلی اراک- بروجرد عنوان کرد 
واظهار داشت: با افتتاح این پروژه اهالی این روستا با تعداد حدود 
۶۰۹ خانوار و جمعیتی درحدود ۱۹۰۰نفر به طور مستقیم می 
توانند از جاده اصلی محوراراک- بروجرداستفاده کنند و همچنین 

دسترسی این روستا به شهرجدید مهاجران نیز تسهیل می شود. 

بررسیوآزمایشجایگذاریتسمهحملبارهنگامجابه
جاییونصبپایههایبتونیتیربرقبهجایزنجیر

کرمان - به گزارش روابط 
نیروی  توزیع  شرکت  عمومی 
کرمان،  استان  جنوب  برق 
دفتر  مدیر  خواجویی  علیرضا 
این  ضایعات  کنترل  و  ایمنی 
شرکت در خصوص بررسی و آزمایش جایگذاری تسمه حمل به 
جای زنجیر، بیان نمود:با توجه به وقوع حوادثی که در طول سالیان 
متمادی هنگام استفاده از زنجیر هنگام حمل، نصب و برکناری پایه 
های برق صورت می گرفت و خطرات زیادی نیز به دنبال داشت 
این شرکت اقدام به بررسی و آزمایش جایگذاری و جایگزین نمودن 
تسمه به جای زنجیر نموده است و در همین راستا با حضور تعدادی 
از کارشناسان فنی شرکت در مدیریت برق شهرستان بردسیر بار 
دیگر تسمه مورد آزمایش های متعدد قرار گرفت. وی افزود:با توجه 
به نوع تسمه های موجود در بازار بعد از نصب دو اصله تیر برق و 
یک برکناری، دچار زدگی می گردند به طوری که استفاده مجدد 
از آنها ریسک بالایی را به دنبال دارد علاوه بر این، با توجه به قیمت 
تسمه های فوق  و اختصاص حداقل یک تسمه به منظور نصب 
سه اصله تیر در اجرای پروژه ها این هزینه  به سایر هزینه های 
اجرای پروژه افزوده خواهد شد. خواجویی خاطرنشان کرد: بررسی 
ها نشان می دهد اگر استفاده از تسمه در بین تمامی پیمانکاران و 
گروه های کاری عملیاتی و اجرایی گردد می توان اظهار نظر نهایی 
را در خصوص مزایا و  یا معایب تسمه عنوان نمود و با توجه به 
هزینه انجام شده، کاهش سطح ریسک تسمه را در عمل نسبت به 
زنجیر ارزیابی نمود. وی در پایان سخنان خود به ارائه توضیحاتی در 
خصوص مزایا و معایب تسمه پرداخت و گفت:  تسمه حمل بار در 
واقع نوعی باربند و جهت بستن و جابه جایی بار می باشد، امروزه 
تسمه حمل بار در بیشتر صنایع مورد استفاده قرار می گیرد و عملًا 
جایگزینی منعطف تر و کم خطر تر از سیم بکسل و یا زنجیر می 
باشد. وی تصریح نمود: تسمه دارای ساختاری نرم و انعطاف پذیر 
می باشد و مانند سیم بکسل و یا زنجیر باعث ایجاد پارگی و یا برش 
نمی شود، به همین منظور امروزه در کارگاه ها و صنایع کوچک و 
بزرگ نیز به منظور ایمنی بیشتر از این تسمه ها استفاده می شود.

واکسیناسیونکلکارکنانشرکتنفتمنطقهگیلان
انجامشد

پایگاه  همت  به   - رشت 
شرکت  صدوقی  شهید  بسیج 
بهداشت  مرکز  و  منطقه  نفت 
گیلان  نفت  صنعت  درمان  و 
واحد  همکاری  با  همچنین  و 
HSE ) بهداشت محیط زیست ( منطقه ؛ با برنامه ریزی های 
انجام شده و طی هفته جاری کل کارکنان ، خانواده هایشان و 
کارکنان مجاری عرضه واکسینه شدند. به گزارش روابط عمومی 
شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه گیلان ؛ با هدف ایمن 
سازی مجموعه نفت استان که به طور مستقیم و به طور تجمعی 
و در ارتباط با کارکنان و ارباب رجوع هستند انجام واکسیناسیون 
کل کارکنان ستادی ، انبار نفت شهید بهمنی مقدم رشت ، مرکز 

سوختگیری هواپیمائی شهید اسدپور ، کارکنان مجاری عرضه و 
رانندگان نفتکش ها انجام شد .   گفتنی است با حمایت مدیر 
، کورش  منطقه گیلان  نفتی  های  فرآورده  ملی پخش  شرکت 
بالادست و سایر مسئولین منطقه درخصوص ترخیص کارکنان و 
به منظور صحت و سلامتی  همکاران و ایجاد محیط کاری سالم 
، با رعایت پروتکل های بهداشتی و طبق جدول زمان بندی شده 
در مکان مورد نظر تزریق واکسن توسط کارشناسان مرکز بهداشت 

صورت گرفت .

تقویتشبکهفوقتوزیعمرکزخوزستانبابرقداری
خطپیروزانبهرینگاهواز

اهواز - مدیر عامل شرکت 
با  خوزستان  ای  منطقه  برق 
بیان اینکه عملیات احداث خط 
دومداره پیروزان به رینگ اهواز 
برقدار  پایان رسیده و خط  به 
شده است، گفت: این خط دو مداره ۱۳۲ کیلو ولت باعث می شود 
که شبکه فوق توزیع مرکز استان خوزستان تقویت و از ضریب 
اطمینان بیشتری برخوردار شود. محمود دشت بزرگ بیان کرد: 
خط دومداره ۱۳۲ کیلو ولت پست ۴۰۰ کیلو ولت پیروزان به رینگ 
اهواز ۱۰ کیلومتر طول مدار دارد و ۴۱۵ میلیارد ریال هزینه بهره 
برداری از آن است. وی با بیان اینکه این پروژه باعث بهبود وضعیت 
رینگ ۱۳۲ کیلو ولت شهر اهواز می شود، افزود: رینگ بودن شبکه 
برق یعنی اینکه از هر سو همدیگر را تغذیه می کنند و اگر از نقطه 
ای شبکه قطع شود از طرف دیگر تغذیه می شود و بدین ترتیب 
خاموشی ها کاهش پیدا می کند و در مواقع حوادث از همدیگر 
پشتیبانی می کنند و اگر پست انتقالی از مدار خارج شود این پست 
جایگزین آن می شود. مدیر عامل شرکت برق منطقه ای خوزستان 
تصریح کرد: علاوه بر پایداری شبکه برق، از مزایای دیگر این پروژه 
می توان به توسعه و تقویت زیرساخت های شبکه برق در منطقه 
برای اشتغال زایی در بخش های صنعتی و کشاورزی اشاره کرد. 
دشت بزرگ اظهار کرد: از مهرماه سال گذشته تاکنون با احتساب 
این پروژه، ۳۰ کیلومتر فیبر نوری و ۱۶۵ کیلومتر مدار خط به 
بخش انتقال و فوق توزیع شبکه تحت نظارت این شرکت در دو 

استان خوزستان و کهگیلویه و بویراحمد اضافه شده است.

پیامتبریکمدیرعاملشرکتنفتستارهخلیجفارس
بهمناسبتهفتهدفاعمقدس

گزارش  به  بندرعباس- 
روابط عمومی و امور بین الملل 
شرکت نفت ستاره خلیج فارس، 
در متن پیام محمدعلی دادور 
آمده است: هفته دفاع مقدس از 
نقاط عطف تاریخ کشورمان و یادآور دلاورمردی ها، از خودگذشتگی 
ها و رشادت هایی است که همواره در حافظه این سرزمین و مردم 
شریف آن جاودانه خواهد بود. هشت سال دفاع، ایستادگی، ایثار و 
رشادت شیرزنان و دلیرمردان ایران اسلامی در برابر ظلم و استکبار، 
نشانه ولایت پذیری مردم ایران اسلامی است که با رهنمودهای معمار 
کبیر انقلاب از آن سربلند و پیروز بیرون آمدند. حماسه آفرینان دفاع 
مقدس، کسانی بودند که فرهنگ »کُلُّ یوَمٍ عاشورا و کُلُّ أرضٍ کَربلَا« 
را در هشت سال دفاع مقدس جاری کردند و در برابر همه زورگویان 
جهان، حماسه ای را آفریدند که تا همیشه تاریخ، نه تنها ایرانیان 
بلکه همه ملت های آزاده جهان به آن افتخار  می کنند. این جانب 
فرارسیدن هفته دفاع مقدس که نشان مجموعه ای از برجسته ترین 
افتخارات ملت ایران در دفاع از مرزهای میهن اسلامی و جان فشانی 
دلاورانه در پای پرچم برافراشته اسلام و قرآن است را به آحاد ملت 
شهیدپرور ایران اسلامی به خصوص دریادلان هرمزگان و خانواده 
معزز ستاره خلیج فارس تبریک عرض کرده و از خداوند متعال توفیق 

ادامه راه شهیدان را برای همگان مسئلت دارم.

از خبرها

اختتامیه سومین دوره مسابقات 
تابستانی آپارات گیم برگزار شد

سومین دوره مسابقات تابستانی آپارات گیم با برگزاری 
آیین اختتامیه، بــه کار خود پایان داد. ســومین دوره 
مسابقات تابستانی آپارات از ۲۶ تیر کار خود را آغاز کرد 
و در این دوره، ۸ هفته رقابت بین اســتریمرهای آپارات 
در جریان بود.در این دوره از مسابقات، به مدت دو هفته 
رقابت میان استریمرهای تازه کار در جریان بود و طی ۶ 

هفته، استریمرهای حرفه ای با هم به رقابت پرداختند.
در کنار مسابقات مربوط به اســتریمرها، برای اولین بار 
مســابقه حامی برگزیده آپارات گیم هم برگزار شد تا از 
حمایت کنندگان اســتریمرها هم تقدیر به عمل بیاید.

این دوره از مســابقات کــه جوایزی بــه ارزش بیش از 
۲۳۰میلیون تومان داشت، تا ۲۶ شهریور در جریان بود.

طاهری،امیرحســین  لرســتانی  پور،پرهام  علــی 
امراللهی،حجت رضایی نسب و شاهین بیگی، به ترتیب ۵ 

استریمر حرفه ای برتر این دوره از رقابت ها بودند.

پرکاری خصوصی ها، 
کم کاری دولتی ها

گزارش کافه بازار و فرصت های پیش رو
انتشار گزارش ســالانه که کم کم تبدیل به یک رویه 
پسندیده شده، اطلاعات ارزشــمندی از رخدادها را 
پیش چشــم مدیران، کارگزاران و کاربران گذاشته. 
آخرین نمونه از این گزارش ها در روزهای گذشــته 

توسط کافه  بازار منتشر شد. 
نگاهی گذرا بــه این گزارش بیش از همــه آمار و ارقام 
رشــد را به چشــم می آورد، از افزایش تعداد کاربران 
تا بالا رفتن آمار تراکنش ها و بزرگ تر شــدن ســهم 
برنامک)اپلیکیشــن(ها در ســبد کالای دیجیتــال 
کاربران وطنی. روشن است که همه اینها برای بازاری 
که زیر فشــارهای گوناگون قرار گرفتــه، امیدبخش 
و مایه خرســندی اســت. در روزهای آلوده به کرونا و 
دشواری هایی که همه مردم با آن رو به رو بوده اند افزایش 
تعداد خرید کاربران خوشحال کننده است؛ اینکه ببینیم 
در میان گرفتاری های تحریم و انواع کمبودها برخی افراد 
بی سروصدا درگیر فعالیت درآمدزای تولید نرم افزار مورد 
نیاز هم وطنان خود هستند، مایه دلگرمی است. از سوی 
دیگر مقایسه این گزارش و داده های آن با گزارش های 
مشابه از کشورهای دیگر که دشواری های ما را ندارند 
نیز امیدوارکننده است. اما این همه ماجرا نیست. این 
گزارش و نمونه های شــبیه به آن در دل خود نمایانگر 
کارهای نکرده و کاستی ها نیز هست. کمبودهایی که 

لازم است برای رفع آنها چاره اندیشی کرد.
نخســتین نکتــه  که بایــد بیــش از همــه مدیران 
سیاســت گذار را به فکر بیانــدازد تعــداد کاربران و 
توسعه دهندگان فعال است. گروه بزرگ و پرشماری 
که یا در جایگاه توسعه دهنده کسب وکار خود را روی 
این بستر پایه گذاری کرده اند، یا کاربر تولیدات هستند. 
حتی اگر سایر گروه های شــاغل پیرامون این بستر را 
هم ندیده بگیریم، همچنان بخش غیرقابل انکاری از 
کسب وکارها در این بســتر شکل گرفته که اجرای هر 
طرح و برنامه حمایتی آنها را شادمان و کارآمدتر خواهد 
کرد، و هر برنامه ای چون »طرح صیانت« آنها را نگران، 
زیان کار و سرخورده خواهد ساخت. این حوزه هر روز 
بیش از گذشته با زندگی روزمره و سفره کوچک مردان 
و زنان پرتلاشی گره خورده که با تحمیل کمترین بار بر 

دوش حاکمیت مشغول کسب وکار هستند.
چشــم انداز دیگری که چنیــن گزارش هایی مقابل 
دیدگان قــرار می دهند میزان ســازگاری برنامه ها و 
سیاست های کلان با روند قابل مشاهده در این گزارش 
است.  امروز باید از خود بپرسیم وضعیت کسب وکارها 
و افراد فعال در حوزه موضوع گزارش کافه بازار محصول 
کدام برنامه و روند طراحی شــده است؟ اینها بخشی 
از تلاش های بخش خصوصی نوآور در ایران اســت و 
باید از بخش دولتی پرســید آیا آنچه به دســت آمده 
با چشــم اندازی که آنها ترســیم کرده اند، ســازگار 
است؟ اگر نه، کاستی ها و نادرســتی های دولتی ها و 
تصمیم گیرندگان را چگونه یافته و برای چیره شــدن 
بر آنها چه برنامه ای را دنبــال خواهیم کرد؟ آیا اندازه 
بازار ما همین اســت؟ چرا توســعه دهندگان تهران 
با 89درصد و خراســان رضوی با ۶درصد بیشــترین 
ســهم از درآمدهای این بــازار را کســب کرده اند و 
اســتان هایی مانند فارس و اصفهان با برخورداری از 
مراکز دانشگاهی و آموزشــی بیشتر از این قافله عقب 
مانده اند؟ چطور باید در اســتان ها برنامه ریزی کرد تا 

سهم آنها از اقتصاد دیجیتال بیشتر شود؟
از سوی دیگر گرچه برپایه این گزارش افزایش تعداد 
توسعه دهندگان موجب خرسندی و نشانگر ظرفیت 
نیروی انسانی ماهر و کارآمد کشــور است، اما جای 
خالی استودیو های شناخته شــده در تولید نرم افزار 
و محتوا به خوبی دیده می شــود. این در حالی است 
که گروه پرشماری از توســعه دهندگان توانمند در 
قالب فردی با شــرکت های فعال خارجی همکاری 
می کنند، و باید از خود بپرســیم چرا این افراد مایل 
یا قادر به ایجاد شرکت  یا گروه کاری برای گسترش 
دامنه کار خود نیستند؟ بد نیست از خود بپرسیم چرا 
به کارگیری چنین ظرفیت هایی برای دسترســی به 

بازار خارجی اقدام و برنامه ریزی نمی کنیم. 
گزارش کافه بازار از صنعت برنامه و بازی کشــور در 
سال 1399 بیش از نمایش شادی بخش پیشرفت و 
بهبود، نمایان گر فرصت هایی است که پیش رو داریم 
و باید از آنها بهره ببریم؛ و در این راه سیاست گذاری 
درست حوزه اقتصاد دیجیتال امری خطیر و برعهده 

آنهاست که بودجه های کلان دولتی در دست دارند.

     خبر سه

یادداشت
مهران امیری

در شبکه های خبری اروپایی اخبار نقاط مختلف جهان 
به صورت گسترده ای پوشــش داده می شوند. ولی در 
شبکه های خبری آمریكا در اکثر شــبکه ها بیشتر از 

90درصد مباحث مطرح شده مربوط

؟؟؟؟؟
مرکز افکارسنجی دانشجویان ایران )ایســپا( به منظور پایش 
افکار عمومی در ارتباط با برخی از مسائل روز کشور در مردادماه 
1400 یک نظرسنجی  در مورد میزان تاثیر تماشای پلتفرم های 
وی او دی )با مطالعه موردی فیلیمو( در مصرف ماهواره مشترکان 
این پلتفرم انجام داده است که نکات جالبی از آن به دست آمده 
اســت. در این نظرســنجی ۵۵.3درصد کاربران فیلیمو اعلام 
کرده اند که اصلا نیازی به استفاده از ماهواره ندارند و در مقابل 
با توجه به پاسخ های کاربران فیلیمو 44.۶ درصد اعلام کرده اند 
که از ماهواره اســتفاده می کنند. از مجموع افرادی که درحال 
حاضر اصلا ماهواره تماشا نمی کنند، 14.4 درصد )8.0 درصد 
کل پاسخگویان( گفته اند قبل از عضویت در فیلیمو ماهواره تماشا 
می کرده اند و دیگر زمان خود را به تماشــای ماهواره اختصاص 
نمی دهند. نتایج این پژوهش نشــان می دهد افراد گروه سنی 
بالای 4۵ سال بیش از ســایر افراد ماهواره تماشا می کنند. این 
نظرسنجی از اعضای پلتفرم فیلیمو در مرداد 1400 و با تعداد 

نمونه 803 نفر از مشترکان آن اجرا شده است. ۶۲.3 درصد افراد 
نمونه در این نظرسنجی مرد و 37.7 درصد زن بوده اند. میانگین 

سن پاسخگویان نیز حدود 37سال بوده است.

چهبرنامههاییدرماهوارهبیشــتردیدهمیشوند؟ در 
بخش دیگری از اعضــای فیلیمو که ماهواره تماشــا می کنند 
پرسیده شده است »شما در شبکه های ماهواره ای معمولا چه 
محتواهایی دنبال می کنید؟« طبق یافته های حاصل از پاســخ 
افرادی که ماهواره تماشا می کنند، پرتکرارترین محتواهایی که 
در ماهواره دنبال می شود به ترتیب شامل اخبار )43.9 درصد(، 

فیلم سینمایی )38 درصد( و سریال )3۵.۲ درصد( بوده است.
در ادامه از افرادی که گفته اند معمولا در ماهواره فیلم یا سریال 
دنبال می کنند نوع فیلم یا سریال ها پرسیده شده است، که ۲7.8 
درصد فیلم های خارجی غیرترکی، 17.9 درصد فیلم های ترکی 

و 1۵.۲ فیلم های ایرانی می بینند.

تاثیرفیلیموبــرمصرفبرنامههایماهوارهازســوی
کاربرانش:در مجموع پاســخ ها نشــان می دهد متوسط میزان 
تماشــای ماهواره بعد از عضویت در فیلیمو کاهش داشته است. 
میانگین مصرف ماهواره بین اعضای فیلیمــو قبل از عضویت در 
این پلتفرم به طور متوسط در هفته حدود 8ساعت بوده است که 
این میزان بعد از عضویت در فیلیمو به 4.۶ ساعت در هفته رسیده 
است. شایان ذکر است میانگین مدت زمان تماشای ماهواره بین 
اعضایی که از ماهواره استفاده می کنند قبل از عضویت در فیلیمو 
1۶ساعت در هفته بوده است و بعد از عضویت به 9 ساعت در هفته 

کاهش یافته است.

کاهش10ساعتهتماشایماهوارهدرافرادفاقدتحصیلات
دانشگاهی:گزارش این افکار سنجی حاکی از آن است که گروه 
سنی ۲۵ســال و کمتر از آن، در هفته حدود 19ساعت ماهواره 
می دیدند که بعد از عضویت در فیلیمو این آمار به 1۲ســاعت 

کاهش یافته اســت. ایســپا می نویســد افراد فاقد تحصیلات 
دانشگاهی بیشتر از سایر گروه ها ماهواره می دیدند؛ یعنی حدود 
۲3 ساعت در هفته و حالا به خاطر فیلیمو، مدت زمان تماشای 

ماهواره  به 13ساعت رسیده است.

مخاطبانفیلموســریالبعدازفیلیمــوکمترماهواره
میبینند:افرادی که معمولًا در ماهواره سریال یا فیلم سینمایی 
می بینند بیشترین میزان تماشــای ماهواره را قبل از عضویت 
در فیلیمو داشته اند. طبق اظهارات خود افراد در متوسط زمان 
تماشــای ماهواره، می توان گفت افرادی که مخاطبین سریال 
و فیلم های ماهــواره بوده اند، بعد از عضویــت در فیلیمو بیش 
از ســایر افراد مدت زمان تماشای ماهواره شــان کاهش یافته 
اســت. همچنین کمترین کاهش مدت زمان تماشای ماهواره 
بین افرادی بوده اســت که گفته اند معمولا در ماهواره مستند، 

برنامه های ورزشی و اخبار را دنبال می کنند.

سریال های ترکیه ای زیر سایه قدرت  گرفتن پلتفرم های داخلی از رونق افتاد
نظرسنجی ایسپا درباره کاهش میزان تماشای ماهواره در بین کاربران فیلیمو

صرافی های خارجی قتلگاه دارایی  ایرانیان
مدیرعامل نوبیتکس مطرح کرد:  دو هشدار جدی ،  هم به صرافی های دیجیتال، هم کاربران ایرانی آنها
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   توئیت بازی
بازیگرانی که دو سریال روی آنتن دارند

کامنت ها

این نخستین بار نیست که یک یا چند بازیگر به طور همزمان در دو 
سریال دیده می شوند. حتی بعضی از آنها بلافاصله بعد از پایان یک 
سریال در سریالی دیگر دیده می شوند؛ مثل خسرو شهراز بازیگر 
گاندو که حالا در کنار پروانه هــا را روی آنتن دارد. پیام دهکردی 
بعد از گاندو با سریال هم سایه در شبکه سه دیده شد. او در سریال 
شبکه یک یعنی افرا هم حضور دارد. محمود جعفری بازیگر سریال 
شبکه دو یعنی در کنار پروانه هاست و ســریال زن زندگی، مرد 
زندگی را در شبکه پنج دارد. همین اتفاق برای شهین تسلیمی 
رخ داده و او در این دو سریال دیده می شود. مهران رجبی نقشی 
کوتاه در هم سایه داشت و بازیگر در کنار پروانه هاست. اگر بعد از 
افرا نوبت به پخش 87 متر برسد، سهم این بازیگر از آنتن بیشتر 
هم خواهد شد. نسرین بابایی هم جزو بازیگران دو سریاله است: افرا 
و در کنار پروانه ها. این اتفاق برای بازیگران محلی سریال افرا و در 
کنار پروانه ها هم رخ داده است و آنها را بلافاصله بعد از پایان سریال 

شبکه یک در شبکه دو می بینیم.

  وحید سعیدی:   وقتی پشت سرهم سریال های تلویزیون را 
ببینید ، بعضی وقت ها دچار شک می شوید که مبادا هنوز کانال 
را تغییر نداده ای و در حال دیدن ســریال قبلی هستی، چون 
دقیقا همان بازیگرها در سریال بعدی هم هستند. محدود بودن 
دایره انتخاب در تلویزیون موجب شده تا تعدادی بازیگر در همه 

سریال ها باشند.

  احمد رنجبر: افزایش تولیدات شبکه نمایش خانگی باعث 
شده، دســت تهیه کننده ها در انتخاب بازیگران نام آشنا بسته 
باشد. به همین خاطر است که حالا سریال های جدید تلویزیون 
دارای بازیگران مشترک هستند. چاره ای نیست جز میدان دادن 

به چهره های جدید.

  مرجان فاطمی:   همه  این اســامی جزو بازیگران پرکار و 
باتجربه تلویزیون و سینما هستند. اما ای کاش به جای حضور 
همزمان یک بازیگر در چند سریال، شــاهد حضور بازیگرانی 

باشیم که سال هاست کنار گذاشته شده اند.

   آنالیز    رصد خانه

  منوچهر هادی این روزها ســرگرم آماده ســازی ســریال جدید خود با عنوان 
»نیســان آبی« است. قرار است شــبکه آی فیلم همزمان ســریال دیگری از این 
کارگردان را روی آنتن بفرســتد تا به این شــکل هادی علاوه بر شــبکه خانگی 
در تلویزیون هم یک ســریال در حال پخش داشته باشــد. قرار است از او سریال 
»دلدادگان« پخش شود. این سریال به مانند اکثر ســاخته های این کارگردان با 
حواشــی زیادی روبه رو بود، از جمله قهر پانته آ بهرام یکی از بازیگران اصلی کار. 
دلدادگان قرار اســت  از جمعه نهم مهرماه در باکس ساعت 22 جایگزین سریال 
»روزگار قریب« شود. این سریال برای نخستین بار در سال 96 از شبکه سه پخش 

شد.

 یکی از برنامه های مهم وزیر جدید ارشاد، این است که سریال های خانگی دوباره زیر نظر 
وزارت ارشاد تولید و پروانه نمایش بگیرند و از زیر نظر ساترا وابسته به صدا وسیما خارج 
شود. اما تا انجام این مهم عنان کار در شبکه خانگی همچنان در دستان ساترا ست. در 
حال حاضر چند سریال از جمله »خسوف« به کارگردانی مازیار میری، آماده پخش است 
اما هنوز مجوز پخش آن از سوی ساترا صادر نشده اســت. چند سریال هم برای شروع 
تولید معطل مجوز ساترا هستند. یکی از آنها پروژه ای است که امیر حسین ترابی با الهام 
از سریال » دکستر« قصد ساخت آن را دارد. طولانی شــدن صدور پروانه ساخت برای 
این سریال موجب شده تا فعلا پیش تولید آن متوقف شود. دیگر سریالی که تولیدش به 

خاطر ساترا به تعویق افتاده سریال » بامداد خمار« به کارگردانی ابراهیم ایرج زاد است.

احتمالا شما هم از خود پرســیده اید چرا در آگهی های بازرگانی تلویزیون ، وقتی تبلیغ 
سس می شود خبری از فست فود نیست. در این آگهی ها موقع تبلیغ انواع سس ، به جای 
ساندویچ ، ماکارونی مورد استفاده قرار می گیرد. می دانید چرا؟ به این خاطر که در قانون 
ساخت آگهی های بازرگانی اشاره شده است نباید از فســت فود استفاده شود. در واقع 
ســاندویچ و خانواده آن مورد تایید تلویزیون نیست و غذایی مضر محسوب می شود. به 
همین خاطر است که به جای آنها، ماکارونی مورد استفاده سازندگان آگهی های بازرگانی 
قرار می گیرد. فارغ از درستی یا نادرســتی ، این اتفاق در حالی رخ می دهد که در عرف 
جامعه و خانواده ها، سس روی ساندویچ ریخته می شود نه ماکارونی. به زودی درباره دیگر 

قوانین آگهی های بازرگانی خواهیم نوشت.

تلاقی روز      آی فیلم ، همزمان با شبکه خانگی سراغ منوچهر هادی می رود

معطل شدگان روز      سریال های جدید شبکه خانگی در انتظار مجوز ساترا

آیا می  دانستید روز      پشت پرده ریختن سس روی ماکارونی در آگهی های بازرگانی

انتشار دومین قسمت سریال 
میدان سرخ توام با یک 

شگفتی بود: بازی متفاوت رضا 
یزدانی. او که به عنوان خواننده 

شناخته می شود، پیش تر هم 
بازیگری را تجربه کرده اما 

در میدان سرخ وجهی تازه از 
توانایی خود را به رخ کشیده 

است.

گروچف، نام شخصیتی است که رضا یزدانی در ســریال میدان سرخ آن را بازی           منظر اول| عملکرد کنونی
کرده. گروچف مردی است صاحب قدرت که ثروتی هنگفت از راه خلاف به دست آورده. این که چه گذشته ای 
داشته است هنوز در داستان به طور کامل باز نشده اما یزدانی توانسته در همان گام نخست، سبعیت شخصیت 
را به خوبی ترسیم کند. امتیاز بازی یزدانی جایی است که برای انتقال ویژگی های گروچف ، در بند گریم نمانده. 
گریم حتما به او کمک کرده اما آن چه باعث شده مخاطب این نقش را بپذیرد بازی خوب یزدانی است. او خشونت 
و بی رحمی گروچف را در رفتار و گفتار خود منتقل کرده. خودش درباره نقش می گوید:» من عاشق سینمای 
نوآر هستم و دوست داشتم این نقش را بازی کنم. دقیقا منتظرش بودم و به آن فکر می کردم؛ چند سال است 

برای بازی کردن در چنین نقشی منتظرم. همیشه آدم به چیزی که فکر می کند، می رسد.«

         منظر دوم| سابقه 7 فیلم و 2 سریال تا پیش از میدان سرخ بازی کرده. رضا یزدانی در نقش خواننده حضور 
پررنگی در آثار مسعود کیمیایی داشته است اما به عنوان بازیگر ، فیلم ها و سریال های بوی گندم، تیک آف، سوفی 
و دیوانه ، کروکودیل و از یادها رفته را در کارنامه دارد . فیلم هایي كه رضا یزداني در نقش خودش بازي كرده است 
را نمي توان مبناي تحلیل توان بازیگري او دانســت. جدي ترین محك بازیگري او تا پیش از میدان سرخ ، فیلم 
تیك آف است. او در فیلم احسان عبدي پور نقش جواني بوشهري به نام شیرو را بازي كرد و خیلي زود مخاطب 
را به این باور رساند كه قرار اســت یك بازي خوب روي پرده ببیند. رضا یزداني در این فیلم نشان داد استعداد 
خوبي در زمینه بازیگري دارد و کارگردان استفاده ای درست از فیزیک او کرده بود. میدان سرخ حالا مسیری تازه 

در کارنامه این خواننده است و احتمالا یزدانی را در نقش های متنوع تر خواهیم دید.

بوی پیراهن یوسف شاید یکی از پر تکرارترین فیلم هایی باشد که طی این سال ها از تلویزیون پخش شده 
است. فیلمی که با وجود همه این تکرارها همچنان دیدنی است. حاتمی کیا در این فیلم برای نخستین بار 
نقش اول کارش را به یک سوپر اســتار می دهد و نیکی کریمی را دعوت به کار می کند. علی نصیریان هم 
دیگر بازیگر اصلی فیلم است. او در حالی از طرف حاتمی کیا برای بازی در این فیلم دعوت شد که مدتی بود 
به دلیل مسافرت به خارج از کشور از فعالیت های بازیگري دور افتاده بود و »بوی پیراهن یوسف« شروع 
دوباره ای برایش به حساب می آمد. دیگر اتفاق جالب توجه این پروژه بازی کردن ابراهیم حاتمی کیا در چند 
سکانس از فیلم است. او نقش رزمنده ای را بازی می کند که دچار موج انفجار شده و به لحاظ روحی و روانی 
شرایط متعادلی ندارد. سکانس های او در همان سالی که فیلم در جشنواره به نمایش درآمد ممیزی شد و 
حضور حاتمی کیا در نسخه فعلی محدود به یک سکانس است. داستان این فیلم درباره دختری است به 

نام شیرین که برای استقبال از برادرش که در اسارت است و قرار است به زودی آزاد شود به ایران می آید.

بوی پیراهن یوسف
  پخش:   شبکه نمایش

  ساعت پخش: 21
  کارگردان: ابراهیم حاتمی کیا

  بازیگران:علی نصیریان، نیکی کریمی، جعفر 
دهقان، قاسم زارع، شیرین بینا و...

  محصول : 1374
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تصویربرداری سریال 25 
قسمتی»تب تاب« در تهران ادامه 

دارد. این سریال از محصولات 
شبکه دو است که به کارگردانی 
داریوش مختاری جلوی دوربین 

رفته است. محمود پاک نیت، 
فرشته سرابندی، خیام وقار، 

عطا عمرانی، نسرین مرادی و... 
بازیگران این سریال هستند.

پخش سریال »پریدخت« ساخته 
سامان مقدم از سه شنبه ششم 

مهرماه از شبکه آی فیلم شروع 
می شود. این سریال قرار است در 

باکس ساعت 19 به جای سریال 
ایلدا پخش شود. لیلا حاتمی، 

علی مصفا، کامبیز دیرباز، شاهرح 
استخری و داریوش ارجمند 
بازیگران این سریال هستند.

بازی رضا يزدانی در میدان سرخ

ساعتشبکهقالب  برنامه

سه11مجله پزشکیطبیب
ورزش17:45هفته 7 لالیگابارسلونا – لوانته

آی فیلم18سریال ایرانیستاره حیات

نمایش19فیلم هندیدان 1

ورزش19:30هفته 6 سری آ ایتالیالاتزیو - آاس رم

نمایشیك بامدادفیلم کلاسیکبازداشتگاه شماره 17

گروه تلویزیون  
هفتصبح

سال گذشته و امسال تلویزیون بیش از گذشته درباره 
پوشش مراسم پیاده روی اربعین احساس مسئولیت 
می کند.به خاطر کرونا و ایجاد محدودیت ها خیلی ها 
فرصت حضور در این مراسم را ندارند و چشم شان به 
قاب شبکه های تلویزیون دوخته شده است. شبکه ها 
هم به تناوب پیاده روی به سوی کربلا را نشان می دهند 
که خب کاری است درست. ایراد از جایی برجسته 
می شود که در ویژه برنامه شبکه ها نشانی از خلاقیت به 
چشم نمی خورد.شبکه ها صرفا به دلیل حضور عوامل 
فنی و در اختیار داشتن خط ارتباط با عراق تصاویر را 
روانه آنتن می کنند. برنامه های تولید شده هم شبیه 

هم هستند.

   مورد اول|گزارشگرها
یکی از دلایلی که پیاده روی اربعین در شبکه های مختلف 

را یک شکل کرده است،حضور گزارشگران میان جمعیت 
است.آن ها در میان زائران متنی احساسی را مقابل دوربین 
بیان می کنند و چند دقیقه بعــد از بیننده ها می خواهند 
به تماشای ادامه برنامه بنشــینند.کاظم احمدزاده علاوه 
بر اجرا در شــبکه امید، به عنوان گزارشگر در شبکه های 
دیگر از جمله سه دیده می شــود. این اتفاق در شبکه پنج 
هم رخ می دهد و گزارشــگر به تناوب از میــان زائران با 
مردم سخن می گوید. طبعا بخشی از وظیفه انتقال حس 
پیاده روی، حضور در میان زائران اســت. با این حال وقتی 
از گزارشگری چون احمدزاده مدام در شبکه های مختلف 
استفاده شود، توقع خلاقیت از او می رود. همین که می تواند 
مقابل دوربین صحبت کند کافی اســت! تلویزیون به این 
نکته ظریف توجه ندارد که باید بــرای مقابل دوربین، از 
گزارشگران محبوب بهره ببرد و فرصت کافی برای »بازیابی 

توان« به آن ها بدهد.

   مورد دوم| مجریان
مســئله دیگر که ویژه برنامه های راهپیمایی اربعین را 
شبیه یکدیگر کرده است، لحن و ادبیات تکراری مجریان 

است. شهرام شکیبا در شبکه یک و افق حضور دارد،کاظم 
احمدزاده مجری شبکه امید است و محمدرضا حسینیان 
اجرای شبکه دو را برعهده دارد. رسالت بوذری در طول 
سال برنامه مخاطب خاص را در شبکه سه اجرا می کند 
و حالا سهمش از آنتن بیشتر شــده. او به بیان و امضای 
خاص خود رســیده و برنامه اش مورد توجه مخاطبان 
قرار گرفته است. با وجود چنین برنامه ای آیا لازم است 
برنامه های مشابه دیگر آماده شود؟ این اتفاق رخ داده و 
نتیجه اش این شده که حالا شاهد برنامه هایی یک شکل 
هستیم. از قضا در شــبکه یک محمد دلاوری با برنامه 
من او ســعی کرده لحنی متفاوت داشته باشد و جنسی 
نو تحویل مخاطــب دهد.این نشــان می دهد می توان 
برنامه هایی متفــاوت و متنوع با محوریــت پیاده روی 

اربعین ساخت.

   مورد سوم| آیتم ها
در مســتندهایی که با موضوع اربعین ســاخته می شود 
شاهد ســوژه هایی بکر و جذاب هســتیم.در آیتم های 
ویژه برنامه های تلویزیون اما به ندرت یک آیتم خاص به 

چشم می خورد. روز گذشته در ویژه برنامه شبکه دو آیتم 
برای حاج قاسم سلیمانی در گفت وگو با مردم عراق پخش 
شد که سر و شکل و محتوایی متفاوت داشت. برنامه من او 
در یک آیتم ، اطلاعات مفیدی درباره شرایط فرودگاه های 
نجف و کربلا به مخاطبان داد. این ها نمونه هایی است تا 
بدانیم در سفر پر اتفاق عراق،ســوژه های جذاب فراوان 
اســت منتها فقط معــدودی از آن به آنتن می رســند و 
غالب آیتم ها همان کلیشــه های رایج مصاحبه مردمی و 

مداحی است.

   مورد چهارم| مهمان ها
ســاختار ویژه برنامه های اربعین به این شکل است که 
مجری در قســمتی از برنامه با مهمان وارد گفت وگو 
می شــود. روز گذشته در شــبکه دو یک دکتر حضور 
داشــت که گفته هایش درباره اثرات معنوی زیارت و 
تجربیات عینی خود او باعــث ایجاد جذابیت و تفاوت 
شد.یا علی مشــهدی در من او وجهی دیگر از خود به 
نمایش گذاشت. حتما به کیفیت این دو مصاحبه نقد 
وارد هســت ولی این ها مثال هایی اســت تا مشخص 
شود می توان خارج از کلیشــه های مرسوم،به مصاف 
مهمان ها رفت. در ویژه برنامه های اربعین آنچه جایش 
خالی اســت، مهمان های خاص اســت. این برنامه ها 
از مهمان ها و حرف های کلیشــه ای لطمه می بینند. 
وانگهی نداشتن ایده های نو در ساختار و محتوا باعث 
شده ویژه برنامه های اربعین تلویزیون شبیه هم شوند 
و مخاطب نتواند تفاوتی میان آن ها قائل شــود. حالا 
وقت آن است تا این ویژه برنامه ها صاحب امضای خاص 
 خود باشــند؛ مثل اتفاقی که ماه عسل در رمضان رقم 

زد.

شبکه های مختلف تلویزیونی از چند روز پیش اقدام به پخش ویژه برنامه های متعدد با موضوع 
پیاده روی اربعین کرده اند. ایراد این برنامه شباهت به یکدیگر و عدم نوآوری و خلاقیت است. 

تحلیل هفت صبح را بخوانید

خبری  از خلاقیت نیست
یم

سن
د / ت

 نژا
می

سا
ر ح

 امی
س:

عک  
  

ان
ینی

حس
ی 

جرا
و با ا

ه د
بک

ه ش
رنام

ژه ب
وی    

رد
ا دا

جر
ق ا

و اف
ک 

ه ی
بک

ر ش
ا د

کیب
ش    



باشگاهبازیوتکنولوژی
 روزنامه صبح ایران  سال یازدهم  شماره 3041  یکشنبه  4 مهر  1400

باشگاهبازیوتکنولوژی
 روزنامه صبح ایران  سال یازدهم  شماره 3041  یکشنبه  4 مهر  1400

سقوط بیت کوین با ممنوعیت چین

با انتشار اخبار نسبتا قدیمی دال بر ممنوعیت تمامی تراکنش های مربوط به 
بازار ارزهای دیجیتال، ارزش هر بیت کوین با ریزش بیش از دو هزار دلاری به 
4۲ هزار دلار کاهش یافت. اگر پیگیر بازار ارزهای دیجیتال باشید، می دانید که 
مدتی است بازار در روند اصلاحی خود به سر می برد و قیمت بیت کوین پس از 
واکنش به محدوده حمایتی 40 هزار دلار، در حال باز پس گیری حمایت های از 
دست رفته بود. بااین حال، انتشار خبر جدیدی از چین در شبکه های اجتماعی 
منجر به ریزش دوباره بیت کوین شــد. به گزارش زومیت، خبر یادشــده در 
حقیقت به یادداشتی از بانک مرکزی چین مربوط می شود که مفاد آن در 1۵ 
سپتامبر منتشر شده بود و در نهایت، به صوت آنلاین در شبکه های اجتماعی 
و رسانه های خبری بازنشر شــد. این یادداشــت بیان می کند که عملا همه 
فعالیت های ارزهای دیجیتال به جز مالکیت آن ها غیرقانونی و جرم محسوب 
می شود. بالطبع ممنوعیت و مقررات جدید چین منجر به ترس، شک و تردید 
نسبت به آینده بازار می شود و همین امر سبب شــد تا بیت کوین تنها در یک 
ساعت بیش از دو هزار دلار از ارزش خود را ازدســت بدهد. این نخستین بار 
نیســت که بازار کریپتوکارنسی به اخبار منفی از ســوی چین واکنش نشان 
می دهد و تقریبا در تمامی موارد گذشته نیز به دلیل اهمیت استراتژیک چین 
شــاهد ریزش هایی حتی به مراتب بدتر بوده ایم. طبق روال معمول، به دنبال 
ریزش بیت کوین، سایر ارزهای دیجیتال نیز روندی نزولی را تجربه می کنند. 

معرفی تلفن هوشمند تاشو مایکروسافت

پس از مدت ها انتظار بالاخره شرکت مایکروسافت از اسمارت فون جدید خود 
موسوم به سرفیس Duo 2 رســما رونمایی کرد. این محصول دومین تلاش 
مایکروســافت در زمینه عرضه یک اســمارت فون اندرویدی با طراحی تاشو 
به شمار می رود. سرفیس Duo 2 طراحی شاخص مدل نسل اول را حفظ کرده و 
مشخصا بسیاری از انتقادات وارد شده به مدل قبلی را اصلاح نموده است. این بار 
مایکروسافت هندست جدید خود را به همراه یک ماژول دوربین متعارف، قابلیت 
اتصال به شبکه 5G، یک پردازنده جدید ونمایشگرهایی با اندازه بزرگ تر روانه 
بازار خواهد کرد. به گزارش آی تی رسان، دسترسی به کلیه مشخصه های فوق در 
یک اسمارت فون گران قیمت کاملا مطلوب است. بر اساس اعلام مایکروسافت، 
سرفیس Duo 2 از روز ۵ اکتبر )13 مهر ماه( با برچسب قیمتی 1۵00 دلاری 
قابل دسترس خواهد بود. ســرفیس Duo 2 همانند مدل نسل قبلی خود با 
رنگ آمیزی سفید عرضه شده و این بار کاربران به یک گزینه رنگی جدید یعنی 
مشکی نیز دسترسی خواهند داشت. این هندست مجهز به ۲ نمایشگر اولد ۵/8 
اینچی با رزولوشن 1344 در 189۲ پیکســل بوده و این نمایشگرها از طریق 
یک لولا به یکدیگر متصل می شوند. این مشخصه به کاربران امکان می دهد تا 

هندست خود را همانند یک کتاب باز کرده و آن را مانند یک چادر نگه دارند. 

تیم کوک در تعقیب افشاکنندگان اطلاعات
به نظر می رسد تیم کوک دیگر تحمل 
افشای اطلاعات محصولات شرکت اپل 
پیش از رونمایی را نــدارد. مدیرعامل 
اپل در یک ایمیل به کارکنانش اعلام 
کرده کارمندانی که اطلاعات را افشــا 
می کنند جایی در اپل نخواهند داشت. 
البته نکته جالب این اســت که همین 
یادداشــت تهدیدآمیز تیــم کوک به 
کارکنانش درباره عدم افشای اطلاعات 
هم به صورت کامل فاش شده است! به 
گزارش فارنت، تیم کوک یادداشتی را 
در روز سه شنبه هفته گذشته به کارمندانش ایمیل کرده که در آن درباره افشای 
اطلاعات محصولات اپل اظهار ناراحتی کرده است. نامه پس از مدتی کوتاه درز کرد 
و به دست وب سایت ورج رسید و این وب سایت حالا نامه تیم کوک را منتشر کرده 
است. تیم کوک در یادداشت نسبتا طولانی اش اعلام کرد که اپل در حال شناسایی 
افراد افشاگر در اپل است. همچنین افرادی که اطلاعات مهم را افشا می کنند هیج 
جایی در شرکت اپل نخواهند داشــت. بســیاری از اطلاعاتی که پیش از معرفی 
محصولات توسط افشاگران فاش می شــوند تنها حدس و گمان و پیش بینی هایی 

هستند که اکثرا به واقعیت تبدیل نمی شوند. 

قربانی کلاهبرداری رمزارز 
در تلگرام نشوید

امروزه، تلگرام بســتری مناســب برای تبــادل نظرات 
کاربرانش در زمینه ارزهای دیجیتال محسوب می شود و 
تقریبا همه پروژه های بزرگ مبتنی بر بلاکچین و جامعه 
رمزارزها از گــروه یا کانال تلگرامی برای اطلاع رســانی، 

بررسی و تحلیل بازار استفاده می کند.
بســیاری از کاربران نیز در ایــن گرو ه هــا و کانال های 
عضو می شــوند به امید آنکه بتوانند سوال ها ی رمزارزی 
خود را با متخصصان این زمینه مطرح کنند و پاســخی 
برایشــان بیابند یا بــا هم فکری افراد دیگــر تصمیماتی 
برای ســرمایه گذاری بگیرند. همین امر این پلتفرم را به 
مکانی مناسب برای ســودجویی بسیاری از کلاهبرداران 
تبدیل کرده اســت و بیشــتر کاربران نیز حداقل یک بار 
تا به حال با حمله این افراد مواجه شــده اند. به طورکلی، 
وجه اشــتراک تمام کلاهبرداری های ارزهای دیجیتال 
هدف قراردادن کاربرانی اســت که بــرای ورود به دنیای 
رمزارزها تجربه و دانش کافی ندارند یــا می خواهند راه 
صد ســاله را یک شــبه طی کنند. خوشــبختانه با کمی 
آموزش اولیــه و تغییراتی جزئی در تنظیمــات تلگرام، 
می توان از بیشــترِ این کلاهبرداری هــا در امان ماند و با 
خیال راحت و بدون نگرانی از این پلتفرم اســتفاده کرد. 
کلاهبرداری از طریق ســاخت گروه های جعلی و اضافه 
 کردن کاربران یا درخواست از آنها برای ملحق شدن به آنها، 
یکی از موفق تریــن و خطرناک ترین انواع کلاهبرداری ها 
در تلگرام است. روش کار در این نوع کلاهبرداری، ایجاد 
گروهی جعلی و بســیار شــبیه به گروهی معتبر و اصلی 
است. عکس های پروفایل، توضیحات معرفی ادمین های 
گروه، پســت ها و مکالمات یا حتی پیام های پین شــده 
در این گروه کاملا شــبیه به گروه اصلی اســت و تنها در 
برخی موارد بســیار جزئی با آن تفاوت دارد؛ اما حتما در 
آن پیامی وجود دارد که نشــانه ای از کلاهبرداری باشد: 
فرصت استثنایی خرید توکنی زیر قیمت. فروش فوری با 
تخفیف برای ۵ نفر اولی که در مراحل آغازی پروژه ای به 
آن ملحق شــوند. در این گروه ها، کاربران معمولا از گروه 
اصلی و از طرف خــود کلاهبردار ها به گروه جعلی دعوت 
می شــوند؛ به همین دلیل، تشــخیص جعلی بودن گروه 
دعوت شده پس از ملحق شــدن به آن کمی مشکل است. 
با اینکه کلاهبرداری از طریق ســاخت گروه های جعلی 
در تلگرام از هر روشی ساده تر اســت، به راحتی می توان 
از آن جلوگیری کرد. در تنظیمات اپلیکیشــن تلگرام، به 
قسمت امنیت و حریم خصوصی بروید و در گزینه گروه ها، 
دسترسی اضافه شدن به گروه ها را به مخاطبان من تغییر 
دهید. انجام اقدامات یادشده دسترسی کلاهبرداران برای 
اضافه کردن افراد به گروه های جعلی را از بین  می برد، اما 
باید همیشه به  یادداشت که اخبار را نیز از مراجع اصلی و 
معتبر دنبال کرد. اگر در ماه های اخیر به انجمن تلگرامی 
معروفی ملحق شده باشید، احتمالا با روش کلاهبرداری 
ادمین های جعلی آشنا هستید. در این روش، کلاهبرداران 
در کمیــن کاربرانی هســتند که در گروه هــای عمومی 
سوالی مطرح کنند یا درخواســتی مشورت یا پشتیبانی 
داشته باشند. سپس کلاهبرداران مستقیما به کاربر پیام 
می دهند، خود را ادمین یا پشتیبانی گروه معرفی می کنند 
و با ابراز علاقه برای پاسخگویی به ســوال مطرح شده از 
کاربر درخواســت می کنند تا کلیــد خصوصی یا عبارت 
بازیابی )seed phrase( خود را دراختیار آنها قرار دهد 
یا از او می خواهند در پلتفرم فیشــینگی که به این هدف 
طراحی کرده اند، وارد شــود و اطلاعات خود را ثبت کند. 
بیشتر پروفایل های این ادمین ها مشخصاتی کاملا شبیه 
به ادمینی حقیقی دارند؛ امــا با   توجه   به اینکه نام کاربری 
افراد در تلگرام منحصر به فرد اســت، حتما نام کاربری ای 
که برای خود انتخاب کرده اند، با نام کاربری ادمین اصلی 
تفاوت دارد. این نــام کاربری تاحدممکن شــبیه به نام 
کاربری ادمین اصلی است. برای مثال، ممکن است نامی 
مانند C0inMarketCap را با هدف تداعی کردن نام 
CoinMarketCap  انتخاب کنند. همچنین، برخی از 
ادمین های جعلی نام کاربری برای خود انتخاب نمی کنند 
یا تنها با اضافه کردن علامت @ در قسمت Bio پروفایل، 
ســعی می کنند کاربران را گمراه کنند. متاسفانه طعمه 
ادمین های جعلی بیشتر کاربران کم تجربه ای هستند که 
به راحتی فریب می خورند. با این حــال، اگر بعد از تماس 
ادمینی به جعلی بودن هویت او شک کردید، کافی است 
نام کاربری او را برای پیداکردن پست ها یا نوشته هایش در 
گروه جست وجو کنید. در دو حالت، احتمال جعلی بودن 
این شخص وجود دارد: جست وجو نتیجه ای نداشته باشد. 
درکنار نام کاربری او برچسب ادمین وجود نداشته باشد. 
نتیجه هرچه باشد، به خاطر داشته باشید که اگر شخصی 
مستقیم یا غیرمســتقیم کلید خصوصی، عبارت بازیابی 
یا سایر اطلاعات شــخصی تان را از شما درخواست کرد، 
حتما کلاهبردار است و در هیچ شرایطی این اطلاعات را با 

شخص دیگری به اشتراک نگذارید.

   صنعت بازی شامل بازیگران مختص به خود 
اســت و در کنار آن ســهامداران نیــز به دنبال 
هدف های مشخصی هســتند. این عوامل باعث 
رشــد مداوم این بخش در حوزه تکنولوژی های 
جهانی شــده اســت. برای بازی های محبوب و 
پرطرفدار نیاز به پول دارید. در حالی که بعضی 
از این بازی ها به بازیکن اجازه می دهند تا طلای 
دیجیتال انباشت کنند اما برای اغلب بازیکنان 
این روش چندان جذاب نیست و وقت گیر خواهد 
بود. این بازیکنان ترجیح می دهند تا از پول های 
فیــات )ماننــد دلار و ریال( بــرای خریدهای 

درون برنامه استفاده کنند.
کارآفرینان بــازی و توســعه دهندگان به یک 
محیط امن و سالم برای توسعه، لانچ پروژه های 

بازی و نهایتا کسب درآمد نیاز دارند.
بازیکنان می بایست به صورت کاملا ایمن بتوانند 
دارایی های داخل بــازی را خرید و فروش کنند 
به همین دلیل آنها بــرای معاملات امن به یک 
پلتفرم مناســب نیاز دارنــد. بازیکنان ممکن 
اســت بازی های مختلفی بازی کنند و در این 

بازی ها اقدام بــه ایجاد پروفایل هــای کاربری 
خــود می کنند. آنها دوســت دارنــد بتوانند از 
یک پروفایل در تمام بازی ها اســتفاده کنند به 
همین دلیل این مسئله زمینه دیگری است که 

تکنولوژی می تواند کمک بسزایی داشته باشد.

   تعــداد بازیکنانــی کــه روی دارایی های 
نامحسوس خود حســاب باز می کنند روز به روز 
افزایش می یابد. به همین دلیل ما هر روز بیشتر 
شاهد صرف بیشــتر پول واقعی برای بازی های 
مجازی هســتیم. هنگامی که این عمل تشدید 
شــود در واقع آن بخش از فناوری وارد مرحله 
فناوری برهم زننده شده است که در آن مبانی 
رقابت فناوری و بازار ها تغییر می کنند. هنگامی 
که بازیکنان بازی آنلاینی را بــازی نمی کنند، 
آنها می بایست دارایی های مجازی داخل بازی 
را به شــکلی ایمن ذخیره کنند. در حال حاضر، 
این دارایی ها در سرورهای متمرکز شرکت های 
بازیسازی ذخیره می شوند. این روش ذخیره برای 
هکر ها یک هدف آســان خواهد بود. تکنولوژی 

بلاکچین می توانــد در اینجا تفــاوت زیادی را 
ایجاد کند. آیا شــما تا به حال بازی های آنلاین 
را بازی کرده اید؟ اگر جواب شــما مثبت است 
پس تجربه آن را دارید و می دانید که شما تحت 
هیچ شرایطی مالک دارایی هایی که داخل بازی 
خریداری کرده اید، نیستید و همه آن در مالکیت 
شرکت سازنده بازی اســت. این مسئله فرصت 
دیگری برای تکنولوژی هــای برهم زننده ایجاد 
می کند. آیا تا به حال به خاطر خاموش شــدن یا 
بسته شدن دائمی سرور های بازی آنلاین مورد 
علاقه تان قلبتان شکسته؟ یا احساس کرده اید 
که قوانین بازی به صورت ناگهانی و خودســرانه 
توسط ســازنده بازی یا چیتر ها تغییر کرده اند؟ 
فناوری بلاکچین می توانــد مانع عواملی که در 
بازار بازی های فعلی اختلال ایجاد می کنند، شود. 
آیا تا به  حال حس کرده اید که اســتعداد تولید 
بازی سرگرم کننده را دارید اما از پس ساخت آن 
بر نمی آیید چون شرکت های سازنده بازی شما 
را اســتخدام نمی کنند؟ فناوری اي که بتواند به 
توسعه دهندگان با استعداد میدان دهد، می تواند 

یک تغییر بزرگ در صنعت بازیسازی باشد.

   به عنوان یــک بازیکن آیا تــا به حال حس 
کرده اید اگر امکان همکاری با توسعه دهندگان را 
داشتید، می توانستید بازی را سرگرم کننده تر و 
جذاب تر کنید؟ اگر فناوری بتواند مدل بیزینسی 
را ارائه دهد که تعامــل و همکاری نزدیکی بین 
بازیکن و توســعه دهندگان بازی صورت گیرد، 
می تواند این صنعت را برای همیشه دچار تحول 
شگرفی کند. آیا تا به حال حس کرده اید که اگر 
شرکت سازنده بازی اجازه ساخت اشکال خاص 
و نادر از دارایی هــای داخلی بــازی را می داد، 
بازی ها می توانستند ســرگرم کننده تر باشند؟ 
در این زمینه هم بلاکچین می تواند کمک کند. 
بازیکنان اغلب شــاهد تراکنش هــای جعلی و 
کلاهبرداری در بستر بازی های مجازی هستند؛ 
به کمک فناوری بلاکچین می تــوان این بُعد را 
نیز تحت  تاثیر قــرار داد. پلتفرم های بلاکچین 
از تکنولوژی هــای رمز نگاری اطلاعات بســیار 
قدرتمند، مانند کلید خصوصی و عمومی، برای 

ایمن کــردن تراکنش هــای توکن های کریپتو 
استفاده می کنند. با تکنولوژی محاسبات، امروز 
دیگر امــکان هک کردن اطلاعــات رمزنگاری 
شده غیر ممکن شده اســت. در کنار رمزنگاری 
قدرتمند، خاصیت دیگر کریپتــو غیر متمرکز 
بودن آن اســت. هکرها امکان از بین بردن یک 
شبکه غیر متمرکز را ندارند زیرا فقط یک سرور 
متمرکز وجود ندارد. گره ها اطلاعات توزیع شده 
پایــگاه داده را به صورت اشــتراکی نگهداری 
می کنند و هر گره اطلاعات کاملی در پایگاه داده 
دارد. هکر ها نمی تواننــد تراکنش های موجود 
در شــبکه بلاکچین را حذف یا دستکاری کنند 
 DDoS و مهم تر اینکه امــکان اجرای حملات
بر روی چنین شــبکه هایی غیر ممکن اســت. 
شــبکه های بلاکچین از روش POW یا همان 
اثبات کار و ســایر الگوریتم های توافق عام برای 
ایمن نگه داشتن شبکه استفاده می کنند. با این 
اوصاف، توسعه دهندگان و کارآفرینان با خیالی 
آســوده و محیطی امن می توانند به تولید بازی 

بلاکچین بپردازند.

هادی ابراهیمی | این روزها با داغ شدن بحث بلاکچین و ارزهای دیجیتال، مردم به دنبال 
راهی برای وارد شدن به این عرصه و سودآوری از آن هستند. با یک جست وجوی ساده 
در اینترنت می توان به ماهیت بلاکچین پی برد اما کاربردهای این تکنولوژی بی حد و مرز 
هستند. در واقع از نظر بسیاری بلاکچین کلید حل بسیاری از مشکلات بانکی و امنیتی 
است. همانطور که بلاکچین در حال رشد و توسعه خود است، صنعت بازی نیز از این تحول 
در امان نمانده و درگیر تغییر و تحولات جدی در این زمینه شــده است. قبل از اینکه 
وارد مبحث تاثیر بلاکچین بر صنعت بازیسازی شویم بهتر است نگاهی به مشخصه ها و 

بازیگران این صنعت مهم و پر حاشیه بیاندازیم.

  بازی ایرانی

از همین ابتدا باید بگوییم ایــن پاپالند یک بازی 
امتیازی اســت. یعنی آنکه هرچقدر بیشتر پیش 
بروید امتیاز بیشــتری کســب می کنید و با آنها 
می توانید به امکانــات خاص قرار داده شــده در 
بازی دســت پیدا کنید. به عبارتــی امتیاز جمع 
کنید، شــخصیت بــازی را تغییر دهیــد، یا آن را 
شخصی سازی کنید. هنگامی که برای اولین بار آن 
را بازی می کنید به نظر همه چیز ساده می آید ولی 
گول ظاهر ســادگی این بازی را نخورید. این بازی 
به راحتی می تواند شــما را ســاعت ها درگیر کند. 
شخصیت داستان پرواز می کند. شما وظیفه دارید 
با لمس صفحه و تپ زدن بر روی  آن ، شخصیت را 
به هر طرفی که می خواهید حرکت دهید. اما چرا 
باید اینکار را بکنید؟! جواب ساده است. دشمنانی 
که منتظر شما هســتند و مدام شما را مورد هدف 

قرار می دهند. شما باید بدون برخورد به دشمنان و 
رهایی از دام ها و حمله هایشان ، دلقک های بادکنکی 
را بترکانید و یا مهمات هواپیمای جاسوس دشمن را 
دریافت کنید. به همین سادگی شما امتیاز و تجربه 
جمع خواهید کرد. سکه نوا و پاک کن را هم در طول 
جریان بازی با پیش روی مراحل به دست می آورید 
اما می توانید آنها را نیز به طور مجزا خریداری کنید 
و یا با دیدن فیلم تعدادی از آنها را رایگان به دست 
آورید. در این بازی 10 دشــمن جذاب دارید! بله 
جذاب. تعجب نکنید. چرا که آنقدر خوب طراحی 
شده اند که حس واقعی یک دشــمن را به شما القا 
می کند. بعضی از آنان نیز شکست ناپذیرند. هر یک 
از این دشمن ها نوع حمله ، نحوه کشتن و شکل تیر 
یا نحوه آسیب رســانی متفاوتی دارند.  برای مثال 
درخت گوشتخوار ، بســیار گرسنه و عصبانی است 

و خواب طولانی دارد و زمانی که بیدار شود شروع 
به خوردن می کند. اگر نزدیکش شــوید از خواب 
بیدار می شــود و اگر آنجا بمانید خورده می شوید. 
اما توصیه می کنیــم حتما به او نزدیک شــوید و 
بیدارش کنید، سپس فرار کنید. این کار بسیار حس 
خوبی دارد. اما اصلی ترین دشمنان این بازی همان 
سربازها هستند که انواع مختلفی دارند. برای مثال 
کماندو، تک تیرانداز ، آقای گنده ، ماشین جنگ که 
همگی اینها تیر پرتاب می کنند که البته در شکل 
تیر نیز متفاوت هستند. همانند بازی های هم سبک 
این بازی ، شــما می توانید شــخصیت اصلی بازی 
را تغییر دهید. وجود 6 شــخصیت متفاوت در این 
بازی ، یکی از جالب ترین قسمت های این بازی است. 
برای به دست آوردن هر یک از این شخصیت ها باید 
امتیازات به دست آورده را خرج کنید. همچنین هر 

شخصیت براســاس دو معیار امتیازدهی شده اند و 
نمی توان گفت گران ترین شــخصیت کامل ترین 
امتیازات را دارد که این را بســیار دوست داشتیم. 
همچنین می توانید به هر شخصیت وسایلی اضافه 
کنید و آن را شخصی ســازی کنید. برای استفاده 
از وســایل نیز باید پاک کن داشته باشید! هنگامی 
که بخواهید وســیله ای را اضافه کنید ، آن وسیله 
به وســیله پاک کردن خطوط کشیده شده بر روی 
آن به دست می آید که این کار در دنیای کاغذ تنها از 
پاک کن بر می آید. همچنین وجود کارت هایی برای 
هر شــخصیت ، کمک خوبی به بهبود آن می کند. 
وجود 10 کارت که ما آن را کارت حالت می  نامیم 
)هر کارت حالتی را بیان می کند ، برای مثال کارت 
خندان ، کارت روح و...( به بهتر بازی کردن در این 

دنیای کاغذی بسیار کمک می کند. 

ذره بین
شبنم توایی

 
  آتلیه

هر سال شاید بیش از هزار بازی در نقاط مختلف دنیا منتشر می شود. بازی هایی که برخی از آنها را شاید حتی اسمشان را هم نشنوید اما مخاطب های خاص خود را به همراه دارند. در بخش آتلیه به جدیدترین بازی های منتشر شده در یک هفته اخیرمی پردازیم. از 
آثار پرهزینه و جدی برای کنسول ها و کامپیوتر گرفته تا بازی هایی که برای پلتفرم های همراه منتشر می شوند. این هفته چی بازی کنیم؟

  
Death Stranding
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دو سال از انتشار نسخه اصلی 
دث استرندینگ می گذرد و حالا 
این بازی به شکل بهبودیافته در 
اختیار دارندگان پلی استیشن 5 
قرار گرفته. بازی ای که با گیم پلی 

متفاوت خود توانست نظر بسیاری 
از گیمرها را جلب کند. اکنون اما 

به جز اضافه شدن محتوای جدید، 
شاهد بهبود گرافیکی بازی برای 

کنسول سونی هستیم.

  
پیشی پاپ

          سازنده زیروان
         متوسط امتیاز 10 هزار

در ادامه ترند بازی های تری مچ یا 
جورکردنی به سراغ پیشی پاپ 

رفته ایم که سعی کرده همان اصول 
همیشگی را با ظاهری آشنا طراحی 
کند. اثری که شاید سخت ترین کار 

در آن پیدا کردن نکته ای جدید 
باشد. با این حال پیشی پاپ شاید 

نوآوری خاصی نداشته باشد اما 
از ساختاری استاندارد استفاده 

می کند.

نقاشی ها جان می گیرند
  بررسی کوتاه

ورود انیمیشن سازها به صنعت بازی

ایران مافیا
          سازنده گروه سبز

         متوسط امتیاز 20 هزار
افزایش محبوبیت مافیا و گرایش تولیدکننده های محتوا 

نسبت به این بازی باعث شد تا موج جدیدی از مخاطب ها به 
سراغش بروند. طی هفته های گذشته بازی های مافیا مختلفی 

را برای اندروید مرور کرده ایم و این بار نوبت به ایران مافیا 
رسیده. اثری که همان اصول اولیه مافیا را به شکل مناسب و 

آنلاین در اختیار شما قرار می دهد.

  
Sable
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سفر به سیاره های ناشناخته همواره از جذابیت زیادی برای 
انسان برخوردار بوده. جدیدترین بازی ای که این رویکرد را 

دنبال می کند، Sable است. اثری مستقل که سعی کرده با 
نگاهی هنری سراغ ماجرا رفته و اتمسفری متفاوت را پیش روی 

مخاطب ها قرار دهد و آنها را وارد دنیایی ناشناخته کند.

جاه طلبی را باید از آن واژه هایی به حســاب آورد که 
مانند شمشیر دولبه عمل می کند؛ گاهی اوقات نتیجه 
جاه طلبی خوب و گاهی افتضاح خواهد بود. هنگامی 
که  بازی Kena: Bridge of Spirits معرفی شد، با 
خود گفتیم که سازندگان تمام تلاش خود را کرده اند 
تا یک بازی در حد انیمیشــن های پیکســار بسازند. 
 )Kena( داستان بازی در مورد دختر جوانی به نام کینا
است که به عنوان هدایت کننده ارواح به جهان پس از 
مرگ فعالیت می کند. او در بدو ماجرا متوجه می شود 
که دنیای اطرافــش درگیر اتفاقات عجیبی شــده و 
موجودات تاریکی در گوشــه و کنار این دنیای بزرگ 
حکمرانی  می کنند. کینا در ابتــدا از ابعاد این ماجرا 
بی اطلاع است و نمی داند که این تاریکی تا چه حد دنیا 
را تهدید می کند اما از طریق دو کودک به نام های سایا 
و بنی می فهمد که برادر این دو راهی سفری دور و دراز 

شده و هرگز برنگشته اســت. از اینجا سفر کینا آغاز 
می شود و او با ورود به هر سرزمین، بیشتر از گذشته 

دنیا سر در می آورد.
کینا شــخصیت آرامی دارد اما گذشته چندانی از او 
در اختیــار مخاطب قرار نمی گیــرد و حتی با اینکه 
در مقطعی، اشــاره کوچکی به پیشینه اش می شود، 
اما بازهم خبری از شــخصیت پردازی محکم نیست. 
شــخصیت های جانبی مانند ســایا و بنی به مراتب 
پرداخت شده تر هســتند و حتی آنتاگونیست بازی 
هم جزئیات بیشــتری از کاراکتر اصلــی برخوردار 
اســت که این مورد جای تعجــب دارد. البته یکی از 
ایرادهای کاراکتر کینا به صداپیشه او برمی گردد که 
دیالوگ های خود را بسیار ساده و به دور از حس بیان 
می کند. این اتفاق برای برخی دیگر از کاراکترها افتاده 
است که برای بازی نمره منفی محسوب می شود. البته 

در این بین، شخصیت توشی )Toshi( بسیار خوب 
و با ظرافت اجرا شــده که به جای او، ماساشی اوداته 
صحبت کرده اســت؛ اوداته سابقه بازی در فیلم های 
نامه هایی از ایووجیما و همچنین آخرین سامورایی 
 Kena: را در کارنامــه اش دارد. موســیقی در بازی
Bridge of Spirits در یک کلام محشــر است و 
به قدری به جذابیت بصری کمک می کند که گاهی 
احساس می کنید که شــاید بهتر باشد تا کمی مکث 
کنید و از ترکیب جادویی تصویر و موســیقی لذت 
ببرید. قطعاتی که جیسون گالاتی برای بازی نوشته، 
ترکیبی از ژانر کلاسیک و موســیقی تبت است که 
به خوبی با یکدیگر ترکیب شده اند. قطعات ارکسترال 
به هنگام مبارزه با باس فایت ها به اوج خود می رسند 
و مخاطــب را در بازی غرق می کنند. خوشــبختانه 
موسیقی ها به جز یکی دو تم، آنقدر مستقل نیستند 
که این مورد نشــان از وابســتگی صــدا و تصویر به 
یکدیگر دارد؛ موضوعی که آهنگسازهای مدرن، آن 

را به درستی در آثارشــان رعایت می کنند. به تصویر 
اشاره کردیم، بد نیست چند کلمه از جلوه های بصری 
 Kena: Bridge of بازی بگوییــم. تیم گرافیــک
Spirits فوق العاده عمل کرده و با استفاده از موتور 
آنریل  4 توانســته تصاویری بدیع و چشم نواز خلق 
کند. محیط ها بسیار زیبا و رویایی طراحی شده اند و 
بازیکن دائما می خواهد که به جای شخصیت اصلی، 
خودش در آن مناطق حضور داشــته باشــد. البته 
نباید فراموش کرد با عنواني طرف هستیم که هزینه 
ساخت بالایی نداشــته و قرار نیست تا با وسعت دید 
عجیب و غریب روبه رو شــویم. برخی از محیط های 
دوردست فوق العاده به نظر می رسند و مشخص است 
که بازیکن به آن مناطق دسترسی نخواهد داشت و در 
نقطه مقابل، بخش هایی که قابل دسترسی هستند و 
از دور به آنها نگاه می کنید، گاهی اوقات کم جزئیات 
می شــوند. با این حال در این بخش هم تیم گرافیک 
عملکرد قابل قبولی به نمایــش می گذارد که باید به 

آنها تبریک گفت. بازی روی سخت افزار پلی استیشن 
۵ با نرخ فریــم 60 در حالــت Performance و 
رزولوشن الترا اچ دی آپسکیل شده اجرا می شود و اگر 
بخواهید به صورت الترا  اچ دی کامل بازی کنید، نرخ 
فریم به 30 می رســد. البته گاهی اوقات با افت فریم 

در هر دو حالت روبه رو هستیم اما این افت به شکلی 
نیست که به تجربه شما صدمه بزند. برای لودینگ هم 
خیالتان راحت باشــد زیرا به کمک سخت افزار نسل 
نهمی سونی، این عدد در بیشترین حالت از سه ثانیه 

بیشتر نخواهد شد.

  
Diablo 2
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چند دهه از عرضه دومین قسمت از مجموعه دیابلو 
گذشته و حالا تولیدکنندگان آن یعنی بلیزارد، 

نسخه ای بهبودیافته و بازسازی شده از آن را در 
اختیار گیمرها قرار داده اند. نسخه ای که از دید 

گیم پلی هیچ تغییری نسبت به گذشته نداشته و 
سازندگان تمام تمرکز خود را روی بهبود گرافیکی 

قرار داده اند.

  بی سیم

با شارژرهای تلفن همراه خداحافظی کنید
کمیسیون اروپا می خواهد با ارائه لایحه ای جلوی تولید زباله های الکترونیکی 
بیشــتر را بگیرد. یکی از مــوارد عنوان شــده در این لایحه حذف شــارژر از 
جعبه گوشــی های هوشمند است. لایحه پیشــنهادی جدید کمیسیون اروپا 
می تواند تغییر شگرفی را در بازار گوشی های هوشــمند ایجاد کند. بر اساس 
این لایحه شــارژر باید از جعبه تمامــی دســتگاه های الکترونیکی از جمله 
گوشی های هوشمند حذف شــود. همچنین شاهد همگام شــدن استاندارد 
شــارژ ســریع خواهیم بود. به گزارش گجت نیوز، این لایحه به گوشــی های 
هوشمند،تبلت ها،دوربین ها، هدفون ها، اسپیکر های پرتابل و کنسول های بازی 
دستی مربوط می شود. در این لایحه به صورت رسمی چهار مورد عنوان شده 
 USB-C :است: یک درگاه شارژ یکسان برای تمامی دستگاه های الکترونیکی
به عنوان درگاه مشترک استفاده خواهد شد. یکسان شدن استاندارد فناوری 
شارژ سریع: این مورد می تواند جلوی محدود کردن بدون توجیه سرعت شارژ 
توســط تولیدکنندگان مختلف را بگیرد و همچنین می تواند اطمینان حاصل 
کند که سرعت شــارژ در هنگام استفاده از هرگونه شــارژر سازگاری یکسان 
خواهد بود. حذف شارژر از جعبه دســتگاه های الکترونیکی: کمیسیون اروپا 
اعلام کرد که کاربران حاضر در اتحادیه اروپا به طور متوسط سه شارژر دارند؛ اما 
تنها از دو شارژر استفاده می کنند. ارائه اطلاعات بیشتر به کاربران: شرکت های 
تولیدکننده گجت های الکترونیک باید اطلاعات بیشتری را درباره سرعت شارژ 
و جزئیات پشتیبانی از شارژ سریع به خریداران ارائه دهند.به گفته کمیسیون 
اروپا، کاربران اروپایی سالانه ۲.4میلیارد یورو خرج خرید شارژ به صورت مجزا 
می کنند و همچنین به صورت تقریبی ســالانه 11هزار تن زباله الکترونیکی 
به خاطر شارژرهای اســتفاده نشده یا دور انداخته شــده، تولید می شود. آنها 
امیدوارند که لایحه پیشنهادی بتواند ســالانه ۲۵0میلیون یورو صرفه جویی 
اقتصادی برای کاربران داشته باشد. پیروی فناوری شارژ سریع از یک استاندارد 
مشخص نیز یک نکته جالب اســت. در حال حاضر بسیاری از تولیدکنندگان 
گوشی چینی از استاندارد های شارژ سریع متفاوت برای رقابت با یکدیگر بهره 
 USB-C Power می برند؛ اما در آینده مجبور خواهند شد از نوعی شارژ سریع

Delivery استفاده کنند.

 بازی های ویدئویی 
زیر سایه رمزارز

گزارشی از شیوه های تازه درآمدزایی صنعت بازی با کمک 
بلاکچین

اطلاعاتی از بازی جدید 
جنگ ستارگان

به تازگی شایعاتی منتشر شده اند که 
به در دست ساخت بودن یک بازی 

Star Wars جدید توسط استودیوی 
کوانتیک دریم، سازندگان عناوین 

 Detroit Become و Heavy Rain
Human اشاره دارند. این شایعه 

 Gautoz ابتدا از طرف یوتیوبری به نام
مطرح شد. به گفته او، پس از به اتمام 

 Quantic رسیدن قرارداد استودیوی
Dream با سونی، این توسعه دهنده 

فرانسوی به دنبال یک همکاری با 
دیزنی بوده است. علاوه بر این، تام 

هندرسون از وب سایت دوال شاکرز 
مدعی شده که او نیز چنین چیزی 
را از منابع خود شنیده. هندرسون 

در گزارش خود عنوان کرده که این 
بازی استار وارز جدید، به مدت 18 ماه 

توسط کوانتیک دریم در دست ساخت 
بوده است. او همچنین در ادامه 

گفته که طبق شایعاتی که به گوش 
می رسند، ممکن است مراحل اصلی 
توسعه این عنوان طی چند ماه اخیر 

آغاز شده باشد.  

گ
الو

آن

محمد طالبیان |یکی از بزرگترین غافلگیری های ســونی طی همایش پلی استیشن 5 شوکیس 
معرفی بازی اسپایدرمن 2 با یک تریلر هیجان انگیز بود. نسخه اول بازی Spider-Man به همراه 
The Last of Us  و God of War جزو پرفروش ترین بازی های تاریخ ســونی به شمار می آیند و 
شرکت ژاپنی انتظار دارد نسخه دوم حتی رکورد شماره اول را هم بهبود ببخشد. موضوعی که با 
توجه به کیفیت بالای عناوین استودیو اینسامنیاک  اصلا بعید نیست. هرچند تقریبا دو سال تا زمان 
عرضه اسپایدرمن 2 باقی مانده و اطلاعات رسمی منتشر شده از این بازی بسیار اندک است اما بر 
اساس همان تریلر کوتاه و صحبت های مسئولین اینسامنیاک حقایق مهمی از اسپایدرمن 2 فاش 

شده که در ادامه به بررسی آنها می پردازیم.

بر اساس مشــاهدات مخاطبان تیزبین مرد عنکبوتی 
 Spider-Man:  داستان نسخه دوم پس از حوادث
Miles Morales جریــان دارد. هرچنــد هنــوز 
مشخص نیست داستان اسپایدرمن ۲ دقیقا چه مدت 
پس پایان مایلز مورالز دنبال می شــود امــا در تریلر 
نخست شاهد این بودیم که لباس مرد عنکبوتی هر دو 
شخصیت پیتر پارکر و مایلز مورالز دچار تغییراتی شده 
که این موضوع درســت بودن این فرضیه که داستان 
 Spider-Man: Miles اسپایدرمن ۲ بعد از حوادث
Morales جریان دارد را تایید می کند. حضور پیتر 
و مایلز در تریلر معرفی اســپایدرمن ۲  باعث شــد تا 
بسیاری از مخاطبان حدس بزنند که این عنوان اثری 
co-op خواهد بود. با این حال به نظر می رسد تمرکز 
کامل سازندگان روی ساخت یک بازی کاملا تک نفره 
است. رایان اشنایدر از مدیران عالی رتبه اینسومنیاک 
مدتی پس از انتشار تریلر تایید کرد اسپایدرمن ۲ یک 
تجربه تک نفره خواهد بود. بر این اساس می  توان گفت 
که کاربران بخش هایی از بــازی در نقش پیتر پارکر 

ظاهر خواهند شد و در بخش های دیگر در نقش مایلز 
مورالز. ویژگی که در نســخه اول هم به صورت خیلی 
محدود شاهدش بودیم. همانطور که پیتر پارکر تنها 
مرد عنکبوتی دنیای مارول نیســت ، ونوم هم تاکنون 
 Eddie .در قالب شخصیت های مختلفی ظاهر شده
Brock به عنوان مشهورترین ونوم شناخته می شود. 
یعنی همان شــخصیتی کــه در اکثــر کمیک بوک ، 
انیمیشن ها و فیلم سینمایی ونوم در نقش این موجود 
ظاهر شده بود اما به نظر می رسد که ونوم اسپایدرمن ۲ 
نه تنها Eddie Brock نیست بلکه او »هری آزبورن« 
صمیمی ترین دوست پیتر است. با اینکه هری هم مثل 
پدرش عموما به عنوان Green Goblin شــناخته 
می شود اما بر اساس سکانس پایانی نسخه ۲018 این 
بار بدن هری میزبان سیمبیوت )Symbiote( است. 
جالب است بدانید که این نخستین باری نیست که ما 
شاهد حضور هری به عنوان ونوم هستیم و در مجموعه 
انیمیشن Ultimate Spider-Man هم این هری 
بود که در نقش ونوم ظاهر شــد. از آن جالب تر اینکه 

بسیاری از طرفداران مرد عنکبوتی باور دارند ونوم در 
اسپایدرمن ۲ یک شخصیت کاملا منفی نیست و حتی 

ممکن است به کمک پیتر و مایلز برود.

حضور دیگر ابرقهرمانان مشــهور مارول در ســری 
بازی های Spider-Man به هیچ وجه تازگی ندارد. 
 Spider-Man: مثلا یکی از مهم ترین نمونه ها بازی
Web of Shadows  محصول ســال ۲008 است 
که در آن ولورین به عنوان شخصیت مکمل در داستان 
بازی حاضــر بود. معرفــی بازی ولورین در مراســم 
پلی استیشن ۵ شــوکیس باعث شــد تا بسیاری از 
دوستداران مارول بر این باور باشند که این شخصیت 
محبوب در اســپایدرمن ۲ هم حضور خواهد یافت. 
ماجرا زمانی جالب تر شد که اینسومنیاک تایید کرد 
 Wolverine و Spider-Man که هر دو مجموعه
برخلاف دیگر بازی های مــارول در یک جهان کاملا 
مشترک دنبال می شــوند. با این حساب اصلا عجیب 
نیســت که لوگان قبل از بازی خودش ، سری به پیتر 

پارکر و مایلز مورالز بزند. همانطور که گفتیم ممکن 
است ونوم اصلا شــخصیت بد نســخه جدید نباشد 
مخصوصا اینکه دیالوگی که در ابتدای تریلر شــنیده 
می شود ارتباطی به ونوم ندارد. حالا سوال اینجاست 
پس چه کســی انتظار پیتر و مایلز و چه بســا هری 
را می کشــد که در جواب باید گفــت احتمالا کراون 
شکارچی یا همان Kraven the Hunter. کراون 
که توسط اســتن لی فقید و اســتیو دیتکو طراحی 
شــده یکی از قدیمی ترین دشــمنان مرد عنکبوتی 
اســت. با این حال عمده شــهرت او به خاطر حضور 
در کمیک بوک Kraven’s Last Hunt محصول 
1987 است که از آن عموما به عنوان یکی از بهترین 
مجموعه داســتان های تاریخ Spider-Man یاد 
می شــود. دیالوگ های تریلر نخســت اسپایدرمن ۲ 
هم به شــدت شــبیه به همان مکالماتی است که در 
Kraven’s Last Hunt شاهدش بودیم. هرچند 
هنوز این موضوع تایید نشــده اما به نظر می رسد به 

احتمال بسیار زیاد کراون بدمن اصلی بازی باشد.

اکثر طرفداران مرد عنکبوتی انتظار داشتند که ونوم 
در شماره دوم حاضر باشد و نخستین تریلر بازی هم 
این موضوع را تایید کرد. خبر خوشحال کننده اینکه 
صداگــذاری »ونوم« برعهده فردی اســت که بارها 
هنر خود را در بازیگــری و صداگذاری به مخاطبان 
ثابت کرده. او کسی نیســت جز »تونی تاد« بازیگر 
کهنــه کار آمریکایی که عمومــا به خاطر هنرنمایی 
در نقش »کندی من« در ســری فیلم های ترسناک 
Candyman  شناخته می شــود. تاد تا کنون در 
فیلم ها و سریال های مشــهوری ایفای نقش کرده 
که از بین آنها می توان به Platoon ساخته مشهور 
الیور اســتون ، مجموعه Final Destination و 
ســریال ۲4 اشــاره کرد. کارنامه در او صداگذاری 
حتی بهتر است و باید بدانید که او استاد صداگذاری 
کاراکترهای منفی است چون پیش تر صداگذار فالن 
 Transformers: Revenge of the در فیلــم
Fallen و Darkseid در مجموعه انیمیشن های 

DC بوده. 

بازگشت مرد عنکبوتی
هر آن چیزی که از قسمت دوم بازی ویدئویی »اسپایدرمن« می دانیم
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مهم ترین اخبار تکنولوژی در هفته ای که گذشت
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   نکته بازی

   گزارش

پنجمین پیروزی پیاپی بایرن مونیخ در بوندسلیگا
بایرن مونیخ موفق شــد در دیدار برابر گروتر فورث به پیروزی 3بریك 
برسد. دو تیم در شرایط کاملا متفاوتی به مصاف هم رفتند. بایرن مونیخ 
از پنج دیدار گذشته خود 13 امتیاز گرفته بود و هم امتیاز با وولفسبورگ 
در صدر جدول قرار داشــت. تیم تازه صعود کرده گروتر فورث تنها یک 
امتیاز گرفته و در قعر جدول قرار گرفتــه بود. در نیمه اول بایرن مونیخ 
مطابق انتظار خیلی از حریفش پیش افتاد. توماس مولر موفق شــد در 
دقیقه 10 قفل دروازه گروتر فورث را باز کند. در دقیقه 31 یاشوا کیمیش 
با پاس گل لروی سانه اختلاف را دو برابر کرد. نیمه اول با پیروزی 2برصفر 
مهمان به پایان رســید. در نیمه دوم بنجامین پاوار مدافع فرانســوی 
باواریایی ها در دقیقه 48 با دریافت کارت قرمز مســتقیم از زمین بازی 
اخراج شد. اما شــاگردان یولین ناگلزمان موفق شدند بازی را به خوبی 
اداره کنند و در دقیقه 68 گریسبک به اشتباه دروازه خودی را گشود. در 
دقیقه 87 سدریک ایتن توانست یکی از گل های خورده را جبران کند 

و در نهایت این دیدار با پیروزی3 بر یك بایرن مونیخ به پایان رسید.

کومان از دو بازی آینده بارسلونا محروم شد
کمیته رقابت های لالیگا به صورت رسمی اعلام کرد که رونالد کومان، 
سرمربی هلندی بارسلونا دو جلســه از هدایت تیمش در لالیگا به دلیل 
کارت قرمزی که از داور مسابقه برابر کادیز دریافت کرد، محروم خواهد 
بود. در واقع رونالد کومان به دلیل توهین به کارلوس دل سرو، داور این 
مسابقه، از سوی آقای کارلوس دل ســرو با کارت قرمز مواجه و از زمین 
مسابقه اخراج شــد و در دو بازی آینده بارســلونا در لالیگا برابر لوانته 
و اتلتیکو مادرید محــروم خواهد بود و احتمالا آقای آلفرد شــرودر، از 
کمک های مرد هلندی روی نیمکت آبی اناری ها، سرمربی بارسلونا در 
این دیدار خواهد بود و کار هدایت شاگردان کومان مقابل این دو تیم ذکر 
شده را بر عهده خواهد گرفت. این اتفاق ســال گذشته هم برای رونالد 
کومان در اواخر فصــل رخ داد و اتفاقا یکی از بازی هایی که ســرمربی 
بارسلونا از دســت داد، بازی برابر اتلتیکومادرید در استادیوم نیوکمپ 
شهر بارسلون بود که آن بازی در نهایت با نتیجه تساوی به پایان رسید و 

دو تیم امتیازات را تقسیم کردند.

دوناروما به ایتالیا برمی گردد؟
یوونتوس یک بار دیگر شــانس جدی برای جذب دوناروما را دارد زیرا 
دروازه بان ایتالیایی اصلا انتظار نداشــت که نیمکت نشین کیلور ناواس 
باشــد و به عنوان دروازه بان دوم تیم فرانســوی انتخاب شود. دوناروما 
می داند برای رقابت با کیلور ناواس در فرانســه، با چالش جدی روبه رو 
خواهد شد، با این حال، او هرگز انتظار نداشــت که چنین مدت زمان 
زیادی را روی نیمکت بگذراند. مائوریسیو پوچتینو تصمیم گرفت تیمش 
را با ناواس که هنوز در فرم خوب خودش اســت، به میدان مســابقات 
بفرستد و این موضوع باعث شده تا دوناروما به یک نیمکت نشین تبدیل 
شود. این موضوع، سناریویی نگران کننده برای روبرتو مانچینی، سرمربی 
تیم ملی ایتالیا هم است زیرا این مربی حساب ویژه ای روی دوناروما باز 
کرده و حالا بازی نکردن این دروازه بان، باعث افتش خواهد شد. او امیدوار 
است که بتواند به زودی شانس خود را برای بازی به دست بیاورد، اما اگر 
این اتفاق رخ ندهد، او احتمالا تابستان آینده فرانسه را ترک خواهد کرد 

و بانوی پیر شانس اول برای خرید این بازیکن است.

واکنش سولسشر به پنالتی از دست رفته   فرناندز
منچستریونایتد دیروز از سری مســابقات هفته ششم لیگ برتر انگلیس 
در اولدترافورد میزبان اســتون ویلا بود اما نهایتاً شکست غیرمنتظره ای 
را تجربه کرد. این باخت در حالی برای شیاطین سرخ رقم خورد که برونو 
فرناندز می توانست در لحظات پایانی مسابقه کار را به تساوی بکشاند اما 
ضربه پنالتی بد او مانع کسب امتیاز برای شاگردان اوله گنار سولسشر شد. 
برونو فرناندز در حالی این فرصت را از دســت داد که کریستیانو رونالدو 
هم در بازی حضور داشت و به نظر می رسید که او پشت ضربه بایستاد اما 
این اتفاق رخ نداد. اوله گنار سولسشر، سرمربی منچستریونایتد در پایان 
بازی گفت:» اول از همه باید بگویم کاری که بازیکنان اســتون ویلا انجام 
می دادند و دور برونو و نقطه پنالتی می چرخیدند و شلوغ می کردند اصلا 
برایم خوشایند نبود.  در مورد برونو معمولًا در چنین موقعیت هایی خوب 
عمل می کند اما متاسفانه امروز ضربه پنالتی را از دست داد. البته این اتفاق 
مشکل ذهنی برای او ایجاد نخواهد کرد و من مطمئنم که در دفعات بعدی 
نیز برای زدن ضربه پنالتی داوطلب خواهد شد.«منچستریونایتد حالا از 
چهار مسابقه قبلی خود سه شکســت را تجربه کرده و این مسئله باعث 
نگرانی هواداران این تیم شده است.  اوله گنار سولسشر در واکنش به این 
مسئله گفت:»وقتی شما در مسابقات شکست می خورید البته که مسئله ای 

نگران کننده محسوب می شود.« 

احتمال بازگشت مظاهری و اسماعیلی به استقلال
با پایان لیگ بیستم سرنوشــت 2 بازیکن استقلال برای ادامه همکاری 
با باشگاه نامشخص بود. فرشید اســماعیلی و رشید مظاهری به خاطر 
اختلاف با مدیرعامل باشگاه در آســتانه اخراج از استقلال قرار گرفتند. 
اســماعیلی با پایان قراردادش روبه رو بود و عملا پیشــنهادی نداشت 
که برود. رشید مظاهری هم با ســپاهان به توافق نرسید و پنجره بسته 
فولاد پروژه انتقالش به این تیــم را لغو کرد. در برهــه ای حتی فرهاد 
مجیدی موضعش برای ماندن این دو بازیکن را اعلام کرد؛ اما مددی با 
مصاحبه های خود راه بازگشت اســماعیلی و مظاهری را بست. با توجه 
به انتخاب مدیرعامل جدید استقلال و نشان دادن تعاملش با سرمربی 
استقلال، بعید است که این دو بازیکن مشــکلی برای بازگشت به تیم 
داشته باشند. مظاهری و اســماعیلی به شکل مجازی تمایل خود برای 
ادامه همکاری با اســتقلال را نشــان داده اند. هرچند مظاهری قرارداد 
خود را با آبی پوشان فسخ کرده است و هواداران بابت عدم حضور این دو 

بازیکن مقابل الهلال عربستان از آن ها حسابی دلگیر هستند.

وضعیت متزلزل احمد نوراللهی در شباب الاهلی
احمد نوراللهی پس از گذشت چند هفته از لیگ امارات نه تنها نتوانسته 
جایگاه ثابتی در ترکیب تیمش پیدا کند بلکه رفته رفته دقایق حضورش در 
میدان کاهش پیدا کرده است. او در هفته دوم توانست بازی در تیم جدید 
را تجربه کرده و از دقیقه 62 و در حالی که شباب الاهلی با یک گل مقابل 
عجمان پیش بود، وارد ترکیب شود. نوراللهی در هفته سوم هم همراه با 
مهدی قائدی که دومین خرید ایرانی این تیم محسوب می شود، از ابتدا در 
ترکیب شباب الاهلی قرار گرفت و پس از 90 دقیقه بازی تعویض شد و در 
نهایت این بازی مقابل تیم نه چندان مطرح العروبه با تساوی یک- یک به  
پایان رسید. در هفته چهارم، شباب الاهلی مقابل الشارجه به میدان رفت 
و نوراللهی در ترکیب اصلی حضور داشت اما عملکردش به گونه ای بود که 
بین دو نیمه جای خود را به قایدی داد. درحالی که پیش بینی می شد هرچه 
از زمان حضور  نوراللهی در شباب الاهلی بگذرد او بیشتر در ترکیب تیم 
جدیدش جا می افتد اما اوضاع برعکس پیش رفت، به گونه ای که در دیدار 
پنجشنبه  شب شــباب الاهلی برابر الوحده سرمربی ایرانی الاصل شباب 
الاهلی تصمیم گرفت او را روی نیمکت بنشاند و او را در دقیقه 3+90 راهی 
میدان کند. این اتفاقات درحالی رخ می دهد که چند روز قبل شــایعاتی 
درباره نارضایتی کادرفنی و مسئولان شــباب الاهلی از جذب نوراللهی 
منتشر شــده بود که تکذیب شــد اما حضور او در دقیقه 93 بازی مقابل 

الوحده، می  تواند زنگ خطر را برای نورالهی به صدا دربیاورد.

    گوشه و کنار مستطیل سبز

بالاخره اتفاقــی که هواداران اســتقلال مدت ها 
منتظرش بودند رخ داد. احمد مددی از مدیرعاملی 
این باشگاه کناره گیری کرد و دیروز سردار مصطفی 
آجورلو رسما به عنوان مدیرعامل جدید استقلال 
انتخاب شد. اعضای جدید هیات مدیره هم معرفی 
شــدند. محمد مومنی بازیکن اســبق استقلال، 
پرویز مظلومی عضو فعلی هیات مدیره، سرمربی 
و بازیکن ســابق اســتقلال، مجتبــی عبداللهی 
معاونت ســابق اجتماعی و خدمات شــهرداری 
تهران و کاندیدای شــهرداری تهــران و مهدی 
افضلی مدیرعامــل بنیاد رودکــی دیگر اعضای 
هیات مدیره استقلال هســتند  اما در این مطلب 
به مدیرعامل جدید اســتقلال، پیشینه، حواشی 
و مهم ترین اتفاقاتی کــه در دوران حضورش در 

تیم های مختلف رخ داده می پردازیم.

   کارنامه خاکستری
کارنامه آجورلو از موفقیت ها و ناکامی های فراوانی 
پر شــده که از همین ابتدا هواداران را در حالت 
خوف و رجا قرار داده است. موفقیت در تیم های 
نظامی و تجربه ترسناک مدیریت در استیل آذین 
همان امید و ترسی است که می تواند مدیرعامل 
جدید را در دوراهی موفقیت و ناکامی قرار بدهد. 
هرچند باید گفت   رویکــرد وزارت ورزش به دو 

باشگاه ســرخابی پایتخت عامل اصلی عملکرد 
مثبت یــا منفی مدیران عامل دو باشــگاه بوده و 
بدون تعارف اگر نگاه مهربانانه تری به اســتقلال 
می شد، حداقل شاهد از بین رفتن موقعیت های 
طلایی و هدر رفتــن ســرمایه های مردمی این 

باشگاه نبودیم.

   درگیری با کریمی و اخراج او
این احتمالا مهم ترین خاطره ای است که از آجورلو 
در ذهن اهالی فوتبال باقی مانده اســت. او   زمانی 
که مدیرعامل استیل آذین بود، تیمی پرستاره را 
در اختیار داشت که پتانسیل جنجال ها و حواشی 
زیادی هم داشت. در یکی از روزهای ماه رمضان 
استیل آذین با اســتقلال بازی داشت. در تمرین 
قبل از مســابقه علی کریمی به علت نوشیدن آب 
با صادق درودگر که آن زمان سرپرســت تیم بود، 
درگیری لفظی پیدا کرد. با رای مصطفی آجورلو، 
علی کریمی به علت روزه خواری و عدم احترام به 
ارزش های دینی از استیل آذین اخراج شد که این 

تصمیم جنجال زیادی در فوتبال ایران به پا کرد.
جذب بازیکن ارمنی و پشیمانی به خاطر وحدت!

یکی دیگر از اتفاقات عجیب در دوران حضور او در 
باشگاه تراکتورسازی رخ داد. این تیم مذاکراتی با 
ورازدات هارویان بازیکن تیم ملی ارمنستان انجام 

داد و حتی با او قرارداد هم امضا کرد اما هواداران 
تراکتور که به خاطــر اختلافــات تاریخی میان 
ترک ها و ارمنی ها، تمایلــی به حضور این بازیکن 
در تیم شان نداشتند، در فضای مجازی به شدت 
نسبت به جذب او اعتراض کردند. در نهایت تعجب، 
باشگاه تراکتور این قرارداد را فسخ کرد و هارویان 
به پدیده پیوست. آجورلو هم در صفحه اینستاگرام 
خود نوشت: »من برای وحدت آذری های عزیز به 
تبریز آمدم. هدفم اتحاد همه ترك های شــریف 
حول محور تراكتور و قهرمانی این تیم است. از آنجا 
كه پیوستن بازیكن تیم ملی ارمنستان به تراكتور 
می تواند این وحدت را تهدیــد كند، از خرید این 
بازیكن صرف نظر می كنیــم. امیدوارم با وحدت و 
همدلی به سمت قهرمانی تراكتور حركت كنیم.« با 
این حال عمر مدیریتی آجورلو در تراکتور کوتاه بود 
و پس از نتایج ضعیف در لیگ برتر و لیگ قهرمانان 

آسیا، او برکنار شد.

   او هنوز هم سر حرف خودش هست؟
»اگر به آقــای مصطفوی، فتــح الله زاده، دادکان، 
کاشانی و دیگر دوستانی که در فوتبال این کشور 
زحمت کشــیدند احترام نگذاریم و از حضورشان 
ممانعت کنیم به فردی مثل رسول پناه می رسیم. 
چرا فوتبال را به خــود فوتبالی ها نمی دهیم، مگر 

محمد دادکان چــه ایرادی دارد کــه مدیرعامل 
پرسپولیس نمی شــود؟« این بخشی از مصاحبه 
آجورلو است که یک سال هم از آن نمی گذرد. او 
معتقد بود   یکی مثل دادکان که فوتبالی است باید 
مدیرعامل پرسپولیس شود. حالا این سوال پیش 
می آید که آیا هنوز هم همین نظر را دارد و آیا در 
میان قدیمی های استقلال هیچ آدم فوتبالی پیدا 
نمی شــود که مدیرعاملی استقلال نصیب خود او 
می شود؟ آیا با کار در پاس که خودش یک باشگاه 
نظامی بود  و ناکامی در استیل آذین و تراکتور، باید 
آجورلو را فوتبالی بدانیــم؟ فوتبالی تر از خیلی از 

پیشکسوتان استقلال؟

   بهتر از مددی است
با وجود کارنامه خاکســتری آجورلو در مدیریت 
فوتبال، اســتقلالی ها از حضور او در این باشگاه 
اســتقبال کرده انــد کــه بخش مهمــی از این 
خوش بینی، به عملکــرد فاجعه بار احمد مددی 
برمی گردد. آنها معتقدند آجورلو از هر لحاظ بهتر 
و باتجربه تر از مددی اســت و می تواند حواشی 
باشــگاه را جمع و جور کند. روحیه نظامی گری 
او می توانــد بی انضباطی ها در باشــگاه را از بین 
ببرد و نظم و دیسیپلین را به مجموعه استقلال 

برگرداند.

   پایان شایعات؛ او حامی مجیدی است
آجورلو بعد از رسمی شدن حضورش در استقلال 
به عنوان مدیر عامل، بیانیه ای خطاب به هواداران 
استقلال صادر کرد که مهم ترین بخش آن مربوط 
به کادر فنی این تیم بود. او نوشت: »فرهاد مجیدی 
فرزند استقلال و سرمایه این باشــگاه است. این 
سرمایه برای باشگاه، یک فرصت خواهد بود. بدین 
وسیله از او می خواهم که با قدرت و انگیزه بیشتر 
به کار خود ادامه دهد و مجموعه مدیریتی را کنار 
خود بداند. ما تلاش خواهیــم کرد به اتفاق تیم را 
هر چه سریع تر تقویت کنیم تا با قدرت بیشتر در 
فصل پیش رو حاضر شــویم.« با این بیانیه خیال 
هواداران اســتقلال از ماندن فرهاد مجیدی روی 
نیمکت این تیم فعلا راحت شده است. گفته می شد 
آجورلو به محض حضور در استقلال جواد نکونام 
را به سرمربیگری این تیم انتخاب خواهد کرد اما 
فعلا که از مجیدی حمایت کرده است. البته رابطه 
خوب آجورلو و نکونــام می تواند همواره تهدیدی 
برای جایگاه مجیدی باشد. هرچند نوع مدیریت و 
اصول رفتاری آجورلو باعث نگرانی هایی هم شده 
اما آنچه او در این اوضاع آشفته می تواند انجام دهد 
بازگرداندن اقتدار و مقبولیت بــه رکن مدیریت 

باشگاه استقلال است.

مهم ترین بازی های دیروز لیگ برتر انگســتان در لندن و 
منچســتر برگزار شــد و هر دو تیم میزبان مغلوب شدند! 
چلسی در اســتمفورد بریج میزبان سیتی بود. تکرار فینال 
لیگ قهرمانان فصل گذشــته که با برتری چلســی همراه 
شــد. تا قبل از این بازی چلســی صدرنشــین بود و با سه 
امتیاز کمتر، ســیتی در رده 5 جدول قرار داشت. از همان 
ابتدای بازی سیتی با پرس شدید بازی را در اختیار گرفت 
و بازیکنان ایــن تیم مالکیت توپ و میــدان را کاملا از آن 

خود کردند. 
در دقیقه 27 بازی با مصدومیت ریس جیمز چلسی مجبور 
به واکنش شد. توماس توخل سرمربی آبی ها تصمیم گرفت 
تا تیاگو ســیلوا را وارد بازی کند. کمی بعد اولین شــانس 
گلزنی را رودریگو خلق کرد ولی توپ با برخورد به رودریگر 
راهی کرنر شد. کرنر را دی بروین قصد داشت مستقیما وارد 
دروازه کند ولی ادواردو مندی توپ را مشــت کرد و اجازه 
نداد گلی استثنایی برای ســیتی به ثبت برسد. دقیقه 40 
بازی گابریل ژسوس توپ را با شانه کنترل کرد ولی ضربه 

پای چپ او با اختلاف به بیرون رفت.
7 دقیقه از شروع نیمه دوم گذشــته بود که سیتی به گل 

رســید. در شــلوغی درون محوطه جریمه توپ به گابریل 
ژسوس رسید و او هم با یک چرخش و ضربه ای که به پای 
ژروژینیو هم برخورد کرد، توپ را به گوشــه ســمت چپ 
دروازه فرســتاد تا مهمان 1-صفر پیش بیافتد. دقیقه 60 
بازی گابریل ژسوس دروازه خالی را گل نکرد. ضربه زمینی 
او را تیاگو سیلوا از روی خط برگشــت داد. سه دقیقه بعد 
چلسی توسط روملو لوکاکو به گل رسید ولی کمک داور به 
درستی اعلام آفساید کرد. دقیقه 77 بازی روی ارسال کوین 
دی بروین، سیتی می توانســت به گل دوم خود برسد اما 
ضربه لاپورت که خودش را به سمت توپ پرتاب کرده بود، با 
اختلافی کم از کنار دروازه به بیرون رفت. دقیقه 82 مندی 
در مصاف تک به تک توپ را از گریلیش گرفت تا چلسی را 
همچنان زنده نگاه دارد. در نهایت این بازی را سیتی برد و 

انتقام فینال لیگ قهرمانان را گرفت.
در اولدترافورد هم یک نتیجه عجیب دیگر به دســت آمد. 
منچستریونایتد در خانه به اســتون ویلا باخت در حالی که 
دقیقه 92 برونو فرناندز پنالتی خود را به آســمان کوبید و 
این دومین باخت خانگی متوالــی یونایتدها بود. در دقیقه 
10 شــوت رونالدو را مدافعان ویلا بلوکه کردند و 5 دقیقه 

بعد مهمان چیزی تــا گلزنی فاصله نداشــت ولی تارگت 
دروازه خالی را نــزد و تــوپ از روی دروازه به بیرون رفت. 
دقیقه 34 بازی لوک شــاو به دلیل مصدومیت چند دقیقه 
قبلش نتوانست به کار ادامه دهد و تعویض شد. دقیقه دوم 
وقت های اضافه، روی یک ضربه کرنــر پوگبا تا یک قدمی 
گلزنی رفت ولی ضربه ســر او با اختلافی اندک از کنار تیر 
عمودی راهی اوت شــد تا نیمه اول با تساوی بدون گل به 

اتمام برسد.
پوگبا دقیقه 70 بازهم صاحب بخت گلزنی شد ولی ضربه او 
از درون محوطه جریمه به تور کنار دروازه خورد و راهی به 
دروازه پیدا نکرد. دقیقه 88 و روی یک غافلگیری، یونایتد 
عقب افتاد. هاوس کرنر ارســالی داگلاس لوئیز را با ضربه 
سری تماشایی وارد دروازه دخیا کرد تا ویلا در اولدترافورد 
1- صفر جلو بیافتد. دو دقیقه بعد هاوس که خودش برای 
ویلا گل زده بود به یونایتد پنالتی داد. برخورد توپ به دست 
این بازیکن را داور پنالتی تشــخیص داد تــا برونو فرناندز 
پشــت ضربه قرار بگیرد اما توپ او از روی دروازه به بیرون 
رفت و بازی در نهایت با شکست خانگی شیاطین سرخ به 

پایان رسید.

قرارداد با کنستانت را
چه کسی امضا کرد؟

نکته بسیار مهم و عجیبی که در قرارداد کوین کنستانت با 
باشگاه تراکتور به چشم می خورد، اسم شخصی به نام آرش 
شکری است که با مسئولیت »مدیر باشگاه تراکتور« با این 

بازیکن گینه ای قرارداد بسته است. کسی که هیچگاه به طور 
رسمی سمتی در باشگاه تراکتور نداشته و در زمان عقد قرارداد 

این باشگاه با کنستانت، علیرضا اسدی مدیرعامل سرخ های 
تبریزی بود.

حال سؤال این است که آرش شکری در آن زمان چه نقشی در 
این انتقال و چه سمتی در باشگاه داشته که نامش در قرارداد 

دیده می شود؟ قراردادی که به مدت سه فصل و نیم بسته 
شده و بر اساس آن باشگاه تراکتور برای نیم فصل اول 200 
هزار یورو، برای فصل دوم 400 هزار یورو و برای فصل سوم 

و چهارم هر کدام 500 هزار یورو باید به این بازیکن پرداخت 
می کرد. قراردادی که البته به دلیل مشکل قلبی کنستانت 

فسخ شد تا این بازیکن بدون یک دقیقه بازی برای تراکتور با 
شکایت به فیفا در آستانه دریافت غرامت 904 هزار یورویی 

باشد. باید به این نکته نیز اشاره کرد که تراکتوری ها در زمان 
فسخ قرارداد با این بازیکن نیز چیزی حدود 250 هزار یورو به 

او پرداخت کرده بودند.
نکته عجیب دیگر در قرارداد کنستانت، ضمیمه شدن یک 
تعهدنامه به قرارداد اول است که صراحتا در آن عنوان شده 

طبق آزمایشات باشگاه تراکتور در ایران این بازیکن، آریتمی 
)مشکل قلبی( خفیف دارد و در بندهای دیگر آن ذکر شده، 

کنستانت شخصا مسئولیت پزشکی و فیزیکی حضور در 
تراکتور با این شرایط را می پذیرد و عواقب آن به عهده خود 

بازیکن است.
در بندهای دیگر این تعهدنامه اما باشگاه تراکتور شرایطی 
را برای غیبت احتمالی این بازیکن در تمرینات، کسر مبلغ 

و حتی فسخ قرارداد در نظر گرفته که با توجه به شکایت 
بازیکن و رای صادره در فیفا و تایید آن در دادگاه CAS، به نظر 

می رسد بندهای موجود در تعهدنامه وجاهت قانونی نداشته 
است. این تعهد نامه نیز از سوی شخصی به نام آرش شکری با 
عنوان مدیر باشگاه با کنستانت منعقد شده است. شخصی که 

شنیده می شود در دفتر محمدرضا زنوزی در ترکیه فعالیت 
دارد.

سؤالی که مدیران باشگاه تراکتور باید به آن پاسخ دهند این 
است که آرش شکری با چه مسئولیتی در باشگاه تراکتور اقدام 
به عقد قرارداد با کنستانت کرده است؟ چرا قبل از انجام تست 
پزشکی قرارداد بسته شده و ضمیمه کردن یک تعهدنامه که 
مورد قبول محاکم بین المللی نیست، با مشاوره کدام وکلای 

باشگاه تراکتور انجام شده که حالا پرونده ای 904 هزار 
یورویی روی دست باشگاه بگذارد؟)تسنیم(
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پادشاهی دنیزلی در سوپرلیگ ترکیه
مصطفی دنیزلی در لیگ نوزدهم ســرمربی تراکتور بود اما با وجود شروعی خوب، چند 
نتیجه ضعیف کســب کرد و به دلیل ترس از زلزله تبریز! از این تیم جدا شد. او مدتی به 
عنوان کارشناس در شبکه های تلویزیونی ترکیه فعالیت کرد ولی قبل از شروع فصل جدید 
سوپرلیگ ترکیه سرمربی تیم آلتای ازمیر شد. تیمی که فصل گذشته در دسته اول لیگ 
ترکیه حضور داشت و پس از قرار گرفتن در رده پنجم، با شرکت در بازی های پلی  آف موفق 
شد به عنوان تیم سوم راهی سوپرلیگ شود و محمد نادری را هم از استقلال جذب کرده 
 . حالا همین تیم در حالی که بازیکن چندان مطرح و بزرگی هم در فهرســت خود ندارد، 
در پایان هفته هفتم، صدرنشین سوپرلیگ ترکیه است. این تیم با 5 برد و 2 باخت بالاتر 
از تیم هایی مثل بشیکتاش، گالاتاسرای و فنرباغچه فعلا در صدر جدول ایستاده و جالب 
اینکه در آخرین بازی خود 2 بر یک بشیکتاش را شکست داده است! هرچند هنو زود است 
که درباره سرنوشت آلتای ازمیر با دنیزلی در این فصل پیش بینی کنیم اما سابقه نشان داده 
که افندی توانایی شگفتی سازی با هر تیمی را دارد. او سابقه قهرمانی با چند تیم مختلف در 
ترکیه را دارد. همین حالا هم صدرنشینی با تیمی که فصل گذشته در رده پنجم لیگ یک 
قرار داشت کار بزرگی به نظر می رسد و می توان گفت تراکتور در قطع همکاری با او عجله 
کرد و اگر او را تا پایان حفظ فصل می کرد می توانســت نتایج بهتری بگیرد و به سرنوشت 

امروز دچار نشود.

ترس کره ای ها از گورستان رقبای ایران
تیم های ملی ایران و کره جنوبی روز سه شــنبه 20 مهر در حساس ترین دیدار از دور رفت 
مرحله مقدماتــی جام جهانی 2022 قطر، در اســتادیوم آزادی به مصــاف هم می روند. 
سخنگوی ستاد کرونا امکان حضور 10 هزار تماشاگر در ورزشگاه آزادی برای تماشای دیدار 
تیم ملی ایران و کره جنوبی در مقدماتی راهیابی به جام جهانی فوتبال را ممکن دانست به 
شرطی که آنها دو دوز واکسن خود را تزریق کرده باشند. در همین راستا، وب سایت کره ای 
1news نوشت: »هزاران تماشــاگر برای دیدار رفت مرحله نهایی مقدماتی جام جهانی 
مقابل کره جنوبی در ماه اکتبر وارد ایران می شوند. این دیدار دوازدهم در ورزشگاه آزادی 
تهران برگزار می شود. کره جنوبی 10 سال است که مقابل ایران پیروز نشده است.« این وب 
سایت با ابراز نگرانی بابت حضور هواداران ایرانی نوشت: »به نظر می رسد پائلو بنتو ماه آینده 
باید با حمایت همه جانبه هواداران ایرانی در تهران مبارزه کند. گروه ویژه مبارزه با ویروس 
کرونا در ایران تصمیم گرفت به 10 هزار نفر از کسانی که دو دوز واکسن را تزریق کرده اند، 
اجازه دهد بازی با کره جنوبی را از نزدیک تماشا کنند. ورزشگاه آزادی گنجایش 78 هزار 
نفر را دارد و می تواند تا 100 هزار نفر را در خود جای دهد. به دلیل حمایت پرشور هواداران 
ایرانی، ورزشگاه آزادی به گورستان تیم های مهمان معروف شده است.« در هفت دیداری 
که در تهران برگزار شده، تیم ملی کره جنوبی بدون کسب حتی یک پیروزی، با 2 تساوی و 

5 شکست از ایران بازگشته است.

آجورلو    به   مدد
استقلال می آید؟

مردی که چندی پیش در راه رسیدن به ریاست 
فدراسیون فوتبال ناکام مانده بود، حالا عهده دار 

مدیریت باشگاه استقلال شده است

شوک به سولسشر؛ 
انتقام از توخل

دیروز دو نتیجه غیرمنتظره در لیگ 
برتر فوتبال انگلیس، معادلات را در 

جدول به هم زد
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   خواندنی ها و سرگرمی
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دو جنایت مرموز در هرمزگان در کمتر از دو روز

جنایت در مرند و دستگيري قاتل

پلیس در تعقیب عاملان جنایت در بشاگرد و سندرک است 
که در کمتر از دو روز دو مرد را به قتل رسانده و گریخته اند.

کمتر از یک هفته، دو فقره قتل در بشــاگرد و سندرک رخ 
داد که هر دو فقره ناشــی از شــلیک گلوله بوده است. یکی 
از مقتولان به نام مهر علی نور الهی و دیگری محمد بهاری 
بود که ماموران پلیس در پی یافتن قاتلان آن ها هســتند. 
علت و انگیزه این قتل ها هنوز مشخص نیست اما بر اساس 
گفته های خانواده مقتولان، پای تسویه حساب شخصی در 

میان است. 
  انتقام بعد از 17 سال

عصر چهارشنبه گذشته حدود ســاعت 16 مرد 46 ساله ای 
در شهر سردشــت بشــاگرد در خودروی خود مورد اصابت 
گلوله قرار گرفت و به قتل رسید. به گزارش صبح ساحل و بر 
اساس گفته شاهدان، دقایقی بعد از رسیدن مقتول به محل 
حادثه، افرادی با دو دســتگاه خودرو پژو 405 به سمت وی 
آمدند، بلافاصله بعدازاینکه چند نفر از سرنشــینان خودرو 
مقتول، پیاده و راهی مغازه ای شــدند، یکی از سرنشینان به 
این خودروی متوقف شــده نزدیک شــد و به مقتول شلیک 
کرد. عاملان تیراندازی به ســرعت از محل حادثه گریختند. 
خواهرزاده مقتول در خصوص این حادثــه گفت: »دایی ام 
صبح روز حادثه برای شرکت در رزمایش دفاع مقدس حضور 
یافته بود که ساعتی بعد برای انجام کاری با خودرو به مغازه ای 
رفت بعد از انجام کارش منتظر آمدن دوستانش بود. ناگهان 
سرنشین خودرویی به او نزدیک شــد و با اسلحه به سوی او 

شــلیک کرد، دایی ام که درون خودرو سمت شاگرد نشسته 
بود در دم جان سپرد.« این جوان 29 ساله ادامه داد: »قاتلان 
را می شناسیم و منتظر دســتگیری آن ها هستیم.« حسن 
دادخداپور با اشاره به مرگ یک نفر در 17 سال قبل توسط 
مهر علی گفت: »سال 83، دایی ام برای انجام یک مأموریت 
کاری، راهی روستایی در جاسک شد که موردحمله یکی از 
افراد قرار گرفت، وی برای دفاع از خود به ناچار با اســلحه به 
آن جوان 23ساله شلیک کرد که این امر باعث مرگ او شد.« 
وی ادامه داد: »مهر علی که در آن زمان 30 ســاله بود بعد از 
این حادثه به همراه خانواده اش راهی کوهستان های منطقه 
بشاگرد شد و 17 ســال آنجا زندگی کرد، در این مدت بارها 
از طریق ریش سفیدان منطقه، قصد رضایت گیری از خانواده 
مقتول را داشــته ولی آن ها رضایت نمی دانند.« دادخداپور 
گفت: »تا آنکه در 28 دی ماه سال قبل برای درمان بیماری 
کلیه به بندرعباس آمده بود که توســط مأموران انتظامی به 
جرم قتل دستگیر شد اما در دادگاه از قتل عمد تبرئه و حکم 
وی بر شبه قتل و پرداخت دیه صادر شــد.« وی با اشاره به 
اینکه مهر علی یک ماه قبل از حادثه از زندان آزاد شد، گفت: 
»وی 31 شهریورماه در رزمایش دفاع مقدس شرکت کرد و 
بعد از انجام خرید از مغازه ای درون خودروی پژواش نشست 
و منتظر آمدن دوستانش شد که مورد اصابت گلوله از ناحیه 
سر قرار رفت و به قتل رسید.« این جوان ادامه داد: »بارها و 
بارها خانواده همان فردی که در 17 سال پیش به قتل رسیده 
بود، مهر علی را تهدید به مــرگ می کردند و به جز این افراد، 

دایی ام دشمنی نداشت در اینجا شــائبه انتقام در این قتل 
وجود دارد.« خواهرزاده مقتول افزود: »مهر علی 48 ساله در 

زادگاهش روستای سگرکن دفن شد.«
  قتل به خاطر مالکیت زمین

دو روز قبل از این حادثه، نیز یک مرد 70 ســاله در روستای 
سرکهنان دهستان درپهن بخش ســندرک با اسلحه گرم به 
قتل رسید. وی بر اثر اختلاف زمین کشته شد. صبح روز 29 
شهریورماه ســال جاری بود که محمد بهاری به همراه پسر 
10ساله اش با یک دستگاه موتورسیکلت راهی نخلستان هایش 
بود که در بین راه در هنگام عبــور از رودخانه معروف به »بن 
انبانی«، دو موتورسوار سد راهش شدند. یکی از آن ها با کلت 
کمری به پدر شــلیک و بلافاصله از محل متواری شده است. 
محمود بهاری 35 ساله فرزند مقتول با تایید این حادثه گفت: 
سالیان سال است که ما به خاطر چند هکتار زمین کشاورزی با 
فردی درگیر هستیم درحالی که سند زمین به نام پدرم است. 
وی افزود: بیش از 50 سال است که فردی زمینی را به پدرم 
فروخته اما چند سالی اســت که ادعای مالکیت این زمین ها 
را دارد. بهاری ادامه داد: هر بار دادگاه به نفع ما رأی می دهد 
ولی وی که هیچ مدرک و اسنادی دال بر مالکیت زمین ندارد 
دست بردار نیست و باز شــکایتی علیه ما تنظیم می کند. وی 
گفت: برادرم که در آن لحظه قتل شاهد ماجرا بود بیان داشته 
که ضاربان دو نفر با چهره پوشیده و بالباس بلوچی بودند این 
خصوصیات ظاهری منطبق با همان مرد شــاکی با پسرش 

است که فعلًا فراری هستند.

فرمانده انتظامی مرند از دســتگیری قاتل و همدســت 
فراری اش در کمتر از 48 ساعت پس از وقوع قتل در این 

شهرستان خبر داد.
 ســرهنگ جلیلیان گفت: اختلاف خانوادگی و درگیری 
چند جوان در مرند منجر به قتل یک جوان با سلاح گرم 
و زخمی شدن 2 نفر دیگر شــد. وی ادامه داد: ماموران 

پلیس آگاهی شهرستان با استفاده از ظرفیت ها و امکانات 
سازمانی و بهره گیری از شیوه های تخصصی در کمتر از 
48 ســاعت 2 متهم اصلی این پرونده کــه قصد متواری 
شدن به شهر های دیگر کشور داشتند را شناسایی و پس 
از هماهنگی با مقام قضایي آنها را دســتگیر کردند و به 
شهرستان مرند انتقال دادند. ســرهنگ جلیلیان افزود: 

در حال حاضر هیچ مشــکل امنیتی در شهرستان مرند 
وجود ندارد و به آن دسته از افرادی که در پی لطمه زدن به 
امنیت مردم این شهرستان هستند هشدار داده می شود 
که خط قرمز نیروی انتظامی امنیت مردم است و با تمامی 
افرادی که درصدد اختلال در امنیت مردم هستند به جد 

برخورد خواهد شد.

بستن دست وپاي یك شهروند در خانه اش
و اقدام به سرقت

سرکلانتر دوم پلیس پیشگیری پایتخت از دستگیری سارقان حرفه ای قبل از سرقت خبر داد. سرهنگ  
ضرغام آذین اظهار داشت: جهت اجرای طرح ارتقای امنیت اجتماعی ماموران کلانتری 137 نصر در 
حوزه استحفاظی خود حال گشت زنی بودند که  به خودرو پراید با یک سرنشین خانم مشکوک شدند.

وی افزود: ماموران کلانتری  137 نصر پس از تحقیقات میدانی متوجه شــدند که همسر و برادر این 
خانم سارقانی هستند که جهت سرقت به خانه یک مالباخته مراجعه کردند.این مقام انتظامی ادامه 
داد: ماموران کلانتری با حفظ تدابیر امنیتی به خانه مذکور مراجعه و پس از اقدامات فنی متهمان را 
بازداشت و به کلانتری 137 نصر منتقل کردند.سرکلانتر دوم پلیس پیشگیری تهران بزرگ  تصریح 
کرد: در بازرسی از خانه مشخص شد، سارقان دست و پای مالباخته را بسته و در حال سرقت اموال با 

ارزش خانه بودند.
وی افزود: متهمان پس از انتقال به کلانتری 137 نصــر در بازجویی های پلیس صراحتا به جرم خود 
مبنی بر سرقت منزل فرد مالباخته با همدســتی یکدیگر اعتراف کردند. سرهنگ آذین گفت:پرونده 

متهمان جهت سیرمراحل قانونی به مرجع قضایی معرفی شد.

دستبند پليس بر دستان سارقان »کامپيوتر« 
خودروها

 رئیس پایگاه سوم پلیس آگاهی پایتخت از دســتگیری سارقانی خبرداد که 
با تخریب کاپوت، کامپیوتر خودروهای ایرانی را ســرقت می کردند. سرهنگ 
دستخال در تشــریح جزئیات خبر فوق اظهار داشــت: در پی وقوع چند فقره 
سرقت کامپیوتر خودروهای ایرانی در شــمال تهران، شناسایی و دستگیری 
سارق یا سارقان احتمالی در دستور کار پلیس آگاهی قرار گرفت و کارآگاهان 
دایره مبارزه با سرقت وسایط نقلیه در تحقیقات میدانی خود متوجه شدند اکثر 
سرقت کامپیوتر خودروها مربوط به خودروهای وانت ،پژوRD،ROA و پژو206 
است و سارقان با تخریب کاپوت خودرو، سرقت ها را انجام می دهند. رئیس پایگاه 
سوم پلیس آگاهی تهران با بیان اینکه متهمان توسط ماموران کلانتری 145 
ونک در پرسه زنی های شبانه شناسایی شدند، گفت: یکی از متهمان در عملیات 
دستگیری ماموران کلانتری از محل متواری شــد که پس از تحقیقات اولیه، 
توسط کارآگاهان این پلیس در مخفیگاهش دستگیر شد. سرهنگ دستخال با 
بیان اینکه هر 2سارق به 50 فقره سرقت کامپیوتر از خودرو های ایرانی، اعتراف 
کرده و تا کنون 35 تن از مالباختگان شناســایی شده اند با اشاره به دستگیری 
2 مالخر در این زمینه، به مالکان وسایل نقلیه توصیه کرد که خودرو خود را به 

وسایل ایمنی تجهیز کنند.

بازداشت عامل تخریب ۸ خودرو 
در منطقه شوش

رئیس پلیس امنیت عمومی تهران از بازداشت عامل تخریب 8 خودرو در محله 
شــوش خبر داد. ســرهنگ پیام کاویانی با اعلام خبر بازداشت عامل تخریب 
هشت دستگاه خودرو در منطقه شــوش، در تشریح این خبر اظهار کرد: اواخر 
تیرماه سال جاری در پی تماس شــهروندان با مرکز فوریت های پلیسی 110 
مبنی بر عربده کشی، فحاشی و تخریب هشت دســتگاه خودرو، توسط افراد 
ناشناس سریعاً تیمی از مأموران پایگاه هفتم پلیس امنیت عمومی تهران بزرگ 
وارد عمل شدند. رئیس پلیس امنیت عمومی تهران تصریح کرد: با بررسی های 
صورت گرفته مشــخص شد یکی از اراذل و اوباش ســطح دار تهران که دارای 
سوابق متعددی همچون سرقت و درگیری اســت با چند نفر از همدستانش 
ضمن عربده کشی و قدرت نمایی، شیشه های هشت دستگاه خودروی شهروندان 
ســاکن خیابان مختاری را تخریب کرده و پیش از حضور پلیس از محل وقوع 
جرم به سرعت گریخته اند. وی بیان کرد: با اخذ دستورات قضایی و بعد از دو ماه 
تعقیب و مراقبت، در حالیکه متهم از ترس دستگیری، خود را مخفی کرده بود، 
صبح روز یکم مهرماه تیمی از مأموران پایگاه هفتم پلیس امنیت عمومی تهران 
وی را در حالی که قصد داشت به مکان دیگری جا به جا شود دستگیر کرده و به 
پلیس امنیت عمومی انتقال دادند. این مقام انتظامی به معرفی این فرد شرور 
به دادسرا اشاره  كرد و گفت: تلاش برای دستگیری همدستان وی همچنان در 

دستور کار پلیس قرار دارد.

قتل مشكوك یك مرد در بازار تهران
مرد ناشناس بامداد جمعه در محله بازار تهران با ضربه های چاقو به قتل رسید. 
ســاعت 5 و30دقیقه صبح جمعه یکی از ماموران کلانتری بــازار به بازپرس 
کشــیک قتل دادســرای جنایی تهران اطلاع داد مردی حدود 45ساله براثر 
ضربه های چاقو به قتل رسیده و جسدش در خیابان افتاده است. با حضور تیم 
جنایی مشخص شد مقتول گوشی یا مدارک هویتی همراه ندارد. وجود لکه های 
خون بر روی زمین و دیوار نشان می داد او پس از مجروح شدن، چند متری را 
با آن وضعیت طی کرده، اما شدت خونریزی باعث مرگش شده است. با دستور 
قضایی ماموران به تحقیق از اهالی پرداختند تا شاید ردی از قاتل فراری به دست 
آید یا کسی مقتول را بشناسد، اما هویت مقتول و قاتل شناسایی نشد. این در 
حالی بود که یکی از اهالی که کارگاهی در حوالی محل جنایت داشت، با مراجعه 
به پلیس اطلاعات جدیدی در اختیار آن ها قرار داد و گفت: »من در کارگاهم 
بودم که نزدیک ساعت 4 صبح جمعه صدای دعوا و درگیری شنیدم. گمان کردم 
شاید دوباره افراد معتاد و سارق با هم درگیر شده اند. دو ساعت بعد، وقتی صدای 
آژیر پلیس و آمبولانس آمد و از کارگاه بیرون زدم، متوجه کشف جسد مردی 
شدم. تصور می کنم مرگ او با صدای درگیری مرتبط باشد.« با دستور قضایی 
قرار شد که ماموران فیلم دوربین مداربســته موجود در محله را بازبینی کنند 
تا شاید ردی از قاتل به دســت آید. همچنین ماموران اداره دهم پلیس آگاهی 

تهران، در تلاش برای شناسایی هویت مقتول هستند.

خرید موبایل با کارت عابربانک سرقتی 
رئیس پایگاه سوم پلیس آگاهی تهران بزرگ از دستگیری دو سارق که پس از 
سرقت کارت عابربانک یک دستگاه تلفن همراه 100 میلیونی خریده بودند، 
خبر داد. ســرهنگ کارآگاه قاسم دستخال بیان داشــت: هفتم شهریور ماه 
پرونده ای با موضوع سرقت کارت عابر بانک به همراه یک متهم به پایگاه سوم 
پلیس آگاهی تهران بزرگ ارجاع شد. وی عنوان کرد: محتویات پرونده حاکی 
 ATM از آن بود شاکی پس از انجام عملیات بانکي کارت خود را در دستگاه
بانک فراموش کرده و متهم از این موقعیت سوء استفاده کرده و عابر بانک  این 
خانم را برداشت و یک دستگاه  موبایل خریده است. این مقام انتظامی تصریح 
کرد: متهم اظهار کرد پس از خرید یک دســتگاه تلفن همراه آن را در اختیار 
همدستش قرار داده است. رئیس پایگاه سوم پلیس آگاهی  تهران با بیان اینکه 
دومین متهم پرونده در مخفیگاهش در محدوده خیابان مولوی دستگیر شد، 
ابراز داشت: با دســتور قضایی هر 2 متهم برای تحقیقات تکمیلی در اختیار 

این پایگاه قرار دارند.

  خرده حادثه 

ســارا غضنفري|به ســن دزدها كه نگاه 
مي كنیم متعجب مي شویم، متولدین 1370، 
1373 و 1374 یعنــي هنوز به 30 ســالگي 
هم نرســیده اند اما چنان در كار سرقت ماهر 
شــده اند كه حالا در پرونده شــان ســرقت 
100میلیارد توماني ثبت كرده اند. حدود سه 
هفته قبل خبر سرقت میلیاردي از آپارتماني 
بزرگ در حوالي خیابان ســي و چهارم گیشا 
ثبت شد. 100میلیارد تومان پول نقد، الماس، 
اقلام باارزش و دلار كه در یــك گاوصندوق 
نگهداري مي شد و این سه سارق جوان اقدام 
به سرقت این اموال مي كنند. اما نحوه به دام 

افتادن آنها هم جالب است. 

   گزارش سرقت مشابه
این سارقان، 100میلیارد تومان سرقت كرده 
و مي روند و پلیس در حال جمع آوري مدارك و 

سرنخ براي دستگیري این افراد بود كه گزارش 
سرقت مشابهي از راه مي رســد. احتمال این 
موضوع كه ســرقت رخ داده توســط همان 
گروه صورت گرفته باشــد وجود داشــت. تا 
اینكه ماموران گشت كلانتري 137 گیشا، به 
یك خودروی پژو 207 ســفیدرنگ مشكوك 
مي شوند. دســتور ایست داده و ســارقان با 
ماموران درگیر مي شوند. در این درگیري به 
احتمال زیاد پاي یكي از سارقان تیر خورده و 
متواري مي شود. احدي دیگري از این سارقان 
نیز از صحنه فرار مي كند اما یكي از آنها به دام 
ماموران مي افتد. در جســت وجو از خودروی 
این سارقان كه داراي پلاك سرقتي نیز بوده 
است حدود یك میلیارد تومان طلا نیز كشف 

مي شود.
گفته هاي پلیس درباره سارقان 100میلیاردي

اما نكته جالب ماجرا اینجاســت كه خیابان 

ســي و چهارم گیشــا به دلیل ظاهر لوكس 
منازل، تبدیل به جولانگاه سارقان شده است.  
این ســه نفر هم بدون آنكه بداننــد به خانه 
فرد سرشــناس و ثروتمندي براي ســرقت 
مي روند اقدام بــه دزدي مي كننــد. درباره 
جزئیات این ماجرا رئیس پلیس پیشــگیري 
توضیحات بیشتري داده است. رئیس پلیس 
پیشــگیری تهران بزرگ از دستگیری فردی 
که با همدســتی دو تن دیگر اقدام به سرقت 
هزار میلیاردی از یک خانــه در غرب تهران 
کرده بود، خبر داد. سرهنگ جلیل موقوفه ای 
درباره این پرونده گفــت: »مدتی قبل خبر 
وقوع ســرقت از خانه ای در محله گیشــا به 
مرکز فوریت های پلیســی 110 اطلاع داده 
شــد که درپی آن ماموران کلانتری 137 به 
محل حادثــه مراجعه و تحقیقــات خود در 
این خصــوص را آغاز کردنــد.« او ادامه داد: 

»با انجام تحقیقات مشــخص شد که سارق 
یا ســارقان با ورود به خانــه مالباخته، اقدام 
به ســرقت مقادیر قابل توجهی طلا، جواهر، 
الماس، دلار و ... کرده اســت. به طوری که به 
گفته مالباخته اشیا و اموال مسروقه نزدیک 
به هزار میلیارد ریال ارزش داشــته است.« 
رئیس پلیس پیشــگیری تهران بزرگ ادامه 
داد: »رســیدگی به این موضوع ادامه داشت، 
تا اینکه مدتی قبل ماموران با ســرقت مشابه 
دیگــری در همان محدوده مواجه شــدند و 
همین موضوع احتمال اینکه سرقت از سوی 
همان فرد یا افراد انجام شــده باشد را قوت 
بخشید. در همین زمینه نیز تحقیقات ادامه 
پیدا کرد و ســرانجام مامــوران در عملیاتی 
پیچیده و با اســتفاده از شــگردهای خاص 
پلیســی ســرنخ هایی از عامل این سرقت را 
به دســت آوردند.« موقوفه ای با اشــاره به 

هماهنگی با مقام قضایی برای دســتگیری 
متهم گفت: »با اخذ مجوز عملیات این فرد در 
مخفیگاهش دستگیر و به مقر انتظامی منتقل 
شد. همچنین مخفیگاه وی نیز مورد بازرسی 
قرار گرفت که در جریان آن حدود 10 میلیارد 
ریال طلا و جواهر مسروقه از سرقت دوم نیز 
در آن محل کشف و ضبط شــد.« او با اشاره 
به انجام بازجویی از متهم اظهارکرد: »متهم 
در جریان بازجویی های انجام شــده صراحتا 
به جرم خود مبنی بر ســرقت هــزار میلیارد 
ریالی و سرقت یك میلیارد توماني از خانه ای 
دیگر اعتراف و دو نفر دیگــر را نیز به عنوان 
همدســتانش معرفی کرد که این افراد نیز به 
زودی دستگیر خواهند شد.« به گفته رئیس 
پلیس پیشــگیری تهران بزرگ تحقیقات در 
این زمینه ادامه دارد و متهم دستگیر شده نیز 
با تشکیل پرونده به دادسرا معرفی شده است.

 سرقت عجيب
  100ميلياردی از خانه

 خيابان  سي و چهارم گيشا
از اين باند سه نفره دهه هفتادي ها دو نفر متواري و يكي از 
آنها دستگير شده است. آنها يك ميليارد تومان هم از خانه 

شهروند ديگري سرقت كرده اند

دپوی بیش از 7۴ کیلو تریاک در خانه 
قاچاقچیان  سابقه دار پایتخت

رئیس پلیس مبارزه با موادمخدر تهران از 
کشف 7۴ کیلو تریاک در عملیات پلیسی 

روز شنبه توسط ماموران عملیات ویژه پلیس 
مبارزه با موادمخدر تهران بزرگ خبر داد.
سرهنگ عبدالوهاب حسنوند افزود: در 

این عملیات دو تن از قاچاقچیان سابقه دار 
موادمخدر دستگیر شدند. وی در تشریح 

جزئیات این خبر گفت: در پی ارجاع چندین 
فقره شکایات و گزارشات مردمی مبنی بر 
فعالیت مجرمانه دو تن از سوداگران مرگ 

به پرونده ای در این رابطه تشکیل و تیمی از 
ماموران عملیات ویژه این پلیس رسیدگی 
به موضوع را به عهده گرفتند.وی در ادامه 
افزود: ماموران با انجام تحقیقات گسترده 
پلیسی دریافتند متهمان به تازگی مقادیر 

قابل توجهی موادمخدر را از مرزهای شرقی 
کشور وارد و پس از انتقال آن به مخفیگاه 

خود قصد دارند تا در فرصتی مناسب آن را 
توزیع کنند.رئیس پلیس مبارزه با موادمخدر 
تهران تصریح کرد:به دنبال این موضوع پس 

از هماهنگی های قضایی مخفیگاه متهمان در 
مناطق مرکزی شهر تهران شناسایی و بدین 

ترتیب شمارش معکوس برای دستگیری 
این دو قاچاقچی سابقه دار و حرفه ای آغاز 
شد. این مقام انتظامی با اشاره به اینکه هر 
دو متهم در مخفیگاهشان دستگیر شدند، 

اظهار داشت: در بازرسی از مخفیگاه متهمان  
7۴کیلو تریاک کشف شد.رئیس پلیس 

مبارزه با موادمخدر تهران گفت: متهمان 
یادشده پس از دستگیری به مقر پلیس 
منتقل و پس از انجام تحقیقات پایانی و 
بازجویی های تکمیلی برای سیر مراحل 

قانونی تحویل مقام قضایی شدند.
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پســری جوان که ســه ســال پیش، دوست 
صمیمی اش را در پشت بام خانه شان به قتل 
رسانده بود، سحرگاه دیروز پای چوبه دار رفت 
و قصاص شــد. این پرونده هجدهم تیر97 به 
جریان افتاد. آن روز رهگذران هنگام عبور از 
خیابانی در شــرق تهران چشمشان به جسد 
جوانی افتاد که داخل جــوی آبی افتاده بود. 
با انجام بررسی ها مشخص شــد که قربانی با 
ضربات چاقو به قتل رسیده است و به دستور 
بازپرس جنایی جسد به پزشکی قانونی منتقل 

شد.
به گزارش حادثه24، با پیدا شــدن جســد، 
گروهی از کارآگاهــان تحقیقات خود را برای 
کشــف راز این جنایت آغاز کردنــد تا اینکه 
بیستم تیر ماه همان سال یعنی دو روز بعد از 
کشف جسد پسر جوان، زنی به کلانتری نبرد 
رفت و گفت که برادر28ساله اش از روز هفدهم 
تیرماه از خانه شان در شرق تهران خارج شده 
و دیگر بازنگشته است. مشــخصاتی که او از 
برادرش می گفت با مشخصات ظاهری جسدی 
که داخل جوی آب پیدا شــده بود مطابقت 
داشت.به این ترتیب هویت مقتول شناسایی 
شد و خواهر وی در ادامه به مأموران گفت که 
برادرش با یکی از بچه های محل به نام حسین 
اختلاف داشــته، به طوری که او چندین بار 
برادرش را تهدید به قتل کرده بود و احتمال 

دارد که عامل جنایت حســین باشد. بیستم 
تیرماه همان سال حسین دســتگیر شد اما 
قتل را انکار کرد و گفت: من با مقتول اختلاف 
داشتم اما در قتل او نقشی ندارم. روزهفدهم 
به دلیل اختلافاتی که با مقتول داشــتم با هم 
برای دعوا قرار گذاشتیم اما همان روز به یک 
مهمانی دعوت شدم و نتوانستم سر قرار بروم 
و دیگــر او را ندیدم تا اینکه شــنیدم به قتل 

رسیده است.
سرنوشت عجیب مقتول

اظهــارات مظنون و تحقیقات پلیس نشــان 
می داد که وی در این ماجرا نقشــی نداشته و 
در زمان جنایت در جای دیگری بوده اســت. 
بنابراین او آزاد شــد و درحالی که تحقیقات 
در این پرونده جنایی ادامه داشــت، یکی از 
دوســتان مقتول به اداره دهم پلیس آگاهی 
تهران رفت و خودش را به عنوان قاتل معرفی 
کرد.او مدعی شد که ناخواســته و در حالت 
مستی جان دوست صمیمی اش را گرفته است. 
متهم در بازجویی ها گفــت: روز حادثه یعنی 
هفدهم تیر97 دوستم)مقتول( با جوانی به نام 
حسین که با او اختلاف و دشمنی داشت قرار 
دعوا گذاشــته بود. برای اینکه او تنها نباشد، 
من نیز همراه وی به سر قرار رفتم. آن روز هر 
چه منتظر ماندیم حسین نیامد.وقتی دیدیم 
خبری از او نیست، به همراه مقتول به پشت 
بام خانه ما رفتیم و مشــروبات الکلی مصرف 

کردیم. آنقدر مســت بودیم که اصلا متوجه 
نبودیم چه می گوییم. در عالم مســتی شروع 
کردیم به کل کل کردن با یکدیگر. درحالی که 
کل کل می کردیم ناگهان عصبانی شــدم و 
نفهمیدم چه شــد که با چاقــو ضربه ای به او 
زدم و همان ضربه باعث مرگ وی شد. وقتی 
به خودم آمدم متوجه شدم او فوت شده است. 
من مانده بودم با یک جسد خونین. باید او را هر 
طور شده از خانه ام بیرون می بردم. به همین 
دلیل جسد را داخل پتو گذاشتم و شبانه آن را 
از خانه ام خارج کردم. جسد را داخل خودروی 
وانت خودم گذاشتم و در جوی آبی رها کردم. 
در این مدت فراری بودم امــا به خاطر عذاب 
وجدانی که داشــتم تصمیم گرفتم خودم را 
معرفــی کنم.متهم به قتل پس از بازســازی 
صحنه جنایت روانه زندان شد و پس از مدتی 
در دادگاه کیفــری پای میــز محاکمه رفت. 
قضات دادگاه وی را به قصاص محکوم کردند 
و حکم به تأییــد قضات دیوان عالی کشــور 
رســید. به این ترتیب پرونده به شعبه اجرای 
احکام دادســرای جنایی تهران فرستاده شد 
تا مقدمات اجرای حکم فراهم شــود. پس از 
استیذان از رئیس قوه قضائیه و اصرار اولیای 
دم برای اجرای حکم قصاص، قاتل این پرونده 
جنایی ســحرگاه دیروز در محوطــه زندان 
رجایی شهر پای چوبه دار رفت و قصاص شد.

   وب گردي

قصاص؛ سرانجام رفيق كشي در مستي!
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دلایل عمده نازک شدن
ناگهانی موی سر

ریزش مو یکی از دغدغه هایی است که هر فردی را می تواند به 
وحشت انداخته و مضطرب کند. به گفته متخصصان چندین 
دلیل می تواند وجود داشته باشــد که در ادامه به برخی از آنها 

اشاره شده است.
ضربه یکی از عوامل مهم در ریزش موست که می تواند جسمانی 
باشــد مانند عمل جراحی یا تصــادف رانندگی یــا می تواند 
احساسی باشد، مانند از دست دادن کسی که دوستش دارید؛ 
در هر صورت ضربه روحی و جســمی می تواند بر مو های شما 

تاثیر بگذارد.
دینه رابینســون، استادیار بالینی پوســت در بیمارستان ییل 
نیوهاون توضیح می دهد: شما می توانید ریزش موی »شوکی« 
داشته باشید که محدود بوده و به خودی خود برطرف می شود، 

اما می تواند تا شش ماه طول بکشد.
مارینا پریدو، متخصص پوست در نیویورک راهکارهایی را در 
این باره ارائه می دهد، او می گوید در این شرایط بیشتر مراقب 
خود باشــید. رژیم غذایی غنی از ویتامیــن B مملو از غلات 
کامل، پروتئین و ســبزیجات برگ تیره داشته باشید که همه 
آنها به مبارزه با ریزش مو کمک می کند، خبر خوب این است 
که مو های شما همانطور که احساس می کنید باز می گردد اما 

ممکن است چند ماه طول بکشد تا تفاوت را مشاهده کنید.
پریدو هشــدار می دهد ابزار داغ و یا اســتفاده از موادی مانند 
کراتین می توانند نقش بسیاری در ریزش مو داشته باشند. حتی 
پیچاندن تارومو دور انگشت هم می تواند در ایجاد تنش نقش 

داشته و باعث نازک شدن مو شود.
پریدو می افزاید: بستن موها به طور محکم و دم اسبی و پوشاندن 
دائمی موها می تواند موجب سائیدگی و خراش روی پوست سر 
و شکنندگی موها شود. هرچه کمتر این کار را انجام دهید، برای 
مو های شما بهتر است. تا زمانی که مو های شما بهبود می یابد، به 
سراغ رنگ و بافت طبیعی تری بروید و شامپو ها و نرم کننده های 
ملایم بدون سولفات را انتخاب کنید. اگر همیشه مو های خود 
را بافته یا محکم به عقب می کشید، آنها را رها کنید تا تقویت 
شوند، همچنین می توانید مکمل های روزانه مو حاوی بیوتین، 

ویتامین ها و مواد معدنی را امتحان کنید.
پریــدو می گوید: نازک شــدن ناگهانی مو ها می تواند نشــانه 
کم خونی )تعداد کم گلبول های قرمز خون(، مشکلات هورمونی 
به ویژه مربوط به رویداد هایی مانند بارداری یا اختلال تیروئید 
باشد که همه در زنان بسیار شایع است. در صورت وجود هر یک 
از موارد ذکر شــده، ریزش مو تنها علامت موجود نخواهد بود. 
با بیماری تیروئید، احتمالا متوجه تغییراتی در ســطح انرژی، 
وزن و خشکی پوست می شوید و ممکن است تپش قلب داشته 
باشید. نوسانات هورمونی اغلب باعث آکنه، ریزش موی صورت 

مانند ابرو ها و تغییر در قاعدگی می شود.
چه باید کرد: اگر مشــکوک هســتید که چیزی هورمونی یا 
پزشــکی در حال انجام اســت، برای انجام یک آزمایش کامل 
فیزیکی به پزشک مراجعه کنید. پزشک شــما باید بتواند در 
مورد آنچه دقیقا باعث نازک شدن مو می شود، همراه با بهترین 

توصیه ها برای درمان، بینش بیشتری ارائه دهد.
مایکل ســومنک، جراح پلاستیک در واشــنگتن، می گوید: 
درمان های ترکیبی پتانسیل رشد مو های جدید را افزایش داده 
و از ریزش مداوم فولیکول های مو جلوگیری می کند. او دوست 
دارد مکمل های مو و درمان های موضعی مانند Rogaine زنان 
را که حاوی ماینوکسیدیل است، ترکیب کند تا به رشد مجدد 

مو های بیمار کمک کند.

  سلامت

  ترند

کوانتوم، راناپلاس و محمد صلاح
10مقاله پربازدید ویکی پدیای فارسی در روز 2 مهر:

1. کوانتوم
2. میدان سرخ )مجموعه نمایش خانگی(

3. یک مقاله غیراخلاقی
4. مصطفی آجرلو

5. عملیات اچ3
6. یک مقاله غیراخلاقی

7. تیم ملی فوتسال ایران
8. جنگ ایران و عراق

9. محمد قریب
10. لوط

موضوعاتی که در چهار روز گذشــته در گــوگل ایران 
بیشترین رشد جست وجو را تجربه کردند:

1. راناپلاس سقف شیشه ای
2. فصل پاییز

3. بیوگرافی رضا کریمی بازیگر
4. محمود احمدی نژاد

5. منچستریونایتد مقابل وستهام 
6. ای استخدام
7. ساعت چنده

8. برنامه شاد، نسخه جدید شاد، دانلود برنامه شاد
9. رئال مادرید

10. بازی بخت قسمت 14
11. هفته دفاع مقدس
12. همراه بانک ملت

13. بانک رفاه
14. اذان صبح، اوقات شرعی

15. لالایی کودکانه
16. دیوار مشهد
17. دیجی کالا

18. تقویم مهر 1400

پنج پست پربازدید تلگرام فارسی در روز 3 مهر بر اساس 
:TGSTAT اطلاعات

1. رقابت صلاح و سادیو مانه برای عنوان بهترین گلزن آفریقایی 
لیگ برتر )ورزش سه(

2. طنز ارژنگ امیرفضلی در مورد اختصاص فایزر برای مادران 
باردار )گیز میز(

3. نواخته شدن زنگ سال تحصیلی در مدارس )آخرین خبر(
4. سه آهنگ پردانلود هفته قبل )آهنگیفای(

5. پلی لیست رپ هیپ هاپ )ملودیو(

  
قابی از پیاده روی اربعین در مسیر معروف به طریق علما. عکس از مرتضی صالحی، ایمنا 

   کودکان و نوجوانان عراقی همراه با خانواده های خود در حد وسع و توان مشغول خدمت رسانی 
به زوار الحسین در موکب ها هستند. عکس از مهدیه کرمانی، فارس 

    پذیرایی از زائران در مسیر نجف – کربلا. عکس از حمید عابدی، باشگاه خبرنگاران جوان    قابی از این شب های صحن حرم امام علی )ع( در نجف که مبدا حرکت پیاده روی زائران اربعین است. عکس از محسن بخشنده، ایرنا 

  
حدود 1۵0 هکتار از جنگل های منطقه زرشک چال درازنو استان 
گلستان از عصر جمعه در آتش می سوزد و تلاش برای اطفاء 
حریق این جنگل ادامه دارد. حدود 300 نفر از نیرو های آتش 
نشانی، منابع طبیعی، هلال احمر، یگان ویژه نیروی انتظامی، 
سپاه پاسداران و بسیج مردمی در حال کمک به خاموش کردن 
آتش هستند اما وزش باد عملیات اطفاء را با مشکل مواجه کرده 
است. عکس از فائزه کابلی، باشگاه خبرنگاران جوان 

   
با فرا رسیدن آغاز 

سال تحصیلی 
1۴00، کلاس اولی ها 

با ماسک هایی 
که هر یک طرح 
و رنگی متفاوت 
و کودکانه دارد 

به پشت میزهای 
مدرسه رفته و خود 

را برای آموختن 
آماده می کنند. 
عکس از رسول 
شجاعی، ایمنا  

   
قابی از بیستمین دوره نمایشگاه 
بین المللی شیرینی و شکلات، ماشین 
آلات و مواد اولیه بیسکویت در تهران 
که تا تاریخ 3 مهر از ساعت 10صبح الی 
۶ عصر در محل دائمی نمایشگاه های 
بین المللی تهران برگزار خواهد شد. 
عکس از فاطمه عموزاد، میزان 

    تور رفتینگ و قایق سواری در روستای مارکده در نزدیکی شهرستان سامان چهارمحال و بختیاری. این روستا در کنار 
رودخانه زاینده رود و در میان یکی از پیچ و تاب های آن قرار دارد به طوری که رودخانه روستا را دور می زند و به نظر می رسد 

روستا در محاصره رودخانه است. عکس از احسان جزینی، خبرگزاری صداوسیما 

    برداشت توتون از مزارع اطراف دریاچه زریوار در استان کردستان. در این منطقه ۵00 هکتار زیر 
کشت این محصول است که ۶00 نفر کشاورز به صورت مستقیم در این اراضی مشغول به کار هستند و 

کاشت این محصول برای 2 هزار و ۵00 نفر به صورت غیرمستقیم درآمدزایی دارد. عمدتا این زمین ها در 
شهرستان های مریوان و سقز قرار دارند. عکس از محمد لطیف حسینی نسب، ایلنا 

   
واژگونی یک دستگاه موتور 
سیکلت در محور اهر ـ کلیبر 
موجب جان باختن راکب آن شد. در 
این حادثه راکب موتور سوار ۷0ساله 
بر اثر شدت جراحات در دم فوت 
کرد و از طرفی هم برخورد اتوبوس 
عبوری با این موتور واژگون شده 
موجب آتش گرفتن اتوبوس شد. 
این حریق تلفات جانی نداشت، اما 
۶0 درصد اتوبوس طعمه حریق شد. 
عکس از پرویز گلی زاده، میزان 

  جدول   و سرگرمی

افقي 
1- لقب کشور گابن- قبول شدن دعا
2- پرنده آفریقایی- محل اسکان زائر

3- بی سواد قدیمی- شهری در امارات- به 
تنهایی- مخلوط آب و خاک 

4- اســباب- نوعی نژاد سگ- دریایی در 
فرانسه

5- ابــر نزدیک بــه زمین- از وســایل 
آزمایشگاه- شاعر مسافر

6- خشن-  از الحان باربد- لطیف
7- علامت مفعولی- زبر- نزدیک شدن- 

یکدنده
8- دهشت افکنی یا هراس افگنی- دامنه 

کوه
9- بدبین و دودل- مولا و ســید- مخالف 

»خوبی«- خدای درویش 
10- نهیــب- پیوند ازدواج- ســوره ۲۷ 

قرآن کریم
11- دروازه- از محــلات قدیمی تهران-  

شمای بیگانه
12- ایشــان - خوراک- استراحت مسافر 

وسط راه
13- گذشتن بر چیزی- مردمی- فوتبال 

آمریکایی- بانگ جانور درنده
14- بوییدن- هرعلامت و نشانی که برای 

یادآوری قرار بدهند
15- از پرندگان- طبقه بندی جانوران

عمودي
 1- کوزه گر- از پیامبران- ورم

2- پرخور- حمل کننده- از پادشــاهان 
ساسانی

3- سرپرســت جامعه  اســلامی- مقابل 
صادره- هزار کیلوگرم

4- حــرف پوســت کنده- وتــر کمان- 
وســیله ای در ژیمناســتیک- سدی در 

استان اصفهان
5-  از غلات پرمصــرف- نوعی آب نبات- 

رایگان- دست  مالیدن
6- کامیون ارتشــی- بدین گونه- پرواز 

کننده
7- شهری در استرالیا- جمع مقطع- مغز

8- سردسیر- تبهکاران
9- حــرص و طمع - گیاهی بــا برگهای  

پهن- سدی در استان گلستان
10- پایگاه اینترنتی- خداوندی- حرکت 

هوا
11- نیم صدای ســاعت!- ردیــف قالی- 

گوسفند قربانی- فکر و نظر
12- غرامت- اشــتباه معــروف- علامت 

مصدرجعلی- خرس آسمانی
13- سنگ آسیاب- در این مکان- سوغات

14- بندری در نروژ- مجموعاً- بزرگتر
15- شهری در اســتان  گیلان- نامعلوم- 

مخلوط و درهم 
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ط
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طراح : حمیدرضا محمدرضایی     

123456789101112131415
كدرانكنوزلبلب1
براشاشوىناراى2
اجكىسكعربىجرش3
بهانرباىلىنا4
تدمىهاكلىتساپ5
رامعمدشاوگكو6
شرامىمىلسامار7
لوادجكانمن8
كوكرىاغتمنزوس9
شامقنىرىچلىا10
اىتنازبىانتنل11
وتامنمسناشدش12
ربتسنوحىجىدهم13
زرابددرتمالوا14
ىدرزهتفهندوكر15

۶ ۹ ۱ ۲ ۵ ۴ ۷ ۳ ۸       ۴ ۳ ۲ ۱ ۶ ۹ ۵ ۷ ۸ 
۳ ۵ ۴ ۸ ۹ ۷ ۱ ۶ ۲       ۱ ۵ ۸ ۷ ۲ ۴ ۶ ۹ ۳ 
۲ ۸ ۷ ۳ ۱ ۶ ۴ ۹ ۵       ۹ ۷ ۶ ۵ ۸ ۳ ۴ ۲ ۱ 
۵ ۴ ۶ ۷ ۲ ۹ ۳ ۸ ۱       ۷ ۸ ۳ ۴ ۹ ۶ ۲ ۱ ۵ 
۹ ۳ ۸ ۵ ۴ ۱ ۶ ۲ ۷       ۲ ۹ ۵ ۸ ۱ ۷ ۳ ۴ ۶ 
۷ ۱ ۲ ۶ ۳ ۸ ۵ ۴ ۹       ۶ ۴ ۱ ۲ ۳ ۵ ۷ ۸ ۹ 
۴ ۷ ۹ ۱ ۸ ۳ ۲ ۵ ۶ ۹ ۸ ۷ ۳ ۱ ۴ ۶ ۷ ۸ ۹ ۵ ۲ 
۸ ۶ ۵ ۴ ۷ ۲ ۹ ۱ ۳ ۴ ۵ ۲ ۸ ۶ ۷ ۹ ۵ ۲ ۱ ۳ ۴ 
۱ ۲ ۳ ۹ ۶ ۵ ۸ ۷ ۴ ۳ ۱ ۶ ۵ ۲ ۹ ۳ ۴ ۱ ۸ ۶ ۷ 
            ۶ ۲ ۷ ۵ ۳ ۹ ۴ ۸ ۱             
            ۱ ۴ ۹ ۲ ۶ ۸ ۷ ۳ ۵             
            ۵ ۳ ۸ ۷ ۴ ۱ ۶ ۹ ۲             

۷ ۳ ۶ ۹ ۱ ۲ ۴ ۸ ۵ ۱ ۲ ۳ ۹ ۷ ۶ ۴ ۲ ۳ ۸ ۵ ۱ 
۸ ۹ ۱ ۳ ۴ ۵ ۷ ۶ ۲ ۸ ۹ ۵ ۱ ۴ ۳ ۵ ۶ ۸ ۷ ۹ ۲ 
۲ ۴ ۵ ۷ ۶ ۸ ۳ ۹ ۱ ۶ ۷ ۴ ۲ ۵ ۸ ۹ ۱ ۷ ۳ ۶ ۴ 
۱ ۷ ۲ ۴ ۵ ۶ ۸ ۳ ۹       ۵ ۸ ۱ ۲ ۹ ۶ ۴ ۷ ۳ 
۶ ۸ ۹ ۲ ۳ ۷ ۱ ۵ ۴       ۴ ۶ ۲ ۳ ۷ ۱ ۹ ۸ ۵ 
۴ ۵ ۳ ۸ ۹ ۱ ۲ ۷ ۶       ۷ ۳ ۹ ۸ ۵ ۴ ۱ ۲ ۶ 
۹ ۶ ۷ ۱ ۸ ۴ ۵ ۲ ۳       ۶ ۱ ۴ ۷ ۸ ۵ ۲ ۳ ۹ 
۳ ۲ ۴ ۵ ۷ ۹ ۶ ۱ ۸       ۳ ۲ ۷ ۶ ۴ ۹ ۵ ۱ ۸ 
۵ ۱ ۸ ۶ ۲ ۳ ۹ ۴ ۷       ۸ ۹ ۵ ۱ ۳ ۲ ۶ ۴ ۷ 

  

          ۱ ۷                     ۸ ۲     
  ۱ ۳   ۵     ۴           ۸ ۶   ۱     ۴   

۷       ۶     ۱         ۷       ۳     ۸   
۴     ۵   ۹             ۲     ۱   ۳       
  ۵ ۹       ۶ ۳           ۵ ۳       ۷ ۲   
      ۴   ۶     ۵             ۲   ۷     ۶ 
  ۲     ۴       ۱         ۶     ۸       ۲ 
  ۴     ۹   ۳ ۷     ۸     ۲     ۷   ۳ ۵   
    ۶ ۸           ۳   ۶     ۸ ۳           
                ۳       ۲                 
              ۶           ۹               
                ۵       ۸                 
          ۹ ۶     ۱   ۴           ۳ ۴     
  ۹ ۶   ۳     ۱     ۲     ۸ ۳   ۶     ۹   

۳       ۱     ۹         ۶       ۲     ۸   
۶     ۸   ۴             ۱     ۲   ۸       
  ۷ ۵       ۲ ۸           ۷ ۵       ۱ ۲   
      ۷   ۲     ۵             ۵   ۱     ۴ 
  ۶     ۸       ۳         ۹     ۱       ۳ 
  ۳     ۷   ۴ ۶           ۱     ۴   ۹ ۷   
    ۱ ۳                     ۶ ۹           

 

 از میوه هاى 
فصل پاییز

گرد و 
خاك نرم

فشرده شده 
 غذایى از و له شده

بادمجان  راننده 
کارگاه غمگینگارى

بافندگى

یکدیگر را 
راندن

 بهشت زیر 
پاى اوست

 نوعى جین
آویزى شکل 

گلوله
مى دهند تا 
با اهمیترسوا کنند

اهانت 
هذیان بیمارنمودن

مجموعه 
شعرى از 
مهدى 

اخوان ثالث

نوعى سم 
خطرناك

بى موقع و 
بى خبر

آموختن

بازاریاب

کالاى دست 
باطل کردننخورده

رئیس مقابل خوب
جیمزباند

 از جنس فلز 
پر مصرف
بدبختان

 نوعى مدل قدم
مو

گواهاثر قیچى
نوعى ساعت 

قدیمى
جنگ و 

پیکار
مرغ مستمندان

مى رود! سرکش و 
لجوج

معروف

          

         

         

 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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  سودوکو

 جدول کلمات متقاطع

4 حرفي : 
 بلوچ
 بیرق
 تنگه
 زیرا
 زئیر

 سردم
 غریب
 نمنم

5 حرفي :
 ارتجا

 آدمکش
 برملا

 بهلول
 بهورز
 بیطار
 تنبیه

 طاووس
 طاهره

 گذشته
 مطابق
مناهی

 ورسای
 یاسمن

6 حرفي :
 بی کلام
 بیستون
 تن پرور
 یکه تاز

7 حرفي :
 ابتدایی

 سنگواره

8 حرفي :
 املت قارچ
 باغ دلگشا
 راهنمایی

میان بستن

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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   »بنی صدریســم« چیســت؟ ایده ای است که 
 ابوالحســن بنی صدر  رئیس جمهور وقت، هنگام آغاز 
هجوم بعثی ها به ایران در سر داشت و پیش  از آن در 
ایران سابقه نداشــت. ایده چه بود؟ به گزارش فارس، 
بنی صدر می گفت: دشــمن می آید؟ خــب بگذارید 
بیاید و هر چقدر می خواهد، تصــرف کند  ولی بعد ما 
می رویم و شــکایت می کنیم و مذاکره می کنیم و اگر 
دیپلماسی به جایی نرســید، آن  وقت نیروهای مان را 
جمع می کنیم و می رویم و متصرفات دشمن را پس  

می گیریم!

   بنی صدر چون خودش مرد میدان نبود، حتی در 
مقابل »دیوانه بغداد« هم به دیپلماســی معتقد بود و 
معلوم است این ایده نه در میان دولتمردان انقلابی و نه 
میان مردم ایران اصلا نه تنها طرفدار نداشت بلکه همه 
مخالف بودند؛ »چقدر این نماینده های خوزستان در 
مجلس داد زدند و از ته دل گریه کردند. پاسداران آنجا 
داد می  کشیدند و خواست شان این بود که یک واحد 
ارتشــی برای حمایت از نیروهای درگیر به آنجا برود. 
بنی صدر می گفت نمی توانیم بفرستیم و نداریم. سعی 
او بر این قرار گرفته بود که خرمشهر و آبادان را بدهیم 
و نیروهای مان را در شمال حفظ کنیم و بعد که برخود 
مسلط شدیم، شــهرها را پس بگیریم.« حالا مردمی 
که مرد میدان بودند و بنی صدریسم را قبول ندشتند 
علیه آن چه سلاحی داشتند؟ برنو، کوکتل مولوتف، 

دست های خالی، غیرت و جانی فدای میهن.

   بنی صدر به ارتــش چه گفته بــود؟ آن  روزها 
بنی صدریسم عملا میدان را خالی و کشور را بی دفاع 
کرده بود اما ایران، بی دفاع محض هم نبود و هیچ  وقت 
نماند ان شاء الله. چه کسانی در میدان بودند؟ تکاوران 
ارتش بودند که خودشــان می جنگیدند و به دیگران 
هم آموزش می دادند که چگونــه با کمترین امکانات 
بجنگند. همین تکاوران وقتی محاصره خرمشهر کامل 
شده بود با کمک مدافعان شهرها تانک های عراقی را 

از کار می انداختند و نمی گذاشتند شهر اشغال شود.

   مدافعان شــهرها جوان ترهای مردم بودند و هر 
کسی که سلاحی یافته بود یا نیافته بود و ایستاده بود 
جلوی دشمن. اینها معمولا تفنگ و فشنگ گیرشان 
نمی آمــد و با کوکتــل مولوتف می رفتنــد به دیدار 
تانک های عراقی. سپاهی ها هم بودند که البته تحریم 
شده بودند از طرف بنی صدر و دست خالی بودند و کنار 

مردم و مدافعان شهرها می جنگیدند و چه خون های 
گرامی که بر وجب وجب این خاک افشــانده شــد؛ 
»بچه های سپاه... شب ها شبیخون می زدند یا کارهای 
چریکی انجام می دادند. روزها استراحت می کردند و 
مجددا همین حرکت را تکرار می کردند. سلاح آنچنانی 
هم در اختیار نداشتند. با اسلحه ام1 و بعدها ژ3 حمله 
می کردند. معمولا هم شــب ها حمله می کردند چون 
روزها در تیررس ارتش مجهز و کلاســیک عراق قرار 
داشتند... بچه ها می رفتند داخل انبار مهمات ارتش 
مهمات جنگی برمی داشتند. بنی صدر به ارتش گفته 
بود که به سپاه ادوات ندهید. ما اینگونه مهمات جمع 
می کردیم. بعضی از عزیزان ارتشی هم با ما هماهنگ 
بودند و مهمــات در اختیار ما قــرار می دادند. وقتی 
بنی صدر ماجرا را می فهمید، ارتشــی هایی را که با ما 

همکاری کرده بودند مورد غضب قرار می داد.«

   جنگ به شکل خانوادگی!  در جبهه غرب نیروهای 
کمکی هم بودند؛ عشــایر بودند با »برنو«هایشــان و 
غیرت هزاران هزار ساله شان. اینگونه بود که مشهور 
اســت ارتش بعثی تا پیش  از رســیدن به گیلانغرب 
می تاخت، ولی پشــت دروازه های این شهر از نفس 
افتاد و تــازه فهمید چه کار دشــواری در پیش دارد 
و رســیدن به تهران آنطور که صدام وعده داده بود، 
اصلا حرف مفت بــود؛ »در تاریکی اوایل صبح، مردم 
گیلانغرب پریشــان و مضطرب از خــواب پریدند و 
صدای ادوات زرهی دشمن را شنیدند. هوا که روشن 
شــد تجمع نیروهای عراقی همه جا مشاهده می شد. 
حدود ساعت 9 صبح بود که ســتون هایی از دود در 
پایین دست شــهر به هوا برخاســت. مردم شهر ابتدا 
تصــور می کردند نیروهــای بعثی شــهر را به آتش 
کشیده اند اما بعد مشخص شد که جوانان گیلانغربی 
به صورت خودجوش به ارتــش عراق حمله کرده اند و 
ادوات و خودروهای نظامی آنان را به آتش کشیده اند... 
کارِ جنگ در گیلانغرب به شــکلی خانوادگی پیش 
می رفت؛ پسران و پدران و برادران و شوهران، اسلحه 
به دست در برابر دشمنِ بی رحم می جنگیدند و مادران 
و دختران و خواهران و همسران با پختنِ غذا و رساندن 
آذوقه به خط نبرد و رسیدگی به مجروحان، به یاری 

آنان می شتافتند.«

   آن روز پیــام روح الله ایــران هم از راه رســید و 
خجستگی و روشــنایی بود برای دل ها: »ما متکی به 
خدا هستیم و با اتکا به خدا از هیچ چیز ترسی نداریم.«

ايده»مذاكرهباصدام«بنیصدربهجایجنگ!
۳ مهر سال ۱۳۵۹ ایران درگیر هجومی بود که صدام از چهار روز قبل از 

مرزهای غربی و جنوبی آغاز کرده بود. ولی در آن روزهای حساس، درگیری 
ایران فقط همین نبود و ایرانی ها گرفتاری دیگری هم داشتند؛ »بنی صدریسم«

مرتضی کلیلی   قاب  

   قاب نوستالژي 
بارش برف سنگین در تهران - زمستان 1386. عكس از بهروز مهري.

   قاب تاریخ 2
رنو مدل 1900؛ مظفرالدین شاه در صندلی عقب نشسته   و ملیجک و سایرین پیاده یا با اسب اتومبیل را احاطه کرده اند. 

موسیو وارنه راننده فرانسوی هم پشت فرمان نشسته است. آرم سلطنتی هم روی درب این اتومبیل حک شده  . 
مظفرالدین شاه در اولین سفر خود به اروپا، دو دستگاه از این اتومبیل را خرید که تنها یکی از آنها سالم به تهران رسید. 

اتومبیل ها پس از رسیدن به روسیه از طریق كشتي به بندر انزلی انتقال یافته و هنگام عزیمت به تهران به علت جاده هاي 
ناهموار به تهران با مشكلات فراواني روبه رو مي شوند و حتي یكي از آنها بر اثر شكستن قطعه حساسي از چرخ هایش در 

راه مي ماند و تنها اتومبیل دوم به تهران مي رسد.

  
قاب تاریخ1
تظاهرات زنان 

معترض به بخشنامه 
اجباري شدن 

حجاب در ادارات 
مقابل ساختمان 
نخست وزیري در 
خیابان پاستور - 

تابستان 1359.
عكس از كاوه 

كاظمي

  
قاب مشاهیر 1

  تیم  کشتی ایران در تورنمنت جام تاتراس 
)1348(1969 ؛ عبدالله موحد   تحت عنوان سرپرست، 
گروه ایران را همراهی می کند. به ترتیب ایستاده  از راست:  
پرویز سیروس پور،   دکتر ضیاء معینی،   عبدالله موحد، 
  محمد علی صحرایی،   پرویز عرب،   محمود معزی پور و   
محمد فرهنگ دوست. نشسته از راست :   شمس الدین 
سید عباسی،   ابراهیم جوادی،   سبحان روحی، 
)نشناختیم(،  نبی الله قاضی و   منصور برزگر.)وب سایت 
جام تخت جمشید(

  
قاب   مشاهیر 2

اولین گل علي پروین؛ پروین اولین گل خود را در 
پرسپولیس در 24 سالگی و روز سوم مهر   1349 برابر تاج 
به ثمر رساند.
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اصطلاح Frat Boys در واقع به جمع های پسرانه خاصی گفته می شود که خود را برتر از دیگران می دانند. بایدن و نخست وزیران 
بریتانیا و استرالیا کنار هم در جمع این پسران نشستند ولی به مکرون و اتحادیه اروپا و نیوزیلند راه نمی دهند! کنایه ای دیگر به توافق امنیتی جدید 

این سه کشور که باعث عصبانیت فرانسوی ها شده است. 

توطئه جدید در اقلیم
اربیل، مرکز کردستان عراق، میزبان همایشی برای عادی سازی روابط با اسرائیل شد

رئیس حزب نهج وطنی در بیانیه ای تلاش ها برای 
ایجاد فضای عادی سازی روابط با اسرائیل در عراق 
را محکوم کرد و خواستار پیگرد قانونی افرادی شد 

که این سخنان را به زبان آورده اند.
بیش از ۳۰۰ عراقی از جمله برخی از روسای قبایل 
)عشــایر( در کنفرانســی که در اقلیم کردستان 
عراق با حمایت یک سازمان آمریکایی برگزار شد 
خواهان عادی ســازی روابط با اسرائیل شدند.این 
نشست از سوی اندیشــکده مرکز ارتباطات صلح 
که مقر آن در نیویورک است و درباره عادی سازی 
روابط بین اســرائیل و کشــورهای عربی فعالیت 
می کند، برگزار شده است. شــمی پرز از راه دور 
در این کنفراس ســخنرانی کرد. او فرزند شیمون 
پــرز رئیس جمهور و نخســت وزیر ســابق رژیم 

صهیونیستی است.
در بیانیــه پایانی ایــن همایش آمده اســت:»ما 
خواســتار هماهنگی و ادغــام در توافقنامه های 
ابراهیم هســتیم. همانطور که ایــن توافقنامه ها 
روابط دیپلماتیک با اســرائیل را فراهم می کند ما 
نیز خواهان عادی سازی روابط با اسرائیل هستیم. 
هیچ نیرویی از داخلی یــا خارجی حق ندارد مانع 
از این درخواســت ما شــود.« توافقنامه ابراهیم 
تحت حمایت واشنگتن در سپتامبر ۲۰۲۰ برای 

عادی سازی روابط بین اسرائیل، امارات و بحرین 
امضا شد. مراکش و ســودان نیز بعدا به این توافق 

پیوستند.

  واکنش های تند در عراق
برهم صالــح، رئیس جمهــوری عراق با انتشــار 
بیانیه ای برگزاری نشســت فراخوان عادی سازی 
روابط با اســرائیل را تلاش برای تشویش اذهان و 
آسیب زدن به مسالمت اجتماعی در عراق دانست. 
در بیانیه رسمی دفتر ریاست جمهوری عراق ضمن 
تأکید بر موضع ثابت عراق در حمایت از مســئله 
فلســطین و تحقق حقوق مشــروع و کامل ملت 
فلسطین، آمده که عراق با قاطعیت مخالف موضوع 
عادی سازی روابط با اسرائیل است. در این بیانیه 
خواسته شده که به اراده و خواست ملی و مستقل 

ملت عراق در این باره احترام گذاشته شود.
دفتر رســانه ای مصطفی الکاظمی، نخست وزیر 
عراق هم با انتشــار بیانیه ای، نشست برگزار شده 
در اربیل که شعار عادی ســازی روابط با اسرائیل 
را مطرح کرده بود به شــدت محکوم کرد. در این 
بیانیه آمده اســت: دولت عراق مخالفت قاطعانه 
خود با نشســت های غیرقانونی که توسط برخی 
عشایر مقیم اربیل در اقلیم کردستان برگزار شده 

و شعار عادی سازی روابط با اسرائیل را مطرح کرده 
است، اعلام می کند. بیانیه دفتر رسانه ای الکاظمی 
اشــاره می کند که از طرفی دیگــر مطرح کردن 
مفهوم عادی سازی روابط از لحاظ قانون اساسی، 
حقوقی و سیاسی در عراق غیرقابل قبول و مردود 
است و دولت به صورت واضح موضع تاریخی ثابت 
و حامیانه از قضیه عادلانه فلسطین و دفاع از حقوق 
ملت فلسطین و در راس آن حق فلسطین در برپایی 
کشور مستقلی به پایتختی قدس شریف و مخالفت 
با همه نوع شهرک سازی و تعرض و اشغالگری را که 
اسرائیل در حق ملت برادر فلسطین انجام می دهد 

اعلام می کند.

  اقلیم: به ما ربطی ندارد
وزارت داخلــه اقلیم کردســتان عــراق با صدور 
بیانیه ای درباره نشست روز گذشته در اربیل تحت 
عنوان کنفرانس صلح و اســترداد توضیح داد. در 
بیانیه وزارت داخله دولت اقلیم کردســتان عراق 
آمده است: این نشســت بدون اطلاع و موافقت و 
مشارکت دولت اقلیم کردســتان برگزار شده و به 
هیچ وضع بیان کننده موضع دولت اقلیم کردستان 
نیســت. )در این گزارش از خبرهــای یورونیوز و 

میدل ایست نیوز استفاده شده است(

  سایت نگار   

اخبار چینی؛ از معامله بزرگ بر سر مدیر هوآوی تا فشار شدید روی بیت کوین
  معامله بزرگ بر سر مدیر مالی شرکت هوآوی؛ منگ وانژو مدیر ارشد مالی شرکت 
هوآوی و دختر بنیان گذار این شرکت، در پی توافق با مقام های قضایی آمریکا، از حبس 
خانگی در کانادا آزاد شد. مانگ در ماه ژانویه سال ۲۰۱۹ میلادی در فرودگاه ونکوور و به 
درخواست آمریکا و به اتهام نقض تحریم های این کشور علیه ایران بازداشت شد. وی پس 
از آن با قید وثیقه آزاد شده و در منزل شــخصی خود در ونکوور محبوس شد. حالا خبر 
رسید که منگ با دادســتانی آمریکا توافقاتی کرد و چنانچه به تمام تعهدات خود طبق 
این توافقنامه که در دسامبر ۲۰۲۲ به پایان می رسد، عمل کند، دادستانی نیز اتهامات 
علیه وی را لغو می کند. در همین حال، خبر رسیده که چین نیز دو شهروند کانادایی که 

به جرم جاسوسی در این کشور زندانی بودند را آزاد کرده است. )ایلنا به نقل از رویترز(

  اسرائیل برای مبادله اسرا با حماس، به واسطه ها رو زده است؛ »صالح العاروری«، 
نایب رئیس دفتر سیاسی جنبش مقاومت فلســطین )حماس( گفت: اسرائیل از مصر، 
ترکیه، آلمان و قطر خواسته است که برای امضای قرارداد تبادل اسرا مداخله کنند اما ما 
بی بها هیچ چیزی به دشمن نخواهیم داد. وی تصریح کرد: به جز قراردادهای مبادله اسرا 
که اسرائیل را وادار به آزادی اسرا به ویژه اسرای محکوم به حبس های طولانی مدت کند، 

راه دیگری برای آزادی آنان وجود ندارد. )میدل ایست نیوز(

  مجوزی برای معامله با طالبان صادر شد؛ آمریکا با کاهش محدودیت های تحریم 
طالبان، دو مجوز عمومی برای تســهیل ارتباط مالی با افغانستان را صادر کرد. این رویه 
تردیدها درباره تاثیر فشار بر طالبان به منظور بهبود وضعیت حقوق بشر در این کشور را 
دوچندان کرده است.وزارت خزانه داری ایالات متحده می گوید مجوز نخست به دولت 
آمریکا، سازمان های غیردولتی و شــماری از نهادهای بین المللی از جمله سازمان ملل 
متحد اجازه برقراری تراکنش مالی با طالبان یا شــبکه حقانی را می دهد. هر دو گروه، 
در لیست ســیاه تحریم های ایالات متحده قرار دارند. این مجوز برای ارسال کمک های 
بشردوستانه به افغانستان ضروری است. مجوز دوم به شماری از تراکنش های مالی برای 

صادرات غذا، دارو و سایر موارد، امکان اجرا می دهد. )یورونیوز(

  دانش آموزان اروپا کدام زبان های خارجی را یاد می گیرند؟ اداره آمار کمیسیون 
اروپا )یورواستات( با انتشار گزارشی اعلام کرد که مطابق بررسی صورت گرفته در سال 
۲۰۱۹ میلادی، تقریبا تمامی دانش آموزان دوره متوســطه دو کشــور لوکزامبورگ و 
فرانســه حداقل دو زبان خارجی را فرا گرفته بودند که بالاترین سطح در میان ۲۷ عضو 
اتحادیه اروپا به شمار می رود. در مقابل، کمتر از یک درصد دانش آموزان دوره متوسطه 
یونان با دو یا بیشتر از دو زبان خارجی آشــنایی پیدا کرده بودند که پایین ترین میزان 
در میان اعضای اتحادیه اروپا محسوب می شود. همچنین بر پایه این گزارش، افزون بر 
یونان، سطح آموزش زبان های خارجی در مدارس هشت کشور از جمله آلمان، دانمارک، 
لیتوانی، قبرس، اسپانیا، ایتالیا، ایرلند و پرتغال از متوســط اتحادیه اروپا پایین تر بوده 
است. گزارش یورواســتات همچنین نشــان می دهد که زبان انگلیسی رایج ترین زبانی 
بوده که دانش آموزان در سراســر اتحادیه آن را فراگرفته اند؛ به طوری که ۹۶درصد آنها 
حداکثر در دوره دبیرســتان فراگیری آن را آغاز کرده اند. این گزارش نشان می دهد که 
پس از انگلیسی، زبان های اسپانیایی، فرانسوی، آلمانی، ایتالیایی و روسی بیش از سایر 

زبان ها از سوی دانش آموزان دبیرستانی ۲۷ کشور عضو اتحادیه اروپا آموخته شده است.

  فشار شــدید چین روی بیت کوین؛  بانک مرکزی چین اعلام کرد انجام هرگونه 
تراکنش  رمزارزی غیرقانونی است. این بیانیه تازه ترین و بزرگ ترین اقدام بانک خلق چین 
است که با سرکوب مستمر معاملات بیت کوین و سایر رمزارزهای دیجیتالی در این کشور 
همراه شده است. روز پیش از صدور این بیانیه بازار انواع رمزارز اغلب مثبت بود اما پس از 
اعلام این خبر به سرعت افت کرد. برای نمونه ارزش بیت کوین در مدت یک ساعت حدود 
۶ درصد کاهش پیدا کرد. در تازه ترین بیانیه این نهاد دولتی آمده است هرگونه فعالیت 
تجاری با استفاده از رمزارز غیرقانونی اســت. در این بیانیه با اشاره به رمزارزهایی مانند 
بیت کوین، اتریوم و تداکوین آمده هیچ رمزارزی »پول قانونی« نیست و »نباید و نمی توان 
از هیچ کدام به جای پول در بازار استفاده کرد«. همچنین گفته شده که استخراج رمز ارز 

در این کشور نیز متوقف خواهد شد. )ایندیپندنت(

  دلتا، آخرین زور کرونا بود؟ دکتر اسکات گوتلیپ، رئیس سابق سازمان غذا و داروی 
آمریکا با بیان اینکه موج کنونی کووید-۱۹ ناشی از ســویه دلتا کروناویروس می تواند 
آخرین موج بزرگ بیماری در این کشور باشــد، گفت: با این حال هنوز تا پایان بیماری 
فاصله داریم و حتی بومی شدن این بیماری می تواند مشکلاتی را به همراه داشته باشد. 
وی گفت: با فرض اینکه هیچ اتفاق غیرمنتظره ای رخ ندهد و به طور مثال با ســویه ای 
مواجه نشویم که ایمنی ناشــی از عفونت قبلی یا واکسیناسیون را تحت تاثیر قرار دهد، 

تصور می کنم موج دلتا آخرین موج بزرگ بیماری باشد. )ایسنا به نقل از سی ان ان(

  عذرخواهی کلیسای کاتولیک کانادا از بومیان این کشور؛ کنفرانس  اسقف های 
کاتولیک کانادا در بیانیه ای به سوءاستفاده های شدیدی که در مدارس شبانه روزی توسط 
برخی از اعضای کاتولیک اتفاق افتاده، اعتراف کرد. در این بیانیه ضمن اینکه سایر اعضای 
کاتولیک نیز در این اتفاق مقصر دانسته  شده اند، پشیمانی عمیق و عذر خواهی بی چون 
و چرای کلیسا نیز ابراز شده است. کودکان بومیان کانادایی تحت سیاست دولت به زور از 
خانواده هایشان جدا شده و در اقدامی که جنایت فرهنگی خوانده شده به مدارس شبانه 
روزی فرستاده شدند که در آنجا با انواع سوءاستفاده های جنسی، روحی، روانی و فیزیکی 
روبه رو بودند. این جنایت با کشف تعداد زیادی گور ناشناس متعلق به این کودکان در این 
مدارس برملا شد و خشم بومیان کانادایی را به دنبال داشت. )ایسنا به نقل از سی بی اس(

  رهبر سابق جدایی طلبان کاتالونیا آزاد شد؛ رهبر سابق جدایی طلبان کاتالونیا از 
زندانی در شهر ساردینیا، ایتالیا و یک روز پس از دستگیری به اتهام اغتشاش و شورش، 
آزاد شد. کارلس پوجدمون، رهبر ســابق جدایی طلبان کاتالونیا پس از آزادی از زندان 
گفت: همه چیز خوب است. وی توسط پلیس ایتالیا و در جزیره ساردینی این کشور و به 
درخواست دولت مادرید بابت رفراندوم استقلال طلبی کاتالونیا دستگیر شده بود. وکیل 
وی اوایل روز جمعه گفته بود که موکلش درحالیکه برای جلوگیری از اســتردادش به 
اسپانیا مبارزه می کند، آزاد می شود. پوجدمون که در ۲۰۱۷ و در پی رفراندوم استقلال 
کاتالونیا از اسپانیا گریخت و عضوی از پارلمان اروپایی است، اجازه یافت تا ایتالیا را ترک 
کند. جلسه بعدی رسیدگی به پرونده وی چهارم اکتبر است. )ایسنا به نقل از فرانس ۲۴(

رامتین لطیفــی |   ۲۰۲۰ ســال شــومی برای 
آمریکایی ها بود. بحران افســار گســیخته کرونا در 
مرزهای ابرقدرت جهان، بحران اقتصادی و ســیل 
میلیونی بیکاری، بحران مستاجران و بی خانمان ها، 
انتخابات رقابتــی و دلهره آور ریاســت جمهوری و 
تبعاتش، تسخیر کنگره به دست اوباش مسلح و در 
نهایت افزایش نرخ قتل و آدم کشی از جمله اتفاقات 
ناگوار و سختی بود که در این سال بر سر مردم آمریکا 
آوار شد. آمارهای سال گذشته نشان می دهد که نرخ 
قتل در آمریکا بیشترین جهش خود از سال ۱۹۶۰ 
تاکنون را تجربه کرده است. گفتنی است که آماری از 
قتل های سالانه پیش از سال ۱۹۶۰ به صورت مدون 
موجود نیست و چندان بعید و دور از ذهن نیست که 
در صورت وجود چنین آماری، ۲۰۲۰ سیاه ترین سال 
آمریکا از منظر آمار قتل و آدم کشی در تاریخ این کشور 
لقب می گرفت. براساس گزارش های اف بی آی میزان 
قتل ها در سال گذشته ۲۹درصد افزایش یافته است. 
بیشترین میزان افزایش پیشین مربوط به سال ۱۹۶۸ 
با ۱۲.۵درصد افزایش بوده است. بیشترین افزایش 
موارد قتل در آمریکا مربوط به سال ۱۹۹۰ با افزایش 
۱۹۳۸ مورد نسبت به سال پیش از خود بوده است و 
بر اساس گزارش های جدید در سال ۲۰۲۰ با افزایش 
تقریبا ۵۰۰۰ موردی قتل نسبت به سال ۲۰۱۹ و ثبت 
رکوردی جدید، تعداد کل موارد قتل در سال گذشته 

به بیش از ۲۱۵۰۰ مورد رسید.
هنوز گزارش رســمی و دقیقی از علت این افزایش 
بی رویه قتل منتشر نشــده است اما بررسی رسانه ها 
و نگاهی به پرونده های قتل در ســال گذشته نشان 
می دهد کــه مهم ترین عامل و انگیــزه برای قتل ها 

فشار عصبی و مشــکلات روانی ناشی از همه گیری 
ویروس کرونا و شرایط سخت پس از آن بوده است. 
علت بعدی فاصله گرفتن مردم از نیروی پلیس و عدم 
اعتماد به آن ها پس از ماجرای قتل جورج فلوید است. 
بررسی ها نشان می دهد در صورت اطلاع سریع تر به 
پلیس در برخی از پرونده ها، می شد از وقوع  تعداد قابل 
توجهی از قتل ها جلوگیری کرد. عامل بعدی افزایش 
افراط گرایــی و اختلافات نژادی اســت که منجر به 
افزایش خرید سلاح گرم توسط شهروندان این کشور 
شد. آمارهای ثبت شده حاکی از آن است که ۷۷درصد 
قتل های سال گذشته به وسیله سلاح گرم رخ داده 
است. بیشترین اســتفاده از ســلاح گرم در قتل ها 

۶۷درصد و مربوط به دهه های پیش تر بوده است.
جمع بندی ها نشــان می دهد که افزایش نرخ قتل 
در آمریکا، یک معضل ملی در سراسر کشور است و 
مربوط به منطقه و ناحیه خاصی نیست. نرخ قتل در 
شــهرهایی که بیش از ۲۵۰هزار نفر جمعیت دارند 
۳۵درصد افزایش داشــته اســت. در شهرهایی که 
بین ۱۰۰ تا ۲۵۰ هزار نفر جمعیــت دارند این نرخ 
از ۴۰درصد تجاوز کرده اســت.در نهایت در مناطق 
روستایی و شهرهایی که کمتر از ۲۵هزار نفر جمعیت 
دارند این نرخ ۲۵درصد افزایش داشته است. اگرچه 
پس از انتشار این آمار جنجالی،حامیان ترامپ و برخی 
از چهره های حزب جمهوری خواه انگشت اتهام را به 
سمت بایدن گرفتند و او را مقصر این وضع دانستند اما 
باید یادآور شد که تا پایان سال ۲۰۲۰، دونالد ترامپ 
رئیس جمهور این کشور بود. البته در دوران بایدن این 
آمار نسبت به سال گذشته با کاهش مواجه شد اما باید 
اعتراف کرد شــیب این کاهش چندان دلگرم کننده  

نیســت و اگر شــرایط بر همین منوال ادامه یابد در 
پایان سال ۲۰۲۱ نیز باید مانند ۲۰۲۰ انتظار خبر از 
افزایش خشونت و قتل در آمریکا را کشید. لازم به ذکر 
است تاکنون و با گذشت نیمی از سال جاری این آمار 

افزایش ۲۴ درصدی داشته است.
نرخ قتل در جهان را با تعداد افراد کشــته شــده در 
هر ۱۰۰ هزار نفر از جمعیت کشــور های مختلف در 
یک سال می سنجند. بر این اساس بیشترین میزان 
قتل در جهان مربوط به قاره آمریکا با ثبت ۱۶.۳نفر 
مقتول در هر ۱۰۰هزار نفر جمعیت اســت. در سال 
۲۰۲۰ نرخ قتل در کشــور آمریکا ۶.۵ نفر مقتول در 
هر ۱۰۰هزار نفر جمعیت بوده اســت. لازم به ذکر 
اســت این نرخ در ســال ۲۰۱۹، ۵نفر مقتول در هر 
۱۰۰هزار نفر بوده اســت. همانطور که گفته شد در 
بخش عمده ای از قتل های ســال گذشــته از سلاح 
گرم اســتفاده شده اســت و اگر دولت بایدن فکری 
برای خشونت با سلاح گرم در کشــور نکند ممکن 
اســت این آتش در ۶ ماه باقی مانده دامن بیشتری 
بگیرد. تنها در ۶ ماهی که از ۲۰۲۱ گذشــته است 
۱۴۵۴۵ نفر در آمریکا با سلاح گرم کشته و ۲۹۱۷۹ 
نفر نیز مجروح شده اند. در میان کشته شده ها ۲۲۶ و 
در میان مجروحان ۵۵۹ کودک وجود داشته اند. به 
علاوه در ظرف این ۶ ماه ۴۹۸ مورد کشــتار جمعی 
نیز صورت گرفته است. کشتار جمعی در آمریکا به 
معنای استفاده از سلاح گرم در نزاع هایی است که در 
آن بیش از ۴ نفر به قتل می رسند. همچنین تاکنون 
۴۱۴نفر نیز با ســلاح گرم خودکشی کردند که این 
۱۰برابر تعداد متوسط خودکشــی با سلاح گرم در 

جنگ برد پیت و آنجلینا جولی بر سر تاکستان فرا نسویجهان است.

برد پیت و آنجلینا جولی در آخرین فرایند دعوای پنج ساله طلاقشان، در دعوایی 
حقوقی بر سر تاکستان فرانسوی خود درگیر شده اند. پیت با اقامه شکایت در 

دادگاهی در لوکزامبورگ، جولی را به »مانع تراشی نظام مند« در مدیریت او بر »شاتو 
دوُ میراوال« در پروانس و فروش بخشی از سهم خود از تاکستان بدون دادن این 

فرصت به او برای خرید آن، متهم کرده است. این دو بازیگر در سال ۲۰۱۱ این محوطه 
۱۴۰ میلیون یورویی )قیمت امروز( را به مبلغ ۳۵ میلیون یورو خریداری کردند و در 

سال ۲۰۱۴ آنجا ازدواج کردند. )ایندیپندنت فارسی(

 از 
ی

های
ت 

وای
ه ر
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خ

طالبان چهار تن را در هرات 
پس از تیرباران  به دار آویختند

گروه طالبان در شهر هرات چهار تن را پس از تیرباران در ملأعام 
به دار آویختند. بر اساس گزارش رســانه های محلی هرات، این 
چهار تن هنگام ربــودن یک تاجر و فرزندش در شــهر هرات، با 
گروه طالبان روبه رو شدند. طالبان این افراد را در لحظه تیرباران 
کردند. شاهدان عینی در شهر هرات می گویند طالبان این چهار 
تن را در چهار فلکه شهر به دار آویختند. حسیب از شاهدان عینی 
این حادثه در صفحه فیس بوکش نوشــته است: »پیش از ظهر از 
خانه به سوی بازار می رفتم که دیدم طالبان در نزدیکی ساختمان 
استانداری شــهر هرات، مردی را که تمام لباس هایش خون آلود 
بود از جرثقیلی به دار آویخته است.« او نوشته است: »از طالبی که 
در کنار جرثقیل بود پرسیدم که چرا این فرد را به دار آویخته اید؟ 
جواب داد که آدم ربایی کرده بود، ما هم کشــتیمش.« به گفته 
طالبان، جسدهای این آدم ربایان برای نشان دادن تعهد طالبان 
مبنی بر مبارزه با ناامنی و جنایت داخل شهر به نمایش گذاشته 

شده است. )ایندیپندنت(

  حادثه روز

ون
و ز

یل

     
  کیوسک

وال استریت ژورنال عکس یک خود را 
به وضعیت زنان افغان در دوران طالبان 
اختصاص داده است. 

نیویورک تایمز عکس یک خود را به نقشه 
واکسیناسیون در کشور اختصاص داده و 
می گوید هنوز هم پای واکسیناسیون در 

این کشور می لنگد. 

   ینگه دنیا

سرزمین قتل و کووید
آمارها نشان می دهد سال 2020 برای آمریکایی ها بیش از آنچه تصور می شد نحس بوده است

بیشترین میزان درصد واکسیناسیون  بیشترین میزان تعداد واکسیناسیون )میلیون 
نفر(

بیشترین میزان افزایش متوفی  
)۲۴ سپتامبر(

بیشترین میزان افزایش مبتلا 

۱۹۷.۹۳ امارات ۲.۱۹ میلیارد  چین ۲۰۰۴ آمریکا ۱۳۱۰۰۷ آمریکا

۱۷۶.۷۸ اروگوئه ۸۴۷.۶۵ هند ۸۲۸ روسیه ۳۵۶۲۳ بریتانیا

۱۶۸.۸۴ رژیم صهیونیستی ۳۸۸.۵۷ آمریکا ۷۴۸ مکزیک ۲۹۵۸۰ هند

۱۵۱.۹۵ چین ۲۲۹.۱۸ برزیل ۶۸۰ برزیل ۲۷۱۹۷ ترکیه

۱۳۶.۸۶ بریتانیا ۱۵۶.۵۶ ژاپن ۳۱۲ آفریقای جنوبی ۲۱۳۷۹ روسیه
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